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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 16ης Μαρτίου 2023 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ να δηλώσουμε την παρουσία μας ηλεκτρονικά και οι γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά την 21η Μαρτίου ως Ημέρα της Μεσογείου, όπως έχει καθιερωθεί από 
το 2008, με σχετική απόφαση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου, της οποίας η Βουλή είναι 
ιδρυτικό μέλος.  Η φετινή Ημέρα της Μεσογείου είναι αφιερωμένη στην καταπολέμηση του οργανωμένου 
εγκλήματος κατά του περιβάλλοντος, ζήτημα που ανησυχεί ιδιαίτερα τη Συνέλευση και τις χώρες της περιοχής, 
λόγω της σοβαρής βλάβης που προκαλεί στο περιβάλλον, στην ανθρώπινη υγεία και στις οικονομίες των χωρών 
της Μεσογείου. 

 Η προστασία του περιβάλλοντος και αντίστοιχες δράσεις ανέκαθεν βρίσκονταν υψηλά στις προτεραιότητες 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου, όπως βεβαίως και της Βουλής των Αντιπροσώπων και στο 
σημείο αυτό θέλω να τονίσω ότι η Βουλή στηρίζει και συμμετέχει ενεργά στις περιφερειακές διαβουλεύσεις που 
προωθεί η Κοινοβουλευτική Συνέλευση, αποσκοπώντας σε εναρμόνιση, αναθεώρηση και ενίσχυση του 
ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου για το περιβαλλοντικό έγκλημα, κατά τρόπο που να το καθιστά αποτρεπτικό 
όσον αφορά στη διάπραξη αδικημάτων.  Ταυτόχρονα, στηρίζει τη συνεργασία μεταξύ κρατικών αρχών για τον 
εντοπισμό και την επιτυχή δίωξη σοβαρών περιβαλλοντικών αδικημάτων, όπως και κάθε μορφής οργανωμένου 
εγκλήματος. 

 Η 21η Μαρτίου τιμάται επίσης διεθνώς ως η Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη των Φυλετικών 
Διακρίσεων, σε ανάμνηση της εν ψυχρώ δολοφονίας εξήντα εννέα διαδηλωτών από την αστυνομία του 
απαρτχάιντ στην πόλη Σάρπβιλ της Νοτίου Αφρικής το 1960.  Εντούτοις, επτά κιόλας δεκαετίες μετά, οι δυτικές 
κοινωνίες βρίσκονται και πάλι αντιμέτωπες με ρατσιστικές συμπεριφορές, ξενοφοβία και στυγερά εγκλήματα στη 
βάση του φυλετισμού, όπως και με πρωτοφανή διάχυση ρητορικής μίσους στη δημόσια σφαίρα. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζουμε τη σταθερή μας δέσμευση στην καταπολέμηση του ρατσισμού 
και οποιασδήποτε άλλης μορφής διακρίσεων μέσα από νομοθετικές πρωτοβουλίες και άλλες δράσεις.  
Εκφράζουμε επίσης την ενεργό στήριξή μας στη διασφάλιση του σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
στην αξία της ανθρώπινης ζωής. 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 
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 Η 22α Μαρτίου καθιερώθηκε από τη συνδιάσκεψη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για το Περιβάλλον 
και την Ανάπτυξη ως η Παγκόσμια Ημέρα Νερού, αποδίδοντας την πρέπουσα σημασία στο σημαντικό αυτό 
αγαθό για τη ζωή μας και κυρίως στην ανάγκη ορθής διαχείρισης των υδάτινων πόρων.  Έναντι της αλόγιστης 
χρήσης και της ρύπανσης των υδάτων, αλλά και των πρωτοφανών πλέον επιπτώσεων της κλιματικής κρίσης σε 
παγκόσμιο επίπεδο, με τις αυξανόμενες σε ένταση, διάρκεια και συχνότητα ξηρασίες και καύσωνες, ανάμεσα σε 
άλλα, τα υπόγεια ύδατα, αναγκαία συστατικά για την επιβίωση και την προσαρμογή στις αλλαγές του κλίματος, 
εξαντλούνται. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων επισημαίνουμε και στηρίζουμε τις προσπάθειες για προστασία και 
ορθολογιστική αξιοποίηση των υδάτινων πόρων, την ενημέρωση για τη σημασία του νερού και την εξισορρόπηση 
των αναγκών ύδρευσης και αποχέτευσης, της γεωργίας ή της βιομηχανίας, με τη βιώσιμη διαχείριση του 
οικοσυστήματος. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Γεωργίου να αναγνώσει τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 9 Μαρτίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου μετέβη στη Βενετία, για να συμμετάσχει στην 134η Σύνοδο της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη Δημοκρατία μέσω του Δικαίου, εκπροσωπώντας την Επιτροπή Νομικών και 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Στις 9 και 10 Μαρτίου 2023 ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αντιπρόεδρος της Ad Hoc Επιτροπής για τη 
Μετανάστευση στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην 
Ευρώπη, συμμετείχε σε επίσκεψη της Επιτροπής στο Κισινάου, στη Μολδαβία.  Κατά την επίσκεψή τους τα μέλη 
της αντιπροσωπίας της Επιτροπής έγιναν δεκτά από τον Πρωθυπουργό και τον Πρόεδρο του Κοινοβουλίου της 
Μολδαβίας και είχαν χωριστές συναντήσεις με τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Προστασίας, τον Υπουργό 
Παιδείας, Πολιτισμού και Έρευνας, τον Υπουργό Εσωτερικών, καθώς και με τον δήμαρχο του Κισινάου.  
Επισκέφθηκαν επίσης κέντρο φιλοξενίας Ουκρανών μεταναστών, το Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων και την 
Υπηρεσία Μετανάστευσης και Ασύλου, όπου έτυχαν ενημέρωσης από αρμόδιους λειτουργούς. 

 H κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Αντιπρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την 
Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη, ορίστηκε από την Πρόεδρο της Συνέλευσης ως Ειδική Συντονίστρια 
και Επικεφαλής της αποστολής παρατηρητών του ΟΑΣΕ στο Καζακστάν, για την παρακολούθηση των πρόωρων 
βουλευτικών εκλογών που θα διεξαχθούν στη χώρα στις 19 Μαρτίου 2023.  Σε σχετική δήλωσή της εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ, η κ. Χαραλαμπίδου επισήμανε ότι οι εκλογές διενεργούνται σε ένα 
ιδιαίτερα ενδιαφέρον πολιτικό περιβάλλον, αμέσως μετά την πολιτική αναταραχή και τα βίαια γεγονότα που 
διαδραματίστηκαν στη χώρα τον Ιανουάριο του 2022.  Στα πλαίσια της εν λόγω αποστολής της, η κ. 
Χαραλαμπίδου είχε συνάντηση με τον πρέσβη του Καζακστάν στην Κύπρο με έδρα το Ισραήλ. 

 Μεταξύ 11ης και 15ης Μαρτίου αντιπροσωπία της Βουλής, αποτελούμενη από τους βουλευτές κ. Άντρο 
Κυπριανού ως επικεφαλής, την κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου, την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και τον κ. Μαρίνο 
Μουσιούττα, συμμετείχε στις εργασίες της 146ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στη Μανάμα του 
Μπαχρέιν.  Με παρεμβάσεις τους ενώπιον των Μονίμων Επιτροπών του Οργανισμού, οι Κύπριοι βουλευτές 
αναφέρθηκαν στους νέους κινδύνους που προκύπτουν για την παγκόσμια ασφάλεια από τις κυβερνοεπιθέσεις 
και το κυβερνοέγκλημα, στον ρόλο των κοινοβουλίων προς επίτευξη αρνητικού ισοζυγίου άνθρακα στα δάση, 
στην αντιμετώπιση της εμπορίας παιδιών σε ορφανοτροφεία, καθώς και στην ενσωμάτωση της διάστασης του 
φύλου στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ. 

 Περαιτέρω, στο περιθώριο της Συνέλευσης, η κυπριακή αντιπροσωπία είχε συνάντηση με την 
αντιπροσωπία της Εθνοσυνέλευσης της Σερβίας, κατά την οποία επαναβεβαιώθηκαν οι άριστες σχέσεις μεταξύ 
των δύο κοινοβουλίων και εκφράστηκε η κοινή βούληση για περαιτέρω ενίσχυσή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού με επιστολή της, ημερομηνίας 13 Μαρτίου του 
2023, ενημερώνει για τις ακόλουθες αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θα αντικαταστήσει τον κ. Νίκο Τορναρίτη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και τον κ. Ονούφριο Κουλλά στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Επίσης, η κ. Φωτεινή Τσιρίδου θα αναλάβει ως συντονίστρια 
του Δημοκρατικού Συναγερμού στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Προχωράμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 
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 Να σας ενημερώσω -και φαντάζομαι ότι θα το επιβεβαιώσει ο κ. Δαμιανού, αφού δεν είναι εδώ ο κ. 
Λουκαΐδης- ότι η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει αποσύρει τις τροπολογίες της για 
όλα τα θέματα της σημερινής ημερήσιας διάταξης. 

 Σωστά, κύριε Δαμιανού; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το πρώτο θέμα αναβάλλεται. 

 Το δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2023 Νόμος 
του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα… 

 Ναι, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, για σκοπούς εξοικονόμησης χρόνου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …θα ζητήσουμε προφορική άδεια, για να υποβάλουμε τροπολογίες που αφορούν την καταβολή ποσών 
για ιδιωτική ασφάλιση από όλους τους οργανισμούς των οποίων οι προϋπολογισμοί είναι ενώπιόν σας σήμερα, 
ως ήταν οι τροπολογίες των συναδέλφων του ΑΚΕΛ.  Άρα, πρώτα πρέπει να έχουμε τη δική σας άδεια για αυτό, 
με τη διευκρίνηση όμως ότι θα ισχύει αυτή η τροπολογία μετά τη λήξη των υφιστάμενων οικονομικών 
υποχρεώσεων των εν λόγω προϋπολογισμών για τις υφιστάμενες συμβάσεις ιδιωτικής ασφάλισης.  Να μην το 
κάμνω κάθε φορά στον κάθε προϋπολογισμό, να θεωρηθεί ότι γίνεται τώρα και ότι ισχύει για όλους τους 
προϋπολογισμούς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά χρειαστεί να το κάμετε, γιατί θα τίθεται ξεχωριστά η ψηφοφορία, αλλά… 

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι.  Έγινε μια προσπάθεια, για να υπάρξει μια συνεννόηση ακριβώς, αντιλαμβάνομαι, σε αυτή τη βάση.  
Παραμένει η τροπολογία του ΑΚΕΛ, αλλά με υποσημείωση ότι ενεργοποιείται με τη λήξη της κάθε υφιστάμενης 
σύμβασης για τον κάθε οργανισμό.  Μόνο τότε ενεργοποιείται για το 2023.  Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι, εάν 
βρεθεί συναίνεση επί τούτου, μπορούμε να προχωρήσουμε για όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς με 
ανάλογη ρύθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή η εισήγησή σας είναι ότι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτό που είπε η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα στηρίξετε την κατάθεση προφορικής τροπολογίας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, συμφωνούμε, αν υπάρχει συναίνεση επί τούτου… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Συμφωνούμε, κυρία Πρόεδρε, αν υπάρχει συναίνεση επί τούτου, να πάμε με μια ενιαία τροπολογία, όπως 
έχει περιγραφεί.  Δηλαδή, όπου έχουμε ασφάλεια ιδιωτικής ασφαλιστικής εταιρείας συμβεβλημένης με ημικρατικό 
οργανισμό, τερματίζεται η κρατική χορηγία για αυτό τον σκοπό -όχι η ιδιωτική ασφάλεια, αλλά η κρατική χορηγία 
για αυτό τον σκοπό- με τη λήξη της σύμβασης που υπάρχει από κάθε οργανισμό ξεχωριστά, εντός του 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Εγώ θα δώσω άδεια για την προφορική τροπολογία και θα πρέπει να τεθεί προ της ψήφισης. 

 Επί τούτου, κύριε Μυλωνά, και εσείς; 

 Κύριε Γεωργιάδη; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Θέλω να πω ότι, όσον αφορά την πρόταση που ο κ. Λουκαΐδης ανέφερε, η τροπολογία είναι αυτή που 
υπάρχει εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος, ακριβώς με τη διατύπωση που ανέφερε ο κ. Λουκαΐδης, δηλαδή 
εκεί όπου υπάρχουν συμβάσεις, για να μη δημιουργηθεί πρόβλημα, με τη λήξη τους να ισχύει αυτό που είπε ο 
κ. Λουκαΐδης.  Υπάρχει τροπολογία ήδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μου φέρουν οι υπηρεσίες τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, να τις έχω μπροστά μου. 

 Ελάτε, κύριε Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα να εκφράσω τη συμφωνία μας στο να υπάρξει ακριβώς μια κοινή, με τη 
συναίνεση όλων, τροπολογία για όλους τους προϋπολογισμούς. 

 Αλλά, κύριε Λουκαΐδη, δεν είναι έτσι που είναι διατυπωμένη η υπάρχουσα τροπολογία, αλλά και η δική 
σας τροπολογία.  Δεν είναι ότι απλώς αποκόπτεται η κρατική χορηγία.  Απαγόρευση συνεισφοράς του 
πανεπιστημίου, του πανεπιστημίου του κράτους, άρα του οργανισμού, του οποιουδήποτε δηλαδή ως εργοδότη 
σε ασφάλιση υγείας από ιδιωτική εταιρεία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Του οποιουδήποτε.  Τούτον είπα. Ναι, ναι. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Ωραία, ωραία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

 Τζιαι να ετοιμάσετε, παρακαλώ, γρήγορα ένα λεκτικό, να το φέρετε, όπως ακριβώς διατυπώθηκε, για να 
το χρησιμοποιούμε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Έχουμε μπροστά μας τους προϋπολογισμούς των πανεπιστημίων και ήρθε ο Γενικός Ελεγκτής και έκαμε 
κάποιες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι μόνο το πανεπιστήμιο… 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Και άλλων οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Με τες προφορικές τροπολογίες που εισηγούνται οι συνάδελφοι, ίσως πάμε σε επικίνδυνες ατραπούς και 
διακόψομε και άλλες συλλογικές συμβάσεις που υπάρχουν σε ημικρατικούς.  Αν εθέλαμεν να το κάμουμε τούτο, 
υπήρχαν οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών και έπρεπε να το κάμουμεν.  Εκ των υστέρων ερχόμαστε να 
βάλουμε...  Εμείς έχουμε μια τεράστια επιφύλαξη σε αυτό… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Εντάξει, να σημειωθεί τούτο, εν έσιει πρόβλημα!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τοποθετηθείτε διά της ψήφου σας. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 …με τούτες τες προφορικές τροπολογίες που λέτε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη.  Σημειώθηκε. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, παραμένει η αρχική τροπολογία, όπως την είχαμε καταθέσει.  Για να διευκρινίσω, να το 
πω τζιαι από το βήμα.  Σε ό,τι αφορά την παρατήρηση του κ. Γεωργιάδη, βελτιώνεται η τροπολογία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δυσκολεύομαι να σας ακούσω.  Απολογούμαι, κύριε Λουκαΐδη, να δυναμώσουμε λίγο την ένταση του 
μικροφώνου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρέπει να χαμηλώνω λλίον εγώ, διότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είστε ψηλός, το γνωρίζω! 

 Ελάτε, σας ακούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η προφορική τροπολογία βελτιώνει, γιατί όντως έχουμε διαφορετική ημερομηνία λήξης έκαστης 
σύμβασης…  Οπόταν, θα υπάρχει δυνατότητα χρηματοδότησης μέχρι τη λήξη, πράγμα που επιτρέπει τζιαι δίνει 
χρόνο στους ημικρατικούς που αφορά η συγκεκριμένη ρύθμιση να κάμουν όλες εκείνες τις ενέργειες που πρέπει 
να κάμουν, ώστε από την επόμενη χρονιά να μην έχουμε επανάληψη αυτού του φαινομένου.  Αυτό είναι τζιαι 
νομίζω ότι βελτιώνει, δε δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα.  Αναφερόμαστε, συνάδελφοι και φίλε κύριε 
Τρυφωνίδη, σε ασφάλιση με ιδιωτικές ασφαλιστικές.  Μόνο σε αυτό αναφέρεται η τροπολογία του ΑΚΕΛ, σε 
τίποτε άλλο.  Τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ετοιμαστεί, θα τη διαβάσουμε πρώτα και θα συγκεκριμενοποιήσουμε το κείμενο της προφορικής 
τροπολογίας.  Παρακαλώ να μου το φέρετε, ωσότου τοποθετηθεί ο κ. Κουλλά. 

 Ελάτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Θα τοποθετηθείτε στη συζήτηση. 

 Λοιπόν, μέχρις ότου ετοιμαστεί το κείμενο και μου το φέρουν, πάμε στο δεύτερο θέμα, ξεκινάμε μάλλον με 
το δεύτερο θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2023 Νόμος του 
2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας ποσού ύψους €14.230.756 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Βοηθός Επίτροπος Επικοινωνιών και 
εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο προϋπολογισμός της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας (ΑΨΑ) για το 2023 είναι ελλειμματικός κατά €2.430.926 και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €14.230.756 και έσοδα ύψους €11.799.830, τα οποία θα προέλθουν από διοικητικά τέλη από φορείς 
διαχείρισης κρίσιμων υποδομών (€6.697.371), από ευρωπαϊκά συγχρηματοδοτούμενα προγράμματα 
(€4.721.529) και από την εκτέλεση έργων για άλλα υπουργεία/τμήματα (€380.930). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές προβλεπόμενες δαπάνες είναι αυξημένες σε σχέση με τις 
αντίστοιχες δαπάνες για το έτος 2022 και αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Απολαβές προσωπικού (€931.218). 

2. Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια και άλλα γεγονότα (€568.010). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες/μεταβιβάσεις (€6.301.230). 

4. Αγορά εξοπλισμού (€2.374.700). 

5. Λειτουργικές δαπάνες (€605.611). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο Βοηθός Επίτροπος Επικοινωνιών ανέλυσε τον στρατηγικό 
σχεδιασμό, τους στόχους και τον ρόλο της Αρχής, καθώς και επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, 
καταθέτοντας παράλληλα σχετικό υπόμνημα προς ενημέρωση των μελών της επιτροπής. 

 Περαιτέρω, ο εν λόγω αξιωματούχος δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι δαπάνες που προϋπολογίζονται για το έτος 2023 είναι μειωμένες κυρίως λόγω της μείωσης των 
δαπανών αγοράς εξοπλισμού για έργα της Στρατηγικής Κυβερνοασφάλειας, των οποίων η εκτέλεση 
επαναπρογραμματίστηκε σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών. 

2. Τα έσοδα της Αρχής από διοικητικά τέλη είναι μειωμένα κατά €1,9 εκατομ. για το έτος 2023, έπειτα από 
αναπροσαρμογή τους κατόπιν διαβούλευσης και υποδείξεων του Υπουργείου Οικονομικών. 

3. Το κονδύλι που αφορά σε ενοίκια είναι αυξημένο λόγω της επικείμενης μεταστέγασης της ΑΨΑ και του 
Γραφείου Επιτρόπου Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων σε νέο κτίριο, στο οποίο θα 
λειτουργεί κέντρο διαχείρισης κρίσεων, καθώς και εκπαιδευτικό κέντρο στον τομέα ψηφιακής ασφάλειας. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους 
ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στη στελέχωση της ΑΨΑ, στους λόγους που σε ορισμένες περιπτώσεις 
αμφισβητούνται τα διοικητικά τέλη που επιβάλλονται από την Αρχή και στα μέτρα που λαμβάνονται, καθώς και 
στη συχνότητα και στο μέγεθος των κυβερνοεπιθέσεων που εντοπίζονται και αντιμετωπίζονται από την Αρχή. 

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα ο Βοηθός Επίτροπος δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με τη στελέχωση της Αρχής, στο παρόν στάδιο υπάρχουν είκοσι (20) κενές μόνιμες θέσεις, οι 
οποίες αναμένεται να πληρωθούν εντός του τρέχοντος έτους, ενώ παράλληλα η ΑΨΑ αντιμετωπίζει 
πρόβλημα διαφυγής προσωπικού, καθότι πολλοί υπάλληλοι, αφότου εκπαιδευτούν από την Αρχή, 
προσφεύγουν για εργοδότηση στον ιδιωτικό τομέα, όπου οι αμοιβές είναι σημαντικά υψηλότερες. 

2. Ορισμένοι οργανισμοί είναι επιφυλακτικοί στη συνεργασία με την Αρχή, καθότι δεν αντιλαμβάνονται 
επαρκώς τον εποπτικό ρόλο και τη σημασία του έργου της ΑΨΑ. 

3. Το φαινόμενο των κυβερνοεπιθέσεων είναι συχνό και η Αρχή καταβάλλει σημαντικές προσπάθειες, για να 
το αντιμετωπίσει.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Ε, πρέπει να έρθει η τροπολογία, την αναμένω. 

 Οπόταν, υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Λουκαΐδη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Αντιλαμβάνομαι ότι πρέπει να μιλούμε, ώσπου να ’ρτει η τροπολογία, οπόταν έχουμε άπλετο χρόνο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε να μας αναλύσετε την ψηφιακή ασφάλεια του 2023! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναφερόμαστε σε ένα ζήτημα -διότι εκάμαμεν λλίον ανάποδα τη συζήτηση, ξεκινώντας από την 
τροπολογία και όχι συζητώντας επί της αρχής- που έσιει να κάμει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν ακούγεται ο συνάδελφος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έχουμε λίγο θέμα με το μικρόφωνο.  Παρακαλώ να δυναμώσουμε την ένταση του μικροφώνου του κ. 
Λουκαΐδη. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ελάτε, ησυχία, παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, εκάμαμεν λίγο ανάποδα τη συζήτηση.  Αντί να ξεκινήσουμε τη συζήτηση επί της αρχής, 
ξεκινήσαμε πάνω στις τροπολογίες… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρύσανθο Σαββίδη) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάλι εν ακούγομαι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, ακούμε μια χαρά τωρά! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, η συζήτηση επί της αρχής, που αφορά στο συγκεκριμένο ζήτημα…  Ποια είναι η κατάσταση 
πραγμάτων;  Έχουμε ημικρατικούς οργανισμούς, όπως τα πανεπιστήμια, που συζητούμε σήμερα τον 
προϋπολογισμό τους, τα οποία, ενώ έχει δημιουργηθεί το Γενικό Σύστημα Υγείας, ενώ έχει λειτουργήσει πλήρως 
το ΓΕΣΥ -και η εξωνοσοκομειακή και η ενδονοσοκομειακή περίθαλψη- εντούτοις, όπως έχουν δικαίωμα, 
διατηρούν ταυτόχρονα και ιδιωτική ασφάλιση υγείας, είναι συμβεβλημένα τα πανεπιστήμιά μας με ασφαλιστικές 
εταιρείες. 

 Αυτό δημιουργεί σοβαρό πρόβλημα, λειτουργεί υπονομευτικά για το ΓΕΣΥ, γιατί πολύ απλά οι εργαζόμενοι 
σε αυτούς τους οργανισμούς, στα πανεπιστήμια, πέρα από τα πλήρη ωφελήματα που δικαιούνται, όπως και οι 
υπόλοιποι πολίτες αυτού του τόπου που συνεισφέρουν στο ΓΕΣΥ, δικαιούνται, μπορούν να απολαμβάνουν τζιαι 
πρόσθετα ωφελήματα εκτός ΓΕΣΥ.  Δηλαδή μπορούν, εκτός από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, εκτός από 
τα νοσοκομεία που είναι συμβεβλημένα με το ΓΕΣΥ στη Λεμεσό, εκτός από τους ιδιώτες γιατρούς που είναι 
συμβεβλημένοι με το ΓΕΣΥ, να απευθύνονται και σε νοσηλευτήρια ή γιατρούς ή σε κέντρα για εργαστηριακές 
εξετάσεις που δεν είναι συμβεβλημένα με το ΓΕΣΥ. 

 Αυτό δικαιούνται να το κάμουν, αλλά εκείνο που είναι προβληματικό είναι το κράτος διά των 
πανεπιστημίων -σ’ αυτή τη περίπτωση- να καταβάλλει συνεισφορά γι’ αυτό το δικαίωμα το επιπρόσθετο που 
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έχουν.  Τζιαι αυτό που συζητούμε σήμερα είναι ότι αυτή η πολιτική πρέπει να τερματιστεί με χρονικό ορίζοντα το 
τέλος του 2023, όπως διαμορφώθηκε δηλαδή η τροπολογία.  Αφήνουμε τες συμβάσεις που λειτουργούν να 
παραμείνουν σε ισχύ και, όποτε λήξουν εντός του 2023, δεν πρέπει να ανανεωθούν και δεν μπορούν να 
ανανεωθούν. 

 Και η πρόθεση η δική μας, η θέση αρχής, είναι ότι, όπου έχουμε ανάλογες συμβάσεις με ιδιωτικές 
ασφαλιστικές εταιρείες, από το 2024 για όλους πλέον τους ημικρατικούς οργανισμούς…  Διότι όντως 
δημιουργούμε μια άνιση μεταχείριση τώρα.  Επιτρέψαμε σε ημικρατικούς του 2023, που ενδεχομένως έχουν 
επίσης ασφάλιση ιδιωτική, να μην έχουν την ανάλογη μεταχείριση την οποία πάμε να εφαρμόσουμε για τα τρία 
δημόσια πανεπιστήμια.  Όμως κάμνουμε την αρχή σήμερα και η δική μας η δέσμευση είναι ότι απ’ εδώ και πέρα 
θα έχουμε την ίδια θέση εκεί όπου υπάρχει ανάλογη πρακτική. 

 Είναι σημαντικό, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αξιοποιήσουν όλοι οι οργανισμοί τούτη 
τη χρονιά, για να προχωρήσουν σε άλλες ενέργειες.  Μπορούν να προχωρήσουν σε άλλες ενέργειες.  Τζιαι, θα 
έλεγα, κυρίως η κυβέρνηση να αναλάβει και τη δική της ευθύνη, για να μπει σε μια διαπραγμάτευση με αυτούς 
τους οργανισμούς που επηρεάζονται, ώστε να βρεθεί μια συνολική λύση αντιμετώπισης αυτού του ζητήματος.  
Πάντως, η παρούσα κατάσταση πραγμάτων από θέση αρχής δεν μπορεί και δεν πρέπει να συνεχιστεί.  Κάμνουμε 
μια σαφή διάκριση ότι σήμερα αυτό που ψηφίζουμε δεν αφορά με κανένα τρόπο σχέδια ευημερίας και υγείας των 
εργαζομένων.  Αναφερόμαστε…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Καμία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη) 

 Συγγνώμη;   

 Σχέδια και ταμεία.  Εννοείται!   

 Αναφερόμαστε στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες.  Δε θα κάμω τη συζήτηση για τα σχέδια και τα ταμεία 
ευημερίας και υγείας των υπαλλήλων.  Δεν είναι της παρούσης, δεν είναι αυτό που συζητούμε σήμερα και έχουμε 
ενώπιόν μας.  Έχουμε να κάμουμε με ιδιωτικές ασφαλιστικές.  Αλλά θέλω να ξεκαθαρίσω με αυτή την αφορμή 
αυτή μας τη θέση, κυρία Πρόεδρε.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Κουλλά.   

 Την τροπολογία να μου τη φέρετε, παρακαλώ, αν έχει διαμορφωθεί, την προφορική. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Να πούμε όμως και μισή κουβέντα για την Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, ότι κάμνει εξαιρετική δουλειά, 
δύσκολη δουλειά.  Υπάρχουν σύγχρονοι κίνδυνοι, είχαμε και μία επίθεση τώρα τελευταία.  Κατ’ ακρίβειαν μας 
είχαν επεξηγήσει ότι έν’ καθημερινά που δεχόμαστε επιθέσεις, τις οποίες αποκρούουμε.  Έν’ καθημερινό 
φαινόμενο σε όλο τον κόσμο, αλλά ενδεχομένως υπάρχουν και επιθέσεις που μπορεί να μην τις βλέπουμε καν.  
Συνεπώς, πολύ ορθά…  Ήταν σημαντικό αυτό το βήμα, όταν δημιουργήθηκε η Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας.  Έν’ 
κάτι απαραίτητο στη σύγχρονη εποχή που ζούμε.   

 Έρχομαι όμως και στην τροπολογία.  Χαίρομαι που υπάρχει μια ευρύτερη συναίνεση επί αυτού του 
θέματος, ότι πρέπει επιτέλους να υπάρχει μια περισσότερη δικαιοσύνη, πιο δίκαιη αντιμετώπιση.  Όντως, 
πέρασαν και άλλοι προϋπολογισμοί ημικρατικών οργανισμών.  Θα πρέπει επιτέλους να τα βάλουμε σε τάξη!  Και 
εγώ θεωρώ ότι στέλνουμε ένα συγκεκριμένο πολιτικό μήνυμα σήμερα.  Καταρχάς, σε λίγο, σε λίγο καιρό το 
Υπουργείο Οικονομικών εννά πει σε τούτους τους ημικρατικούς οργανισμούς «ετοιμάστε τους προϋπολογισμούς 
σας για το 2024».  Άρα, είναι πολύ σημαντικό ακριβώς τούτο το πολιτικό μήνυμα να πάει έγκαιρα για τους 
προϋπολογισμούς του 2024, γιατί ουσιαστικά το 2024 θα είναι η πρώτη χρονιά που θα μπορέσουμε τα πάντα 
να τα βάλουμε σε μία δίκαιη βάση.  Και, ναι, δεν μπορεί να λέμε όλοι ότι έχουμε ένα καθολικό, δίκαιο, με ίσους 
όρους Γενικό Σύστημα Υγείας για όλους, αλλά υπάρχει και κάτι άλλο το οποίο κατά ένα μεγάλο ποσοστό 
χρηματοδοτείται από το ίδιο το κράτος.   

 Τελειώνω.  Να πω όμως και για τα ταμεία υγείας που υπάρχουν.  Και εκεί πέρα, αν θέλουμε να είμαστε 
σωστοί και δίκαιοι, πρέπει να αφορά υπηρεσίες, κεκτημένο δικαίωμα που υπήρχε.  Και νομίζω αυτή ήταν και η 
πρόθεση και η απόφαση που πήρε το Υπουργικό Συμβούλιο και συμφώνησαν και οι κοινωνικοί εταίροι και οι 
συντεχνίες.  Πρέπει να αφορά ωφελήματα πέραν του ΓΕΣΥ, τα οποία προϋπήρχαν.  Ήταν κεκτημένα, τα είχαν.  
Και κατά εκείνο το μέρος θα αφαιρείται και η εισφορά του κράτους που βάζει για τον εργαζόμενο στο ΓΕΣΥ.  Άρα, 
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για το ΓΕΣΥ έν’ ένα πράγμα· για το αν υπήρχαν κεκτημένα δικαιώματα για κάτι επιπρόσθετο, για εκείνο το κομμάτι 
μόνο θα πρέπει να συνεισφέρει το κράτος, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, για ποια δικαιώματα μιλάτε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, διάλογο!  Θα έχετε τον λόγο, αν θέλετε.   

 Ελάτε, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ.  Εάν ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, ο κ. 
Μιχαηλίδης, που για την ακρίβεια δεν είναι ο Γενικός Ελεγκτής, είναι η κ. Ευαγόρου, η οποία έχει επιφορτιστεί με 
τον έλεγχο καθηκόντως και θεσμικά των δημόσιων πανεπιστημίων, επειδή έχουμε πολλούς που γίνονται ταύροι, 
όταν ακούν τον κ. Μιχαηλίδη…  Η κ. Ευαγόρου λοιπόν επισήμανε στην επιτροπή Παιδείας αυτό το παράδοξο 
της ανισότητας μεταξύ των πολιτών, κύριε Κουλλά, το οποίο πέρασε τα προηγούμενα χρόνια έτσι, χωρίς να το 
παίρνουμε χαμπάρι πολλοί, δηλαδή να έρχεται το κράτος σε κάποιους προνομιούχους να συνεισφέρει -πολύ 
προνομιούχους μάλιστα μισθολογικά- να συνεισφέρει στις ιδιωτικές ασφάλειες που έκαμαν.  Όταν λοιπόν η 
Ελεγκτική Υπηρεσία και ο Ελεγκτής σε τέσσερις-πέντε συνεδρίες μαζί μ’ αυτόν και άλλες έξι τροπολογίες, οι 
οποίες προκύπτουν από την Ελεγκτική Υπηρεσία και κατοχυρώνουν την ισότητα και την ευπρεπή συμπεριφορά 
κάποιων απέναντι στο δημόσιο χρήμα…  Φτάσαμε στο σημείο να συζητούμε σήμερα αυτά που ο κ. Λουκαΐδης 
και ο κ. Κουλλά και εγώ σήμερα αναφέρουμε.  Και χαιρετίζω πολύ την κ. Ευαγόρου, υπάλληλο της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας, και πολλούς άλλους υπαλλήλους.  Απλώς, γνωρίζουμε όλοι τον κ. Μιχαηλίδη λόγω της 
δημοσιότητας.  Είναι η κ. Ευαγόρου λοιπόν που επεσήμανε στον έλεγχό της…  Και πρέπει να δίνουμε «μπράβο» 
ως νομοθετικό σώμα, υπερασπιζόμενοι το δημόσιο συμφέρον και το δημόσιο χρήμα. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Και εγώ, κύριε Μυλωνά. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Όσον αφορά το θέμα τούτο με την ασφάλεια, εγώ νιώθω ότι πρέπει να αναλάβει η κυβέρνηση να κάμει 
μία γενική ενημέρωση σε όλους τούτους τους οργανισμούς, για να λήξει το θέμα.  Δηλαδή εν γίνεται να ξέρουμε 
ότι τούτο το πράμα -και νομίζω συμφωνούμε όλοι ότι έννεν σωστό- συνεχίζει τζιαι να έν’ η Βουλή που εννά 
αναλάβει τούτη τη δουλειά.  Πρέπει η κυβέρνηση να αναλάβει να έρτει σε επαφή με ούλλους τους οργανισμούς, 
να συζητήσει, να δούμε αν έσιει κάποιο πρόβλημα τζιαι να βρεθεί το τέλος της διαδικασίας, γιατί ξέρω ότι το 
συζητήσαμε και άλλες φορές.  Να σας πω ότι ιδιαίτερα την πρώτη χρονιά μετά που εφαρμόστηκε το ΓΕΣΥ είσιεν 
υποχρεώσεις του προηγούμενου χρόνου, δεν ήταν εύκολο.  Τζιαι έδειξε κατανόηση η Βουλή τζιαι επροχωρήσαν.  
Αλλά τωρά που επεράσαν τα χρόνια, νομίζω το σωστό είναι η κυβέρνηση να λάβει μία γενική πρωτοβουλία, να 
λυθεί το θέμα μια τζιαι καλήν.   

 Όσον αφορά το θέμα της ψηφιακής ασφάλειας, δεν ηξέρω πόσοι ’πού σας ασχολείστε, αλλά να σας πω 
ότι τον τελευταίο χρόνο όποιος έσιει σέρβερ εκτεθειμένο στο διαδίκτυο έσιει πάρα πολλές επιθέσεις.  Είναι πλέον 
συνηθισμένοι.  Πάντα να ξέρετε ότι οι χάκερς έν’ πολλά ψηλής τεχνολογίας, έν’ πάντα πιο μπροστά τζιαι ’πού 
πολλά συστήματα τζιαι είναι πάντα πολλά δύσκολο να μπορείς να αντιμετωπίσεις τούτες τις επιθέσεις.  Γι’ αυτό 
εμένα η παράκλησή μου προς την Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας είναι να εντείνουμε τες προσπάθειες τζιαι την 
προστασία, ιδιαίτερα των κυβερνητικών συστημάτων.  Έσιει πολλές φορές που η επίθεση μπορεί να μεν πετύχει, 
αλλά φορτώνει τον σέρβερ τόσο πολλά, που πηαίννεις σε μια ιστοσελίδα και δεν ανταποκρίνεται, γιατί προσπαθεί 
να εμποδίσει τες επιθέσεις.  Έννεν μόνο η ζημιά τού να μπει μες στο σύστημα.  Έν’ τζιαι η ζημιά τού να μεν 
δουλεύκει το σύστημα τούτο.  Τζιαι η παράκλησή μου είναι να εντείνουν την ενημέρωση του κόσμου, την 
εκπαίδευση, να ξαναδούμε τα συστήματα.  Άμα μιλούμε για θέματα ασφάλειας, δε γίνεται να είσαι χαλαρός τζιαι 
να μεινίσκεις πίσω.  Χρειάζεται πάρα πολλή δουλειά.  Τζιαι έννεν μόνο είντα μ’ που να βάλεις στον σέρβερ τζιαι 
μες στο δίκτυο των υπολογιστών.  Έν’ τζιαι το είντα μ’ που μαθαίνεις τον κόσμο σου.  Πιάννουν ιμέιλ.  Να πατήσω 
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πάνω στο ιμέιλ;  Να μεν πατήσω;  Να ανοίξω;  Έν’ τζιαι τούτο το κομμάτι το άσχημο, το οποίο μπορεί να το 
πάθουν ακόμα και οι καλύτεροι.  Επομένως, χρειάζεται συνέχεια μα συνέχεια ενημέρωση.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Και εγώ.   

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά την Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, που όλοι κοπτόμαστε σήμερα για τις κυβερνοεπιθέσεις τόσο 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, αλλά και στο Κτηματολόγιο και δεν ξέρουμε αν θα πάρουμε όλα τα στοιχεία πίσω, 
αν θα δώσουμε λίτρα, για να τα πάρουμε -κάποιος πρέπει να απαντήσει- την προηγούμενη εβδομάδα στην 
επιτροπή Οικονομικών, όταν το Υφυπουργείο Καινοτομίας ήρθε και ήθελε αποδέσμευση κονδυλίου €18 εκατομ. 
για αγορά υπηρεσιών και εμείς θέσαμε θέμα -και άλλοι συνάδελφοι το υποστηρίξαν, αλλά ήταν αργά- ότι αυτά τα 
εκατομμύρια για αγορά υπηρεσιών για ψηφιοποίηση διαφόρων υπηρεσιών έπρεπε να δαπανηθούν από το 
Υφυπουργείο Καινοτομίας, για να στηθεί ένα δυνατό Υφυπουργείο Καινοτομίας και Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, 
που να δώσει όλες εκείνες τις ασφαλιστικές δικλίδες με την ανάπτυξη της τεχνολογίας που να αποτρέπουν αυτές 
τις κυβερνοεπιθέσεις, η απάντηση που πήραμε από τους εκπροσώπους του υφυπουργείου ήταν «μα, ξέρετε, 
είναι για να παίρνουμε τεχνογνωσία κάθε χρόνο από τον ιδιωτικό τομέα» και όλα αυτά.  Αντιλαμβάνεστε ότι με 
τη σοβαρότητα αυτή, τη στιγμή των επιθέσεων που δέχονται διάφορες υπηρεσίες του κράτους, πρέπει να 
εγκύψουμε παραπάνω στη δημιουργία όλων εκείνων των υποδομών και την ενίσχυση όλων αυτών των 
υπηρεσιών, για να αποτρέπουμε τις κυβερνοεπιθέσεις.   

 Όσον αφορά τα θέματα των ταμείων υγείας, σύμφωνοι ότι πρέπει να έχουμε μία ισότητα και με βάση το 
ΓΕΣΥ.  Αλλά την ίδια ώρα τα ταμεία υγείας διαφόρων ημικρατικών είναι κάτι διαφορετικό και δεν πρέπει να 
αγγιχτούν, γιατί διαφορετικά κτιστήκαν και από συνεισφορές υπαλλήλων, όταν λαμβάνονταν οι συνολικές 
αυξήσεις. Όμως, την ίδια ώρα να μας προβληματίσουν και πολλές υπηρεσίες που δεν παρέχονται από το ΓΕΣΥ, 
διότι λέμε «ναι, στηρίζομε το ΓΕΣΥ πολυπλεύρως και να λύσουμε τα προβλήματα», αλλά να σκεφτούμε και 
πολλές άλλες υπηρεσίες και συνανθρώπους μας που αποτείνονται σε γιατρούς και τους λένε ότι αυτή και αυτή 
την υπηρεσία δεν τις δίνει το ΓΕΣΥ, αυτό και αυτό το φάρμακο δεν τα παρέχει το ΓΕΣΥ.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σαββίδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Όλοι αυτοδιαφημιζόμαστε ότι είμαστε υπέρμαχοι και στηρίζουμε το ΓΕΣΥ.  Η σημερινή πράξη της Βουλής, 
τουλάχιστον των πλείστων, μας χαροποιεί, διότι βρίσκεται προς τη σωστή κατεύθυνση, στηρίζουμε το ΓΕΣΥ.  
Θέλω να ενθυμίσω ότι σ’ αυτό τον τόπο, αν θέλουμε και ως πολιτικοί να κερδίζουμε τον κόσμο, πρέπει να είμαστε 
δίκαιοι.  Και εκείνο το οποίο συνέβαινε, όπως και με τα πανεπιστήμια της Κύπρου τα δημόσια, ήταν, κατά τη 
γνώμη μου, ένα discrimination, ένας διαχωρισμός, διότι υπάρχουν άλλοι πολίτες με περισσότερα δικαιώματα 
από άλλους. 

 Υπάρχουν σήμερα άνθρωποι οι οποίοι εκλιπαρούν να πάρουν μία υπηρεσία του ΓΕΣΥ και υπάρχουν 
κάποιοι που, πέρα από αυτή την υπηρεσία, έχουν και ιδιωτικές διευκολύνσεις μέσω αυτών των ταμείων.  Και, 
επειδή ο Παύλος Μυλωνάς έν’ λλίον ταπεινός σαν άνθρωπος και η δική του η σημερινή σπορά, θα έλεγα, έδωσε 
το έναυσμα να μπουν τα πράγματα κάτω, γιατί στην επιτροπή Παιδείας ήταν αυτός ο οποίος έθεσε το 
συγκεκριμένο θέμα με τη συγκεκριμένη του τροπολογία και μετά ήρθα εγώ να την υιοθετήσω και βλέπω σήμερα 
ότι έχει επεκταθεί…  Συγχαρητήρια στον φίλο μου τον Παύλο Μυλωνά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Ατταλίδου.  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 
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 Θα αναφερθώ στο θέμα της κυβερνοεπίθεσης και θα πω ότι είναι καιρός να ξεχωρίσουμε την 
κυβερνοεπίθεση από τον κυβερνοπόλεμο, γιατί κυβερνοεπίθεση μπορεί να γίνει από οποιοδήποτε χάκερ, από 
οποιοδήποτε νεαρό ο οποίος εξασκεί τις δεξιότητές του.  Αλλά, επειδή αφορά το Κτηματολόγιο και επειδή το 
Κτηματολόγιο συμπεριλαμβάνεται στις υπηρεσίες εκείνες που είναι σημαντικές για τη διαδικασία λύσεως του 
Κυπριακού, αν και όταν υπάρξει, και οι χάρτες και όλα τούτα είναι πολύτιμα, θεωρώ ότι θα πρέπει πραγματικά 
αυτή η Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, κάποιες υπηρεσίες να δώσουν εισηγήσεις για το πώς θα διατηρηθούν αυτά 
τα αρχεία, γιατί, αν χαθούν τα αρχεία του Κτηματολογίου, θα έχουμε πρόβλημα.  Επίσης, θεωρώ ότι, επειδή 
είμαστε μια χώρα που έχει το συγκεκριμένο πρόβλημα, της κατοχής, θα πρέπει να αναπτύξουμε πάρα πολύ την 
ασφάλειά μας για έναν πιθανό κυβερνοπόλεμο από χώρα συγκεκριμένη η οποία θα έχει στόχο σε οποιαδήποτε 
περίπτωση να κτυπήσει την άμυνα της Κύπρου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Και εγώ. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έχετε τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

 Κύριε Τρυφωνίδη, σας παρακαλώ.   

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ήθελα να με ενημερώσει ο κ. Τρυφωνίδης για ορισμένες αλλαγές που θα προκύψουν μετά για τα 
πανεπιστήμια. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Ακούστε με προσεκτικά εσείς και οι λοιποί συνάδελφοι.  Να ξεχωρίσουμε τα πράγματα.  Άπαντες σε αυτό 
τον τόπο είμαστε «συμβεβλημένοι» διά νόμου με το ΓΕΣΥ.  Πάρα πολλοί από εμάς είναι επίσης «συμβεβλημένοι» 
με ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες υγείας.  Δικαίωμα του καθενός, είτε μόνος είτε μετά πολλών, να συμμετέχει 
σε οποιοδήποτε σχέδιο υγείας, είτε της γειτονιάς του είτε της δουλειάς του είτε του σωματείου του είτε του 
συνδικαλιστικού οργάνου του, είναι ανοιχτό.  Εκείνο που δεν είναι ανοιχτό και ούτε επιτρεπτό είναι ορισμένοι από 
εμάς να θέτουν τον εαυτό τους υπεράνω και εις βάρος των υπολοίπων και να θέλουν από τους υπόλοιπους να 
πληρώνουν τα δικά τους ασφαλιστικά συμβόλαια.   

 Είπε ο κ. Τρυφωνίδης: «Υπάρχουν όμως περιπτώσεις που δεν καλύπτονται από το ΓΕΣΥ». Κύριε 
Τρυφωνίδη, αν εκατάλαβα καλά. Ε, όπως καλύπτεται από όλους τους υπόλοιπους, να καλύπτεται επίσης από 
την τζιέπη του καθενός.  Στις περιπτώσεις εκείνες που αδυνατεί ο πολίτης να πληρώσει τη συγκεκριμένη 
υπηρεσία τότε υπάρχει αρμόδιο υφυπουργείο Πρόνοιας, το οποίο εκτιμώ ότι με προσέγγιση ανθρωπιάς και 
αλληλεγγύης θα σταθεί αρωγός.  Και δεν είναι λίγες οι φορές που όλες οι κυβερνήσεις βοήθησαν πολίτες να 
αναζητήσουν στο εξωτερικό τη θεραπεία της ασθένειας που τους ταλαιπωρούσε, καταβάλλοντας μάλιστα 
τεράστια ποσά προς επίτευξη αυτού του σκοπού.   

 Άρα, εδώ σήμερα η Βουλή... έν’ καλή η δικαιολογία που είπε ο κ. Θεοπέμπτου, «να αφήσουμε την 
κυβέρνηση να λύσει το πρόβλημα».  Όχι, όχι, φτάνει πλέον!  Αυτή η Βουλή έχει ένα καθήκον.  Εκφράζει τα 
συμφέροντα του λαού.  Μιλά εξ ονόματός του και ενεργεί εκ μέρους του.  Συνεπώς, ό,τι δεν μπορεί να κάμει η 
κυβέρνηση, φτάνει στη Βουλή.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα!  Σήμερα ξεκινούμε την προσπάθεια.  Και δεν 
μπορεί σε κανένα ημικρατικό οργανισμό να υπάρχουν δικαιολογίες -αστείες πολλές φορές, για να μην πω 
γελοίες- για τις οποίες να ερκούμαστεν εκ των υστέρων εμείς και να δικαιολογούμε τα αδικαιολόγητα.   

 Το ΓΕΣΥ δεν έγινε εχτές, για να μπορεί κάποιος να πει: «Ξέρετε, κύριε Θεμιστοκλέους, συντρέχει ένα 
συμβόλαιο, μια συμβατική υποχρέωση».  Το ΓΕΣΥ έχει χρόνια που έγινε.  Άρα, σήμερα από τη Βουλή -και 
παράκληση θερμή δική μου- πρέπει σήμερα να τεθεί ένας φραγμός.  Και κάθε φορά που έρχεται εδώ 
προϋπολογισμός ημικρατικού οργανισμού ή οποιασδήποτε άλλης υπηρεσίας να συναντά -και να το ξέρουν από 
πριν ότι θα συναντήσει- τοίχο αδιαπέραστο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Απλώς, για χάρη της ιστορίας, να αναφέρω -γιατί αρκετοί συνάδελφοι δεν ήταν στην προηγούμενη 
κοινοβουλευτική θητεία του 2016-2021- ότι δεν είναι η πρώτη φορά που εγείρεται αυτό το ζήτημα.  Και κακώς, 
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αφού για πρώτη φορά το είχε εγείρει η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα στη συζήτηση των προϋπολογισμών για 
τον ΟΑΥ και σταυρώσαμε το κονδύλι για την ιδιωτική ασφάλιση υγείας.  Έκτοτε, είχε η πολιτεία τρία και πλέον 
χρόνια, για να το διορθώσει.  Άρα, οι αναφορές ότι για πρώτη φορά επιχειρεί αυτό το σώμα να διορθώσει μια 
στρέβλωση δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.   

 Απλώς, η διαφορά είναι ότι τότε -το 2020, που συζητείτο- δεν ήταν ήδη η εφαρμογή στο σχέδιο υγείας της 
δευτεροβάθμιας περίθαλψης, αλλά είχαν οι εργαζόμενοι στον δημόσιο τομέα, στον ημιδημόσιο ή στον ΟΑΥ το 
δικαίωμα δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στα κρατικά νοσηλευτήρια.  Και ενώ μας διαφήμιζαν ότι 
έπρεπε να μπει και σωστά εμπήκε το ΓΕΣΥ και ότι είναι ό,τι καλύτερο για τον τόπο, οι εργαζόμενοι στον ΟΑΥ, 
που μας ήθελαν όλους στο ΓΕΣΥ, επέμεναν να έχουν την ιδιωτική τους ασφάλιση.  Άρα, δεν είναι η πρώτη φορά 
που παρατηρείται αυτό και επεμβαίνει η Βουλή για διόρθωση.  Η πρώτη φορά έγινε, νομίζω, τον Φεβρουάριο ή 
τον Μάρτιο του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Δευτερολογίες. 

 Κύριε Λουκαΐδη.  Σύντομα, σας παρακαλώ, γιατί είμαστε στο δεύτερο θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε.   

 Να προσθέσω, προς διόρθωση αυτών που έχει πει ο κ. Νεοφύτου, ότι προφανώς πριν από το ΓΕΣΥ ούτε 
και οι εργαζόμενοι στον ΟΑΥ είχαν οποιαδήποτε ασφάλιση, οπόταν, όπως και άλλοι ημικρατικοί, έκαμαν 
ασφάλιση ιδιωτική, όντως.  Είναι αλήθεια όμως -και συμπληρώνω σ’ αυτά που είπε, που είναι σωστά, γιατί πρέπει 
να έχουμε όλη την εικόνα- ότι, όταν εφαρμόστηκε η πρώτη φάση της ενδονοσοκομειακής του ΓΕΣΥ, εμείωσεν τη 
συνεισφορά ο οργανισμός για ιδιωτική ασφάλιση και, αμέσως μόλις είχαμε ολοκληρωμένη και ενδονοσοκομειακή, 
εκατάργησαν την όποια κρατική συνεισφορά και το όποιο σχέδιο ιδιωτικής ασφάλισης, μιλώντας για τον ΟΑΥ.  
Άλλοι τα εσυνεχίσαν και γι’ αυτό είμαστε σήμερα εδώ και συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε τώρα στην κοινή, αντιλαμβάνομαι, προφορική τροπολογία, η οποία είναι ως 
εξής: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται για σκοπούς συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για 
σκοπούς ασφάλισης υγείας εργοδοτουμένου στον οργανισμό με τη λήξη των υφιστάμενων συμβατικών 
υποχρεώσεων». 

 Συμφωνούμε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη.   

 Διαβάστε την τελευταία φράση, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως.  «...με τη λήξη των υφιστάμενων συμβατικών υποχρεώσεων». 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία.  Εγείρεται ένα ερώτημα.  Εγώ σάς λέω ότι εχτές συγκεκριμένοι οργανισμοί επήαν τζιαι υπόγραψαν 
συμβάσεις διετείς, τριετείς, πενταετείς.  Άρα, η εισήγηση η δική μου, κυρία Πρόεδρε, είναι να φύγει αυτή η φράση 
η τελευταία.  Τι πάει να πει υπέγραψε; Υπέγραψε, ξυπέγραψε, τέρμα σήμερα!  Και αν έκοβκεν ο νους τους, αν 
έκοβκεν ο νους τους... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να τελειώσει ο συνάδελφος τζιαι να μου πείτε την εισήγησή σας.   

 Άρα, η εισήγηση του κ. Θεμιστοκλέους, για να μην κάμω λάθος, είναι να αφαιρεθεί το «…με τη λήξη των 
υφιστάμενων συμβατικών υποχρεώσεων».  Μάλιστα.   

 Ελάτε εσείς, κύριε Κουλλά. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, μπορεί να βάλει τροπολογία επί της προφορικής τροπολογίας.   

 Ελάτε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Ο προϋπολογισμός είναι μία νομοθεσία που ισχύει για έναν χρόνο.  Συνεπώς, θεωρούμε ότι έντζιε πρέπει 
κάθε χρόνο να ψηφίζουμε την ίδια τροπολογία.  Εμείς δίνουμε με αυτό το μήνυμα σήμερα -το είπα και στην 
πρωτολογία μου- χρόνο και στην κυβέρνηση και στους οργανισμούς να δουν τι θα κάμουν.   

 Οπότε, εμείς προτιμούμε να μείνει αυτό, για να υπάρξει μια ομαλή πορεία εντός του 2023.  Αλλά, ναι, εάν 
και εφόσον έρθει εδώ η κυβέρνηση και μπορούμε να το παρακολουθήσουμε, εντός του 2024, του 2025, και δούμε 
προϋπολογισμούς που έχουν κάτι άλλο μέσα για το 2024, εμείς θα πούμε «όχι» από την πρώτη μέρα.  Αλλά για 
τώρα, για την τροπολογία που αφορά τον προϋπολογισμό του 2023, θεωρούμε ότι αυτό το τελευταίο σκέλος 
βοηθά στο να δοθεί ο χρόνος μιας ομαλής αλλαγής πολιτικής. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Κύριε Λουκαΐδη, συμφωνείτε;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ.  Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Πολύ ωραία!   

 Άρα, θα είναι τελικά κοινή τροπολογία ή επιμένετε, κύριε Θεμιστοκλέους; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αφού θέλουν οι συνάδελφοι να παραμείνει αυτή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το αφήσουμε τζιαι κοινό... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακούστε με.  Να συμπληρωθεί με μια άλλη φράση:  «...για υφιστάμενες συμβάσεις, οι οποίες 
υπεγράφησαν πριν από τη σημερινή ημερομηνία».   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, ναι;  Εγώ σας λέω ότι πρέπει να μπει.  Τώρα εσείς μου λέτε ότι δεν πρέπει να μπει.  Ακόμα να καταλάβω 
όμως γιατί σας ενοχλεί το «πριν από τη σημερινή ημερομηνία». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού, έτσι τζι αλλιώς, κύριε Θεμιστοκλέους, για ένα χρόνο είναι η διάρκεια του προϋπολογισμού. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Για την υφιστάμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λέμε για την υφιστάμενη, ακριβώς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Για λλόου τους, κύριε Γεωργιάδη, υφιστάμενη θα θεωρηθεί και αυτή που θα υπογράψουν σε ένα μήνα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...σε τρεις μήνες, σε έξι μήνες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, γιατί το αμφιβάλλετε; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, ησυχία.  Θα το βρούμε.   

 Ελάτε, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έτσι τζιαι αλλιώς εδώ πέρα δεν έχουμε μια γενική νομοθεσία- ομπρέλα που θα τους πιάσει 
όλους.  Έχουμε έναν συγκεκριμένο προϋπολογισμό της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας.  Μετά εννά πάμε στον 
επόμενο, στον μεθεπόμενο.  Άρα, δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι είναι ρύθμιση-ομπρέλα.  Θυμίζω ότι ψηφίσαμε ήδη 
προϋπολογισμούς, αλλά το μήνυμα που θεωρούμε ότι πάει στην κυβέρνηση είναι ότι για το 2024 και μετά δεν 
μπορεί να υπάρχει κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, επί τούτου.  Μη μας πάρετε αλλού όμως. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επί τούτου.  Να καθησυχάσω τον γείτονά μου εδώ τον Ανδρέα Θεμιστοκλέους.  Μιλούμε πάντοτε ότι έν’ 
για τις τρέχουσες συμβάσεις που υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα, εν υπάρχει λόγος, ούτε εννά προλάβει κανένας να υπογράψει άλλη.  Ασφαλώς, αν υπογράψει άλλη, 
δεν μπορεί να υπογράψει μετά την ψήφιση του νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι.  Οπόταν, προχωρούμε στην κοινή τροπολογία.   

 Θα τη διαβάσω τελευταία φορά και θα την ψηφίσουμε.   

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται για σκοπούς συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για 
σκοπούς ασφάλισης υγείας εργοδοτουμένου στον οργανισμό με τη λήξη των υφιστάμενων συμβατικών 
υποχρεώσεων».   

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την προφορική τροπολογία.   

 Ηλεκτρονικά είμαστε έτοιμοι.   

 Θυμίζω ότι είμαστε στο θέμα υπ’ αριθμόν 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα τρεις και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας ποσού ύψους €14.230.756 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 
  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
του προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιούνται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή μισθών αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεων βάσει του δείκτη Αυτόματης 
Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 11. 

 Μισθοδοτικές κλίμακες.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ σαράντα τρεις, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνο.  

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2023 
Νόμος του 2023».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον 
διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα τέσσερις και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου Επιτρόπου για τη Ρύθμιση 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2023 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής. 
 Αποχή: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Γραφείου Επιτρόπου για τη Ρύθμιση Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων ποσού ύψους €7.820.202 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Γραφείου Επιτρόπου για τη Ρύθμιση Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
παρευρέθηκαν ο Βοηθός Επίτροπος Επικοινωνιών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Άριστος Δαμιανού.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, ο προϋπολογισμός του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) για το 2023 είναι ελλειμματικός και προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €7.820.202 και έσοδα συνολικού ύψους €5.644.349, τα οποία προέρχονται κυρίως 
από την καταβολή ετήσιων διοικητικών τελών αδειών παροχέων δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών (€4.296.138), ετήσιων διοικητικών τελών αδειών για την παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών 
(€522.331) και τελών χρήσης αριθμοδοτικών πόρων (€230.000). 

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες του ΓΕΡΗΕΤ για το 2023 αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Συνολικά έξοδα μισθοδοσίας (€2.491.321). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€446.430). 

3. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις (€477.879).  

4. Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα (€329.030). 

5. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες/μεταβιβάσεις (€1.543.204).  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο Βοηθός Επίτροπος Επικοινωνιών ανέλυσε τις κύριες 
πρωτοβουλίες του ΓΕΡΗΕΤ κατά το 2023, οι οποίες αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Την ανάπτυξη μεθοδολογίας για αξιολόγηση του αντικτύπου ρυθμιστικών αποφάσεων στις αγορές που 
αυτές αφορούν. 

2. Την επικαιροποίηση ρυθμιστικών αποφάσεων σε συνδυασμό με ευρύτερες εξελίξεις στην ενιαία ψηφιακή 
αγορά και ιδιαίτερα στην ανάπτυξη ευρυζωνικών υποδομών. 

3. Την ανάπτυξη/επικαιροποίηση εργαλείων που επιτρέπουν σε παρόχους και καταναλωτές να αξιοποιούν 
δεδομένα της αγοράς. 

 Αναφορικά με την αγορά ηλεκτρονικών επικοινωνιών, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι το ΓΕΡΗΕΤ προτίθεται 
να υλοποιήσει τα ακόλουθα: 

1. Την ανάπτυξη νέου κοστολογικού μοντέλου ευρυζωνικών υπηρεσιών στη βάση νέου ρυθμιστικού 
πλαισίου ως αποτελέσματος της ανάλυσης αγοράς.  

2. Την εισαγωγή της τεχνολογίας blockchain στον τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

3. Την έναρξη εκστρατείας μετρήσεων ποιότητας υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας. 

4. Την προώθηση ενεργειών και την υλοποίηση προτάσεων αναφορικά με μέτρα ενίσχυσης της ζήτησης 
ευρυζωνικής πρόσβασης, ώστε να ενισχυθούν οι επενδύσεις σε σύγχρονη υποδομή.  

 Σε ό,τι αφορά στην αγορά ταχυδρομικών υπηρεσιών, ο Βοηθός Επίτροπος Επικοινωνιών ανέφερε ότι το 
ΓΕΡΗΕΤ προχωρεί στην υλοποίηση της αναθεωρημένης στρατηγικής ρύθμισης με έμφαση στην ανάπτυξη 
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ανταγωνισμού στην κυπριακή αγορά, στη διασφάλιση της βιωσιμότητας ενός αποδοτικού παρόχου καθολικής 
ταχυδρομικής υπηρεσίας, καθώς και στην ανάπτυξη του ηλεκτρονικού εμπορίου. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι το ΓΕΡΗΕΤ προωθεί δράσεις σε ό,τι αφορά στα δεδομένα των 
αγορών ηλεκτρονικών υπηρεσιών και ταχυδρομείων σε συνεργασία με τους συνδέσμους καταναλωτών, την 
Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή και τους παρόχους υπηρεσιών και δικτύων. 

 Τέλος, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι ο προϋπολογισμός του ΓΕΡΗΕΤ για το 2023 παρουσιάζει έλλειμμα 
ύψους €2.175.853, το οποίο θα καλυφθεί από τα ταμειακά διαθέσιμα του Γραφείου, ενώ εξέφρασε επιφυλάξεις 
ως προς τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μείωση του ποσοστού αύξησης των εσόδων του 
ΓΕΡΗΕΤ που προκύπτουν από τα ετήσια διοικητικά τέλη αδειών για την παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών. 

 Τοποθετούμενη επί του θέματος, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
δήλωσε ότι το υπουργείο δεν επιθυμεί σε καμία περίπτωση να επεμβαίνει στον ρυθμιστικό ρόλο του ΓΕΡΗΕΤ.  
Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια το υπουργείο ζήτησε από τον ΓΕΡΗΕΤ όπως διατηρήσει σταθερά τα τέλη αδειών 
για την παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών, λόγω της ευρύτερης οικονομικής κατάστασης και για την αποφυγή 
μετακύλισης του κόστους ενδεχόμενων αυξήσεων στον καταναλωτή.  Για το έτος 2023 το αρμόδιο υπουργείο 
έκρινε ότι μια λογική αύξηση στα εν λόγω τέλη πρέπει να ανέρχεται σε ποσοστό ύψους 20% σε σχέση με το 
2022, αντί σε 30%, που αρχικά ζητήθηκε από το ΓΕΡΗΕΤ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κανείς, καμία. 

 Προχωράμε στην ψήφιση της προφορικής τροπολογίας.  Νομίζω δε χρειάζεται να τη διαβάσω ξανά, έτσι;   

 Ψηφίζουμε για την προφορική τροπολογία.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ τριάντα έξι και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου ποσού ύψους €7.820.202 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Διαχείριση ελλειμμάτων και περισσευμάτων άρθρων του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  
Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που αναφέρονται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή μισθών αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεων συνταξιούχων βάσει του 
δείκτη Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 13. 
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 Μισθοδοτικές κλίμακες.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ τριάντα επτά και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου Επιτρόπου για τη Ρύθμιση 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2023 Νόμος του 2023».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα τρεις και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2023 Νόμος του 2022».   

 Τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών ποσού 
ύψους €13.305.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω προϋπολογισμό 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών, συνοδευόμενος από 
εκπρόσωπους του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), καθώς και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  

 
   Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής. 
 Αποχή: Ανεξάρτητος βουλευτής. 

 



1379 

 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΠ για το έτος 2023 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €13.305.000 και 
συνολικά έσοδα ύψους €13.147.500, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από κρατική χορηγία ύψους €12.900.000 
και από τόκους ύψους €205.500. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2023 αφορούν μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες προσωπικού (€9.440.600). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€2.597.590). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€1.266.810). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, αποστολή του ΚΟΑΠ είναι η διαχείριση των κονδυλίων που 
διατίθενται στον τομέα της γεωργίας στο πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(ΕΕ).  Στα κονδύλια αυτά περιλαμβάνονται τα ποσά που αναλογούν στην κοινοτική χρηματοδότηση από το 
Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Επενδύσεων, το μερίδιο της εθνικής συγχρηματοδότησης, όπως προνοείται από 
την ευρωπαϊκή νομοθεσία για το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης, καθώς και οποιεσδήποτε 
συμπληρωματικές ενισχύσεις που δύναται να καταβάλλει η Κυπριακή Δημοκρατία από εθνικούς πόρους. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο πλαίσιο της άσκησης των δραστηριοτήτων και αρμοδιοτήτων του, ο 
ΚΟΑΠ κατά το έτος 2023 προβλέπεται να καταβάλει τις ακόλουθες πληρωμές: 

1. Ποσό ύψους €7 εκατομ. για τη στήριξη των Κοινών Οργανώσεων Αγοράς, το οποίο θα χρηματοδοτηθεί 
σχεδόν εξ ολοκλήρου από την ΕΕ. 

2. Ποσό ύψους €50 εκατομ. περίπου για την καταβολή άμεσων ενισχύσεων στο πλαίσιο του Σχεδίου Ενιαίας 
Εκταρικής Επιδότησης, καθώς και των άμεσων ενισχύσεων για την κτηνοτροφία, το οποίο 
χρηματοδοτείται εξ ολοκλήρου από την ΕΕ. 

3. Ποσό ύψους €32,2 εκατομ. περίπου για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης στο πλαίσιο του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο θα συγχρηματοδοτηθεί από την ΕΕ κατά ποσοστό 
περίπου 70% και το υπόλοιπο 30% από εθνικούς πόρους. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η στήριξη του ΚΟΑΠ προς τον αγροτικό τομέα έχει ενισχυθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια, συνεπεία 
των επιπτώσεων της πανδημίας του κορωνοϊού και του πολέμου στην Ουκρανία, καθότι έχει αναλάβει την 
υλοποίηση των σχετικών έκτακτων μέτρων στήριξης της κυβέρνησης. 

2. Το 2023 τίθεται σε εφαρμογή η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική (ΚΑΠ), διάρκειας πέντε ετών. Ο ΚΟΑΠ στο 
πλαίσιο της εφαρμογής της νέας ΚΑΠ θα κληθεί να επιτελέσει τεράστιο έργο, ωστόσο αναμένεται να 
προκύψουν και οφέλη για τον οργανισμό, όπως η μείωση του διοικητικού κόστους, μέσω της αξιοποίησης 
της τεχνολογίας. Ειδικότερα, στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ εκτιμάται ότι θα καταβληθούν συνολικά, μέσω του 
ΚΟΑΠ, στον πρωτογενή τομέα της Κύπρου πέραν των €400 εκατομ.   

3. Ο ΚΟΑΠ προβαίνει σε αναθεώρηση του τρόπου διαχείρισης των μη συμμορφούμενων αιτητών σχεδίων 
με τις υποχρεώσεις τους, μεταβαίνοντας από την πρακτική της επιβολής ποινών και προστίμων στην 
πρακτική της συνεννόησης και της έγκαιρης προειδοποίησης για τη διόρθωση λαθών και παραλείψεων 
που εντοπίζονται στις αιτήσεις τους. 

4. Ο προϋπολογισμός λειτουργίας του ΚΟΑΠ για το έτος 2023 παρουσιάζει αύξηση σε ποσοστό ύψους 7,7% 
σε σχέση με τον προϋπολογισμό του προηγούμενου έτους, η οποία οφείλεται κυρίως στις αυξημένες 
δαπάνες προσωπικού, λόγω της παραχώρησης ετήσιων προσαυξήσεων, της αύξησης της Αυτόματης 
Τιμαριθμικής Προσαρμογής και της συνακόλουθης αύξησης των συνεισφορών του εργοδότη στα διάφορα 
ταμεία, στις αυξημένες λειτουργικές δαπάνες, συνεπεία της αύξησης της τιμής των καυσίμων, καθώς και 
στην περίληψη πρόνοιας για την ανάπτυξη μηχανογραφικών συστημάτων για τη νέα ΚΑΠ και την 
αντικατάσταση/αναβάθμιση συστημάτων ασφαλείας και άλλων λογισμικών.   

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΠ ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι το Δελτίο Δαπανών του υπό εξέταση προϋπολογισμού πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να 
απαλειφθούν επιμέρους επεξηγήσεις οι οποίες εκ παραδρομής περιλήφθηκαν κάτω από το άρθρο 02100 
«Υπάλληλοι ΚΟΑΠ».  Ως εκ τούτου, στη συνεδρία της επιτροπής ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2023 κατατέθηκε 
ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, την επιτροπή απασχόλησαν σωρεία 
ζητημάτων, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στα μέτρα στήριξης νέων αγροτών, στις πληρωμές του ΚΟΑΠ προς 
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τους δικαιούχους για το έτος 2022, καθώς και στο μέτρο προσωρινής έκτακτης στήριξης των γεωργών που έχουν 
επηρεαστεί από τις επιπτώσεις του πολέμου στην Ουκρανία.  

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών δήλωσε μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Ο ΚΟΑΠ παρέχει συγκεκριμένο πρόγραμμα στήριξης νέων αγροτών με διαθέσιμο κονδύλι, το οποίο 
ανέρχεται στα €5 εκατομ.  Ωστόσο, στο πλαίσιο του προγράμματος έχουν υποβληθεί 300 αιτήσεις, το 
συνολικό κόστος των οποίων υπερβαίνει σημαντικά το εν λόγω κονδύλι.  Στόχος είναι η εξεύρεση του 
υπολειπόμενου ποσού από άλλους πόρους, προκειμένου να ικανοποιηθούν όλοι οι δικαιούχοι αιτητές.   

2. Ο οργανισμός έχει καταβάλει €92 εκατομ. σε 33 000 δικαιούχους για το έτος 2022.  Από το σύνολο των 
αιτήσεων που υποβλήθηκαν, μεγάλος αριθμός αιτήσεων αφορά μικροκαλλιεργητές, οι οποίοι υπόκεινται 
στο σύνολο των ελέγχων και απαιτήσεων του ΚΟΑΠ.  Η ένταξη των εν λόγω καλλιεργητών σε ξεχωριστή 
κατηγορία θα συνέβαλλε στη βελτίωση του τρόπου στήριξής τους και θα περιόριζε τόσο τις δυσκολίες που 
οι ίδιοι αντιμετωπίζουν, συνεπεία των αυξημένων απαιτήσεων και της γραφειοκρατίας, όσο και τον 
διοικητικό φόρτο για τον ΚΟΑΠ. 

3. Το μέτρο έκτακτης προσωρινής στήριξης των γεωργών που πλήττονται από τις επιπτώσεις του πολέμου 
στην Ουκρανία έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και προορίζεται για την ενίσχυση αγροτών 
στους τομείς της σιτοκαλλιέργειας και της αιγοπροβατοτροφίας. Ο οργανισμός έχει λάβει τις αιτήσεις και 
είναι σχεδόν έτοιμος να προβεί στην καταβολή των πληρωμών προς τους δικαιούχους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Ψηφίζουμε για την προφορική τροπολογία.   

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, όπως ακριβώς την έχουμε διατυπώσει προηγουμένως και ανακοινώστε τα 
αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών ποσού 
ύψους €13.305.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Όροι και άλλη ορολογία που αναφέρονται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 9. 

 Διάθεση ειδικώς εισπραττομένων ή εμβαζόμενων ποσών προς υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων ή/και σκοπών.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχικών αναγκών.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για την έγκριση των άρθρων.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το πέμπτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
του 2023 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€15.558.015 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς 
και ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και η γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Άριστος Δαμιανού. 
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 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2023 προβλέπει δαπάνες ύψους €15.558.015 και έσοδα ύψους 
€7.380.400. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του οργανισμού για το 
2023 αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποπληρωμές δανείων και επιστροφές ποσών του Σχεδίου Στέγασης Χαμηλά Αμειβομένων (ΣΣΧΑ) 
(€4.100.000). 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€7.500.000). 

3. Αποδοχές προσωπικού (€2.228.915). 

4. Λοιπές διοικητικές δαπάνες (€826.600). 

5. Αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€802.500). 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα έσοδα του οργανισμού αναμένεται να προέλθουν από εισπράξεις από 
την πώληση κατοικιών, διαμερισμάτων και οικοπέδων (€6.634.800), από τόκους εισπρακτέους (€420.600), από 
πρόσθετο συντελεστή δόμησης (€100.000) και από άλλα έσοδα (€225.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΓ δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2023 έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα, αφού σε αυτόν 
περιλαμβάνονται δαπάνες για την προώθηση τόσο νέων όσο και συνεχιζόμενων έργων ανέγερσης 
μονάδων οικήσεως.  Με τον προτεινόμενο προϋπολογισμό καθίσταται δυνατή η συνέχιση του 
αναπτυξιακού έργου του ΚΟΑΓ, καθώς και η υλοποίηση του Σχεδίου Προσιτού Ενοικίου, όπως και των 
προγραμμάτων προσιτής κατοικίας που συνεχίζονται μέσω διαφόρων έργων του ΚΟΑΓ.    

2. Ο ΚΟΑΓ δεν έχει οποιαδήποτε έσοδα από την πώληση νέων οικιστικών μονάδων, λόγω της απουσίας 
κτιριακού αποθέματος, εντούτοις, μέσω της υλοποίησης των αναπτυξιακών του έργων, τα οποία 
περιλαμβάνονται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, αναμένεται να προκύψουν μελλοντικά έσοδα για 
τον οργανισμό.  

 Περαιτέρω, οι ίδιοι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή για τις κατηγορίες πολιτών στους οποίους 
απευθύνονται τα σχέδια του ΚΟΑΓ για αγορά και ενοικίαση οικιστικών μονάδων, καθώς και για το Σχέδιο 
Προσιτού Ενοικίου.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω διευκρινίσεις για επιμέρους 
ζητήματα, που αφορούν μεταξύ άλλων στον εκσυγχρονισμό του ρόλου του ΚΟΑΓ, στην υλοποίηση έργων του 
οργανισμού, στη συνεργασία του οργανισμού με τον δήμο Λεμεσού για την προώθηση έργων κοινωνικής 
στέγασης, καθώς και στη διαχείριση Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων (ΜΕΔ) οφειλετών του ΚΟΑΓ.  

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΓ ενημέρωσαν την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Πρώτιστο μέλημα του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού είναι η μετεξέλιξή του σε ενιαίο φορέα 
στεγαστικής πολιτικής του κράτους.  Με την υλοποίηση αυτής της μεταρρύθμισης θα καταστεί δυνατή η 
συγκέντρωση όλων των στεγαστικών προγραμμάτων του κράτους στον νέο φορέα, ο οποίος θα είναι 
αρμόδιος για τη διαχείρισή τους. 

2. Η συνεργασία δήμου Λεμεσού και ΚΟΑΓ αφορά στην ανάπτυξη τριών τεμαχίων γης για σκοπούς 
δημιουργίας κοινωνικής στέγης με την ανάπτυξη συνολικά εξακόσιων οικιστικών μονάδων.  Στο παρόν 
στάδιο το έργο βρίσκεται υπό επανασχεδιασμό, μετά την επίλυση διαφόρων ζητημάτων που προέκυψαν 
με την αξιοποίηση των πολεοδομικών κινήτρων, επιτρέποντας τη μείωση του κατασκευαστικού κόστους. 
Το πρώτο υπό ανάπτυξη τεμάχιο αφορά στην κατασκευή εκατό σαράντα τεσσάρων διαμερισμάτων και τη 
διάθεσή τους με προσιτό ενοίκιο.  Ο ΚΟΑΓ εξετάζει τη δυνατότητα ανάπτυξης ανάλογων συνεργασιών με 
άλλους δήμους και κοινότητες.   

3. Το χρονοδιάγραμμα κατασκευής των έργων του ΚΟΑΓ καθορίζεται στους δεκαεπτά μήνες από την 
κατακύρωση της προσφοράς.  Στα ώριμα έργα του οργανισμού για την τρέχουσα περίοδο 
περιλαμβάνονται το έργο «ΕΚΑΛΗ» στο Καϊμακλί δεκαέξι διαμερισμάτων, το οποίο βρίσκεται υπό 
κατασκευή, το έργο για την κατασκευή είκοσι τεσσάρων διαμερισμάτων στη Λάρνακα, του οποίου η 
κατακύρωση της προσφοράς αναμένεται σύντομα, ενώ έχουν εξασφαλιστεί άδειες οικοδομής και 
πολεοδομικές άδειες και για άλλα έργα του οργανισμού.  

4. Ο ΚΟΑΓ αντιμετωπίζει ζητήματα με ΜΕΔ, τα οποία προέκυψαν μέσω του ΣΣΧΑ.  Ο οργανισμός έχει 
υποβάλει στο Υπουργείο Οικονομικών πρόταση για τη δημιουργία σχεδίου διαχείρισης των εν λόγω 
δανείων ανάλογο του κυβερνητικού σχεδίου «ΟΙΚΙΑ» και αναμένονται οι απόψεις του.    
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Δαμιανού, σας ακούμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν είναι ένας οργανισμός που έχει τις δυνατότητες, την τεχνογνωσία, αλλά και τη βούληση να εργαστεί 
προς την κατεύθυνση της προσφοράς προσιτής στέγης στους συμπολίτες μας είναι ο ΚΟΑΓ.  Διαχρονικά έχει 
καταγράψει μια σημαντική προσφορά στον τόπο, με τα πάνω και τα κάτω της.  Με τα κάτω της να σχετίζονται με 
κυβερνήσεις που θεώρησαν ότι πλεονάζει και ότι η δουλειά του θα ήταν απλώς να εκπονεί σχέδια και να 
ανατίθενται σε εργολάβους οι όλες διαδικασίες.   

 Εμείς θεωρούμε ότι, σε μια εποχή που η κοινωνία ταλανίζεται από πολύ υψηλές πιέσεις σε σχέση με την 
ακρίβια, τις πληθωριστικές τάσεις, το κόστος ανέγερσης κατοικίας, έχει και ρόλο και λόγο και σκοπό ο ΚΟΑΓ, γι’ 
αυτό πρέπει να στηριχθεί με αυξημένες δυνατότητες.  Καυτηριάζουμε το γεγονός ότι η απελθούσα κυβέρνηση εν 
τη σοφία της έκρινε ότι ο ΚΟΑΓ έπρεπε να προικοδοτείται από το Κυπριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα.  Όταν 
εκράγηκε η φούσκα, μαζί εκράγηκαν και οι σχεδιασμοί του ΚΟΑΓ.   

 Γι’ αυτό απευθύνουμε έκκληση προς τη νέα κυβέρνηση να αφουγκραστεί το μήνυμα της κοινωνίας, να 
αξιοποιήσει τον ΚΟΑΓ και την τεχνογνωσία του και να τον καταστήσει προοπτικά ενδεχομένως έναν ενιαίο φορέα 
στεγαστικής πολιτικής για το σύνολο των πολιτικών που υπάρχουν στην Κυπριακή Δημοκρατία διάσπαρτες, σε 
πολλά διαφορετικά προγράμματα.   

 Προφανώς, θα υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ο εκσυγχρονισμός και η μετεξέλιξη του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης σε ενιαίο φορέα 
στεγαστικής πολιτικής του κράτους, ο οποίος θα συγκεντρώσει όλα τα στεγαστικά προγράμματα που αφορούν 
τη στέγη των Κύπριων πολιτών, που είναι σήμερα διάσπαρτα σε διάφορες υπηρεσίες του κράτους, και θα 
καταστεί αρμόδιος για τη διαχείρισή τους, αποτελεί για μας κορυφαία προτεραιότητα.   

 Η δημιουργία του ενιαίου φορέα στεγαστικής πολιτικής αποτελεί πάγια θέση της Δημοκρατικής 
Παράταξης-Συνεργασία και χαιρόμαστε που υιοθετήθηκε και ενσωματώθηκε στο πρόγραμμα του νέου Προέδρου 
της Δημοκρατίας και θα μπει σε άμεση εφαρμογή.  Μιλούμε για μια πολύ μεγάλη μεταρρύθμιση, το κράτος θα 
καταστεί πιο ευέλικτο, γεγονός το οποίο θα βοηθήσει στην αντιμετώπιση του τεράστιου προβλήματος στέγασης 
που έχουν τα νεαρά ζευγάρια, αλλά και πολλοί άλλοι τομείς της κοινωνίας μας. 

 Χαιρετίζουμε το σχέδιο προσιτής στέγης σύμφωνα με το οποίο ο ΚΟΑΓ θα κατασκευάσει μακροπρόθεσμα 
600 κατοικίες για ενοικίαση με προσιτό ενοίκιο, μεταξύ άλλων και για φοιτητές, σε γη την οποία παραχώρησε ο 
δήμος Λεμεσού.  Παρόμοιες πρωτοβουλίες θα πρέπει να γίνουν και σε άλλες πόλεις, για να αντιμετωπίσουμε το 
στεγαστικό πρόβλημα τόσο των φοιτητών, αλλά και των νεαρών ζευγαριών.   

 Θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό με την αισιοδοξία ότι σύντομα θα αναληφθούν οι πρωτοβουλίες 
από τα αρμόδια υπουργεία και τον οργανισμό για τη δημιουργία του ενιαίου φορέα στεγαστικής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Απλώς, πολύ σύντομα να πω ότι σίγουρα θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, απλώς, εάν είναι μια στιγμή 
που χρειάζεται ο οργανισμός αναβάθμιση, είναι τώρα.  Με το κόστος κατασκευής που επήεν τζιειαμαί που επήεν, 
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με το γεγονός ότι τα ενοίκια επήαν τζιειαμαί που επήαν, έχουμε σοβαρό πρόβλημα, νομίζω το συζητήσαμε τόσες 
πολλές φορές.  Άρα…   

 Έτυχε να δω μια συνέντευξη της προέδρου του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού.  Εκπλάγηκα, 
γιατί ανέφερε ότι υπάρχουν διαθέσιμες μονάδες για τις οποίες δεν υπάρχει ενδιαφέρον δυστυχώς τζιαι με 
προβλημάτισε πάρα πάρα πολύ.  Σε μία κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα με την κ. Κούσιου τέθηκε το εξής θέμα 
και ελπίζω να ληφθεί υπόψη:  Έχουμε κάποια άλλα στεγαστικά σχέδια που δίνουν κάποιες επιδοτήσεις και 
πραγματικά είναι κρίμα ο κόσμος ο οποίος επιθυμεί.  Έχουμε διαθέσιμα, έχουμε πρόβλημα και σκοντάφτουμε 
στο θέμα της προκαταβολής, τζιείνο το 20%, 25%, 30% που εννά χρειαστεί για μια δανειοδότηση, τζιαι μιλούμε 
για ζευγάρια, ειδικά νέα ζευγάρια, τα οποία αυτή τη στιγμή πληρώνουν ενοίκια των €800 και €1.000, τη στιγμή 
που η δόση τους το πιο πιθανό να είναι στα €600-€700.   

 Άρα, εισήγηση, αν θα πάμε τελικά σε μια αναβάθμιση του οργανισμού, είναι να δούμε αν μπορούμε τις 
οποιεσδήποτε επιδοτήσεις πλέον τα πιστωτικά ιδρύματα να τις δέχονται ως προκαταβολή, επειδή η επιδότηση 
θα έρθει μεταγενέστερα, αλλά θα έρθει.  Η εισήγηση η δική μας είναι, αν υπάρχει μια προέγκριση, να δίνεται στο 
πιστωτικό ίδρυμα, αφού ξέρουμε ότι θα δοθεί τούτη η επιδότηση, να πάει ως προκαταβολή και ειδικά στις 
περιπτώσεις που αποδεδειγμένα είναι στο ενοίκιο και πληρώνουν τούτα τα υψηλά ενοίκια.  Ειλικρινά, είναι κρίμα, 
γιατί θα είναι διπλό το όφελος.  Από τη μια, χρησιμοποιείς υφιστάμενη μονάδα που είναι εκεί και είναι κενής 
κατοχής, κατά δεύτερο, θα γίνει κενής κατοχής μια άλλη μονάδα που ενοικιάζεται, άρα θα βοηθήσεις άλλο κόσμο 
να ενοικιάσει.  Είναι διπλό το όφελος και με μια μικρή ρύθμιση μπορούμε πραγματικά να βοηθήσουμε σε πολύ 
δύσκολους καιρούς.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σύκας. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν ήταν στόχος να μιλήσουμε, αλλά…  

 Εμείς χαιρόμαστε για τις προθέσεις της οποιασδήποτε κυβέρνησης να αναβαθμίσει το θέμα του 
στεγαστικού, αλλά θέλω να υπενθυμίσω ότι δεν αφορούσε το πρόγραμμα το επενδυτικό, τα στεγαστικά σχέδια 
και ο ΚΟΑΓ ήταν επιπρόσθετα και συμπληρωματικά, ακριβώς γιατί είχαμε τις θυσίες στον τομέα των στεγαστικών 
δανείων.   

 Και επίσης να θυμίσω -και το θύμισε ο αγαπητός μου φίλος- ότι το μεγαλύτερο στεγαστικό κοινωνικό 
προϊόν είχε γίνει στη Λεμεσό με τις 600 κατοικίες, όπου εκεί η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο 
δήμος Λεμεσού -ήμουν αντιδήμαρχος τότε- δώσαμε και συμπλεύσαμε να κτίσουμε 600 κατοικίες. 

 Και να θυμίσω, αν θέλουμε να μιλήσουμε για στεγαστικά, να θυμίσω τα στεγαστικά σχέδια, τα πέντε 
στεγαστικά σχέδια της κυβέρνησης, με πρώτιστο το σχέδιο για τα νεαρά ζευγάρια κάτω των σαράντα ενός ετών.   

 Αυτά τα λέω, για να μην τα ξεχνούμε, αλλά εμείς, σε κάθε προσπάθεια που γίνεται προς όφελος των 
αδυνάμων και δη να αποκτήσεις στέγη, ειδικότερα οι νέοι, θα είμαστε υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τελευταίες δύο κατακτήσεις του κυπριακού λαού που έμειναν είναι ο Κυπριακός Οργανισμός 
Αναπτύξεως Γης και Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης!  Νομίζω τις άλλες τις εξαλείψαμε, τις διαλύσαμε ή 
τις πουλήσαμε όσα όσα: Cyprus Airways, Eurocypria, συνεργατισμός, Τράπεζα Αναπτύξεως!  Όλα τα βασικά 
έργα υποδομής που έφεραν τον τόπο μας στις καλές και χρυσές ημέρες έχουν ξεπουληθεί και έχουν διαλυθεί, 
με το χειρότερο έγκλημα τον συνεργατισμό! 

 Τώρα έμειναν οι δύο αυτοί οργανισμοί.  Οι δύο αυτοί οργανισμοί σήμερα είναι κρίσιμης σημασίας και το 
τελευταίο αποκούμπι που έμεινε στον τόπο.  Οι νέοι μας σήμερα είτε μεινίσκουν με τους γονείς τους είτε 
μεινίσκουν μαζί παρέες παρέες, φίλοι φίλοι, γιατί ούτε οικογένεια μπορούν να αποκτήσουν ούτε σπίτι μπορούν 
να αποκτήσουν και ένας που παίρνει €1.000, €1.100 σίγουρα δεν είναι δυνατό να αποκτήσει, να αγοράσει… 
Ούτε διαμέρισμα μπορεί να αγοράσει, πολύ περισσότερο να αγοράσει οικόπεδο και να κάμει σπίτι.   
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 Άρα, η νέα κυβέρνηση, του κ. Χριστοδουλίδη, έχει μια τεράστια ευθύνη, την οποία υποσχέθηκε, ότι αυτούς 
τους δύο οργανισμούς θα τους ενισχύσει και θα βρει και τους τρόπους και τη μεθοδολογία να μπορούν οι νέοι 
να δανειστούν πραγματικά με έναν σωστό τρόπο, για να δημιουργήσουν τις νέες οικογένειές τους.   

 Το μεγαλύτερο κεφάλαιο για τον τόπο μας είναι οι νέες γενιές.  Αν δείτε, σήμερα πιο πολλά κυκλοφορούν 
οι ηλικιωμένοι σαν εμένα παρά οι νέοι!  Δηλαδή η υπογεννητικότητα στην Κύπρο είναι το ύψιστο ζήτημα εθνικής 
ασφαλείας και είναι καιρός να αντιληφθεί και η Βουλή, αλλά πρωτίστως και προ πάντων η κυβέρνηση ότι πρέπει 
να κάμει τέτοιες διαχειρίσεις, ούτως ώστε να αλλάξουμε αυτό τον κατήφορο.  Και οι δύο αυτοί οργανισμοί 
προσφέρονται να έχουμε ένα καλό ξεκίνημα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εγώ απλώς θέλω να προσθέσω ότι στην καλή δουλειά που γίνεται θα πρέπει να εξετάσουν πάρα πολλά 
προσεκτικά τζιαι την ανάπτυξη τζιαι τις δυνατότητες που προσφέρονται μέσα στις κυπριακές πόλεις, ιδιαίτερα με 
τα εγκαταλειμμένα κτίρια.  Έχουμε ένα τεράστιο πρόβλημα, δεν αναλαμβάνει κανένας να το λύσει τζιαι νομίζω 
ότι μπορούμε με έξυπνους τρόπους, όπως γίνεται και στο εξωτερικό, να έρθουμε σε συνεργασία με τους 
ιδιοκτήτες τζιαι να βρούμε λύσεις για αξιοποίηση των εγκαταλειμμένων κτιρίων, τα οποία στις πόλεις μας έν’ 
πάρα πολλά, δημιουργούν πάρα πολλά προβλήματα τζιαι όποιος έσιει κοντά του τέτοια κτίρια μόνο μπορεί να 
καταλάβει τι εννοώ.  Γι’ αυτό η έκκλησή μου είναι να κοιτάξουν και τις δυνατότητες αξιοποίησης τούτων των 
κτιρίων.   

 Θα βρείτε στο εξωτερικό πρακτικές, όπως για παράδειγμα μακροχρόνια ενοικίαση, όπου μπορεί να 
διορθώσεις ένα εγκαταλειμμένο σπίτι τζιαι να το δώκεις με χαμηλό ενοίκιο ή καθόλου ενοίκιο σε οικογένειες 
χαμηλών εισοδημάτων.  Με τούντον τρόπο δίνεις την ευκαιρία στον κόσμο να είναι και κοντά στους χώρους 
εργασίας, παρά να τον στείλεις κάπου μακριά, τζιαι διευκολύνεις πραγματικά τζιαι αναζωογονείς την πόλη.  
Επομένως, εγώ θέλω να καλέσω τον οργανισμό να δώκει σημασία και σε τούτο τον τομέα.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Σενέκης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Καλούμαστε σήμερα να εγκρίνουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό της τάξης των €15 εκατομ., αλλά -
έτσι σε συνέχεια των όσων έχει αναφέρει ο κ. Δαμιανού προηγουμένως- να πω ότι το 2019 το Υπουργικό 
Συμβούλιο προέβλεψε ότι για τις κατ’ εξαίρεσιν πολιτογραφήσεις θα έπρεπε να καταβάλλεται, ήταν προϋπόθεση 
να καταβάλλονται €75.000 για κάθε αιτητή και το 2020 αυτό το ποσό αναθεωρήθηκε προς τα πάνω, στις 
€100.000.  Να πούμε ότι στις πολιτογραφήσεις που έγιναν από το 2019 μετά τη συγκεκριμένη απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, οι οποίες ήταν 1 215 με βάση την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή, έχουν καταβληθεί τα 
προβλεπόμενα ποσά, κυρία Πρόεδρε, μόνο για τις 128 περιπτώσεις.  Δηλαδή έχουν εισπραχθεί μόνο €10 εκατομ. 
έναντι πέραν των €100 εκατομ. που θα έπρεπε να είχαν εισπραχθεί.  Άρα, αντιλαμβάνεστε τι μέγεθος χρημάτων 
θα μπορούσε να διαχειριστεί ο οργανισμός, για να επιλύσει αυτό το μεγάλο πρόβλημα που έχουμε να 
αντιμετωπίσουμε. 

 Γι’ αυτό θεωρώ ότι πρέπει να εξεύρουμε τους τρόπους αυτά τα ποσά, από όσους έχουν εγκριθεί και έχουν 
πάρει την κατ’ εξαίρεσιν πολιτογράφηση, να μπορέσει ο οργανισμός να εισπράξει αυτά τα λεφτά.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Άρα, προχωρούμε αυτή τη στιγμή στην ψήφιση της προφορικής τροπολογίας. 

 Ελάτε, ψηφίζουμε, δε θα τη διαβάσω, είναι η ίδια όπως έχει ψηφιστεί και προηγουμένως.   

 Κύριε Γεωργίου, μόλις είστε έτοιμος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα επτά, καμία ψήφος εναντίον και δύο αποχές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η προφορική τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός Τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€15.558.015 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το έκτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2023 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €138.900 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρία του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η πρόεδρος του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία (ΚΕΑΑ) και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος 
της επιτροπής κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο προϋπολογισμός του Ειδικού 
Ταμείου του ΚΕΑΑ για το έτος 2023 είναι ελλειμματικός και προβλέπει έσοδα ύψους €400 και συνολικές δαπάνες 
ύψους €138.900. 

 Σημειώνεται ότι τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τόκους εισπρακτέους, ενώ το έλλειμμα που προκύπτει 
στον προϋπολογισμό θα καλυφθεί από το αποθεματικό του ταμείου, το οποίο αναμένεται να ανέλθει, στο τέλος 
του 2023, στα €451.633. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία για το έτος 2023 αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Λειτουργικές δαπάνες (€1.370). 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/Έρευνες (€47.500). 

3. Κοινωνικές παροχές (€90.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η πρόεδρος του ταμείου ανέλυσε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και ειδικότερα δήλωσε ότι στον προϋπολογισμό προβλέπεται δαπάνη ύψους €70.000 για 
το Σχέδιο Λειτουργίας και Δημιουργίας Μικρών Μονάδων Αυτοεργοδότησης, το οποίο αφορά στην επιχορήγηση 
ατόμων με αναπηρία, ώστε να δημιουργήσουν δική τους επιχείρηση, καθώς και δαπάνη ύψους €40.000, που 
αφορά στην αγορά υπηρεσιών εμπειρογνώμονα για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών και σχεδιασμό 
εργαλείων υποστήριξης ατόμων με αναπηρία τα οποία θα ιδρύσουν ή θα ενταχθούν σε κοινωνικές επιχειρήσεις. 

 Πέραν των πιο πάνω, στον προϋπολογισμό προβλέπεται επίσης δαπάνη ύψους €10.000, που αφορά 
στην επιχορήγηση οργανώσεων για τον σχεδιασμό και την υλοποίηση προγραμμάτων κατάρτισης 
επαγγελματιών που σχετίζονται ή παρέχουν υπηρεσίες σε άτομα με αναπηρία, καθώς και δαπάνη ύψους 
€10.000, που αφορά στην επιχορήγηση οργανώσεων για τον σχεδιασμό και την υλοποίηση προγραμμάτων 
κατάρτισης ατόμων με αναπηρία σε δεξιότητες που βελτιώνουν την απασχολησιμότητά τους ή και την κοινωνική 
ενσωμάτωσή τους. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων 

 
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
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τα ακόλουθα: 

1. Η επιχορήγηση οργανώσεων για κατάρτιση ατόμων με αναπηρία και οι δαπάνες οι οποίες καλύπτονται 
για τη δημιουργία επιχείρησης. 

2. Η βιωσιμότητα των επιχειρήσεων που επιχορηγούνται, καθώς και ο αριθμός των ατόμων με αναπηρία 
που επωφελούνται από τα σχέδια του ΚΕΑΑ. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, η διευθύντρια του ταμείου δήλωσε τα εξής: 

1. Το ύψος της επιχορήγησης ανέρχεται στα €8.500 και αφορά στην κάλυψη ενοικίου, πρώτων υλών και 
αρχικού κεφαλαίου κίνησης, σημειώνοντας ότι η επιχορήγηση αυξάνεται σε περίπτωση συνεταιρισμών. 

2. Επιπροσθέτως των επιχορηγήσεων που παρέχονται από το ΚΕΑΑ, τα άτομα με αναπηρία στηρίζονται 
μέσω του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες με σχετικό προβλεπόμενο κονδύλι 
στον κρατικό προϋπολογισμό, ύψους €400.000. 

3. Κάθε χρόνο επιχορηγούνται από το ταμείο περίπου δέκα έως δεκαπέντε άτομα, αλλά έχει παρατηρηθεί 
ότι αρκετές επιχειρήσεις τερματίζουν τις εργασίες τους μετά από δύο έως τρία χρόνια λειτουργίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Καυκαλιά, έχετε τον λόγο και να ετοιμάζονται, αν υπάρχουν, άλλοι ομιλητές ή ομιλήτριες. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είναι σε σχέση με την προφορική τροπολογία.  Να πω, κυρία Πρόεδρε, ότι δεν υπάρχει πεδίο εφαρμογής 
της κοινής τροπολογίας σε αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, διότι δεν υπάρχουν εργαζόμενοι, δεν υπάρχει 
κανένα ταμείο για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, οπόταν δεν υπάρχει νόημα να τεθεί η κοινή τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Υπάρχει κάποια άλλη τοποθέτηση;   

 Όχι. 

 Ευχαριστούμε, κύριε Καυκαλιά. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου  Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €138.900 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο 
ομόφωνα. 

 Το έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2023 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον κύριο Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους €17.774.846 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 Μαρτίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και μέλη του διοικητικού 
συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρέστησαν επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Άριστος Δαμιανού και ο βουλευτής κ. Μάριος Μαυρίδης. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2023 είναι πλεονασματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €17.774.846 και συνολικά έσοδα ύψους €19.484.900, τα οποία προέρχονται κυρίως από καθαρά έσοδα 
από τόκους (€11.058.748), αμοιβή για υπηρεσίες δανείων του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(€1.903.944), αμοιβή για υπηρεσίες κυβερνητικών δανείων (€704.769) και δικαιώματα επιστολών 
καθυστερήσεων (€472.500). 

 Οι δαπάνες του ΟΧΣ για το έτος 2023 αφορούν μεταξύ άλλων αποδοχές προσωπικού (€4.285.992), 
λειτουργικές δαπάνες (€4.381.662), συμβουλευτικές υπηρεσίες και έρευνες (€3.182.155), αγορά άλλων 
στοιχείων ενεργητικού (€3.685.267) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€500.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τόσο τα συνολικά έσοδα όσο και οι 
συνολικές δαπάνες του ΟΧΣ για το 2023 είναι μειωμένα κατά 3,3% και 1,7%, αντίστοιχα, σε σύγκριση με το 
προηγούμενο έτος. 

 Αναλυτικότερα, οι δαπάνες για το 2023 έχουν ως ακολούθως: 

1. Οι αποδοχές προσωπικού ανέρχονται στα €4,3 εκατομ., περιλαμβανομένων των εισφορών στα διάφορα 
ταμεία, και βρίσκονται στα ίδια περίπου επίπεδα με το 2022. 
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2. Οι τακτικές δαπάνες ανέρχονται στα €8,1 εκατομ. και είναι μειωμένες κατά €1,02 εκατομ. σε σχέση με το 
2022, παρουσιάζεται δηλαδή μείωση της τάξης του 11,2%. 

3. Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες ανέρχονται στα €4,5 εκατομ. και είναι αυξημένες κατά €0,85 εκατομ. σε σχέση 
με το 2022, παρουσιάζεται δηλαδή αύξηση της τάξης του 23,4%, κυρίως λόγω της τεχνολογικής 
αναβάθμισης του οργανισμού και της περίληψης σχετικής πρόνοιας για ανακαίνιση των καταστημάτων 
στη Λάρνακα και στο Παραλίμνι. 

4. Για μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €0,5 εκατομ. και είναι 
στα ίδια επίπεδα με το 2022.  Αφορά πιθανά απρόβλεπτα έξοδα με την έναρξη λειτουργίας του νέου 
μηχανογραφημένου συστήματος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τον λογαριασμό αποτελεσμάτων του οργανισμού, για το 2023 
υπολογίζεται καθαρό κέρδος ύψους €3,1 εκατομ. σε σχέση με €5,4 εκατομ. το 2022.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο γενικός διευθυντής του ΟΧΣ δήλωσε 
ότι η αποστολή του οργανισμού καθορίζεται από τη νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του και αφορά στην 
παραχώρηση στεγαστικών δανείων που απευθύνονται κατά προτεραιότητα σε πρόσωπα με μέτριο ή χαμηλό 
εισόδημα, καθώς και στην ευρύτερη κάλυψη των χρηματοδοτικών αναγκών της οικογένειας. 

 Όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, ο ΟΧΣ συνεχίζει να καταγράφει κερδοφόρα πορεία, ενδυναμώνοντας 
παράλληλα την κεφαλαιακή του βάση.  Οι βασικότερες προκλήσεις που καλείται να αντιμετωπίσει ο οργανισμός 
αφορούν στην τεχνολογική του αναβάθμιση, η οποία αναμένεται να συμβάλει στη βελτίωση της αποδοτικότητάς 
του, στην πληρέστερη στελέχωσή του σε προσωπικό, για να ανταποκρίνεται καλύτερα στην αποστολή του, 
καθώς και στην αποτελεσματικότερη διαχείριση των μη εξυπηρετούμενων δανείων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων στην επέκταση των εργασιών του ΟΧΣ σε άλλους τομείς, στη στελέχωση του οργανισμού, στην 
πορεία των μη εξυπηρετούμενων δανείων (ΜΕΔ), στην αναλογία κόστους/εσόδων του οργανισμού, στη 
διαδικασία πλήρωσης των θέσεων του διοικητικού συμβουλίου, στη δυνατότητα παραχώρησης νέων δανείων, 
καθώς και στην εφαρμογή του νέου μηχανογραφικού συστήματος.    

 Επιπροσθέτως, ζητήθηκε και αναμένεται από τον ΟΧΣ γραπτή ενημέρωση σχετικά με την υλοποίηση των 
σχεδίων «Εστία» και «Οικία», καθώς και η κατάθεση στοιχείων αναφορικά με δάνεια που παραχωρήθηκαν από 
τον ΟΧΣ σε πρόσφυγες.    

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο γενικός διευθυντής του ΟΧΣ δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. O οργανισμός παρουσιάζει ορισμένες ελλείψεις στη στελέχωσή του και συναφώς προχωρεί στις 
απαραίτητες ενέργειες για την πλήρωση θέσεων για την κάλυψη των αναγκών του. 

2. Τα επιτόκια για στεγαστικά δάνεια που παραχωρεί ο ΟΧΣ παραμένουν σε χαμηλότερα επίπεδα από τις 
άλλες τράπεζες.  Ως εκ τούτου, παρουσιάζεται μεγάλος αριθμός αιτήσεων για δάνεια, τον οποίο ο 
οργανισμός καλείται να διεκπεραιώσει. Ωστόσο, ο οργανισμός σε μελλοντικό στάδιο πρέπει να 
προχωρήσει σε αύξηση των επιτοκίων, για να είναι σε θέση να καλύψει το κόστος των καταθέσεών του.  

3. Με την εφαρμογή του νέου μηχανογραφικού συστήματος αναμένεται να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις 
για την παροχή νέων υπηρεσιών, οι οποίες θα αυξήσουν τα έσοδα και θα ενδυναμώσουν τον οργανισμό. 

 Επιπροσθέτως των όσων αναφέρθηκαν από τον γενικό διευθυντή του ΟΧΣ, η διευθύντρια οικονομικών 
και διοικητικών υπηρεσιών του ΟΧΣ δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Στον προϋπολογισμό του ΟΧΣ για το έτος 2023 γίνεται πρόβλεψη για την ψηφιακή μετάβαση του 
οργανισμού, η οποία αναμένεται να αυξήσει σημαντικά την αναλογία κόστους/εσόδων. 

2. Προτεραιότητα του ΟΧΣ αποτελεί η διαχείριση των ΜΕΔ, που αποτελούν περίπου το 44% του δανειακού 
χαρτοφυλακίου του οργανισμού και τα οποία μέχρι το 2025 υπολογίζεται να μειωθούν στο 26%. 

3. Το χαρτοφυλάκιο των δανείων και των χορηγήσεων του ΟΧΣ παραμένει σταθερό, χωρίς να αναμένονται 
σημαντικές μεταβολές εντός του 2023, ενώ για τα έτη 2024-2025 προβλέπεται μείωση, η οποία θα 
προκύψει από την αποξένωση δανείων από τον ισολογισμό του οργανισμού, που αναμένεται να επιφέρει 
βελτίωση των σταθμισμένων περιουσιακών στοιχείων και αύξηση του δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας. 

4. Για το θέμα διορισμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού έχει κατατεθεί στη Βουλή 
σχετικό νομοσχέδιο, με το οποίο ρυθμίζεται η διαδικασία  διορισμού κατά τρόπο, που να συνάδει με την 
Οδηγία Διακυβέρνησης της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε λοιπόν στην ψήφιση ξανά της προφορικής τροπολογίας.  Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την 
προφορική τροπολογία, να ανοίξει το σύστημα. 

 Ανακοινώστε, κύριε Γεωργίου, τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

 Ναι, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ήθελα να μιλήσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα δεν μπορείτε να μιλήσετε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Αφού φάνηκε και πετάχτηκε έξω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ απευθύνεστε, στο προεδρείο, κύριε Τρυφωνίδη.  Δεν έχετε τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

 Όχι, δε θα σας δώσω τον λόγο και θα με συγχωρέσετε.  Είμαστε στη διαδικασία της ψήφισης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Γιατί, κυρία Πρόεδρε;  Φάνηκε το όνομά μου τζι επροχωρήσετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείτε ότι το ζητήσατε από πριν και δε σας είδα;   

 Ακυρώστε, παρακαλώ, την ψήφιση και σας ακούω. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Διερωτώμαι γιατί κανένας δε θέλει να μιλήσει γι’ αυτό τον οργανισμό.  Ο οποίος προχτές, ο αναπληρών, 
του αναπληρούντος, το αναπληρούν μέλος του συμβουλίου…  Γιατί ούτε πρόεδρο εβάλετε, φίλοι μου, ούτε 
αντιπρόεδρο είσιεν ούτε γενικό διευθυντή!  Έβαλεν προχτές.  Έβαλέν τον Παρασκευή τζιαι ήρτεν Δευτέρα στη 
συνεδρία.   

 Αυτός ο οργανισμός ο σημαντικός, που καλείται να χρηματοδοτήσει τα οικιστικά που μιλήσαμε 
προηγουμένως, έχει τεράστια έλλειψη προσωπικού, έχει ένα μηχανογραφικό σύστημα απαρχαιωμένο, που δεν 
μπορεί να υποστηρίξει τις σύγχρονες απαιτήσεις.  Γι’ αυτό τα λέω όλα αυτά, για να επισημανθούν.  Γιατί η νέα 
κυβέρνηση πρέπει επειγόντως να διορίσει πρόεδρο και αντιπρόεδρο, για να παίρνονται αποφάσεις, να 
εγκρίνονται δάνεια… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, μα ως προχτές είσιετέ τον ενάμιση χρόνο ακέφαλο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Βεβαίως θα τους το πω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Τρυφωνίδη, εδώ να απευθύνεστε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εγώ έχω απαιτήσεις από την κυβέρνηση.  Έχω απαιτήσεις, για να μπορέσει να λειτουργήσει ο 
οργανισμός.  Και, σας παρακαλώ, εκατοντάδες κόσμος πάει να ζητήσει δάνειο, γιατί είναι και χαμηλότοκα, και 
αναγκάζονται οι υπαλλήλοι να τους παραπέμπουν να πάν’ στες τράπεζες!  Άρα, μας ακούει και η ηγεσία του 
οργανισμού και η κυβέρνηση, επιβάλλεται να συμπληρωθεί το διοικητικό συμβούλιο και η διεύθυνση και όλα αυτά 
που έχουμε πει, η στελέχωση και η μηχανογράφηση, για να προχωρήσει και να επιτελέσει σωστά το ρόλο του ο 
οργανισμός. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κύριος Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα, πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Με την παρέμβασή του κ. Τρυφωνίδη, ήθελα να υπερθεματίσω όσα είπε. 

 Ο μόνος οργανισμός που κάμνει τραπεζικές εργασίες σήμερα, εκτός από τις τράπεζες, είναι ο οργανισμός 
τούτος.  Δεν του επιτρέπεται να έχει κάρτα κάποιος να αποσύρει χρήματα.  Δεν του επιτρέπεται να κάμνει 
τραπεζικές εργασίες, όπως γινόταν προηγουμένως.  Εβάλαν περιορισμούς, για να πηγαίνουν όλοι στις τράπεζες. 

 Σήμερα, κυρία Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό… Φαντάζομαι ξέρεις το και εσύ και πρέπει να είσαι δέκτης 
πολλών παραπόνων και ιδιαίτερα τώρα που έγινες και αρχηγός κόμματος τα παράπονα προς εσάς εννά 
πολλαπλασιαστούν, αλλά και προηγουμένως νομίζω ήσουν εις τη γραμμή πυρός και τα ήξερες. 

 Σήμερα οι τράπεζες είναι μια δυναστεία πραγματική.  Το μόνο αποκούμπι που έμεινε είναι τούτος ο 
οργανισμός.  Σε τούντον οργανισμό πρέπει επιτραπεί να εκτελεί και τραπεζικές εργασίες, να μπορεί ο κόσμος να 
έχει την κάρτα του, να μπορεί να μπει μια μηχανή να αποσύρει χρήματα.  Οι τράπεζες, όταν ήταν να διαλύσουν 
τον συνεργατισμό μας έλεγαν «μην ανησυχείτε, θα κάμουμε παραρτήματα, εννά κάμουμε και κινητές μονάδες».  
Όι μόνο δεν τα εκάμαν τούτα, εκλείσαν παραπάνω από τα μισά καταστήματα και σήμερα οι μηχανές τους οι 
ταμιακές, άμαν δώσει κάποιος γυρώ, οι μισές είναι χαλασμένες.  Άρα, λοιπόν, εκτός ’πού τούτα που είπεν ο 
Τρυφωνίδης και τα προσυπογράφω, πρέπει να στελεχωθεί ο οργανισμός σωστά, να ενισχυθεί ο οργανισμός και 
ο κύριος διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας να αναλάβει τις ευθύνες του, να τους επιτρέψει να έχουν και κάρτες, 
για να μπορεί ο κόσμος να αποσύρει χρήματα και να βάλουν και ταμιακές μηχανές.  Τουλάχιστον τούτοι εν 
χρεώνουν!  Αν περάσεις πόξω ’πού την τράπεζα, χρεώνουν σε τες αναπνοές σου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, Πρόεδρε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα έν’ κυβέρνηση που έχουμε; 

(Γέλια) 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φίλε μου αγαπημένε, όποια κυβέρνηση τζιαι να ’ναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Πολύ σύντομα.  Δυστυχώς, είμαστε μάρτυρες στο τι γίνεται αυτή τη στιγμή, με τα επιτόκια.  Ειδικά με τις 
αυξήσεις που έχουμε από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, όπου εφτάσαμεν πλέον σε μίαν αύξηση 
επιπρόσθετη του 3%.  Δηλαδή, τα στεγαστικά δάνεια τζειαμαί που τα είχαμε περίπου στο 2,5% με 3%, έχουμε 
φτάσει στο 5,5% με 6%, τζιαι αυτό είναι τραγικό!  Ο οργανισμός, αν ήταν σε θέση που να μπορούσε να αποτελεί 
ανταγωνιστή για τα πιστωτικά ιδρύματα, θα μπορούσε να εξισορροπήσει κάπως τα πράγματα, αλλά, δυστυχώς, 
κατά την εξέταση του προϋπολογισμού τζιαι μέσω ερωτημάτων που εθέσαμεν στον οργανισμό, αντιληφθήκαμεν 
ότι ο οργανισμός έχει μείνει πίσω.  Δεν μπορεί να ανταγωνιστεί τα πιστωτικά ιδρύματα.   

 Ξεκινώντας που το software, το σύστημα το ηλεκτρονικό το οποίο έχει, το οποίο χρήζει άμεσης 
αναβάθμισης, αλλά στοιχίζει σοβαρά λεφτά, για να αναβαθμιστεί.  Επίσης, να μην ξεχνούμε ότι ο οργανισμός, 
έστω και ένα μικρό χαρτοφυλάκιο που έχει, αποτελείται από αρκετά μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Αυτή τη στιγμή 
που καλείται να δώσει αναδιαρθρώσεις, δυστυχώς, πολλές λύσεις που δίνει δεν εμπίπτουν στα σχέδια «Οικία» 
και στο σχέδιο «Ηρακλής» που πρόσφερε.  Η μόνη λύση η οποία μπορεί να δώσει σήμερα είναι η εφάπαξ 
πληρωμή!  Δηλαδή, τι λέμε;  Λέμε να φύγει ένα δάνειο ’πού τον οργανισμό με μιαν εφάπαξ πληρωμή, η οποία 
εφάπαξ πληρωμή θα προέλθει από μία νέα δανειοδότηση από ένα πιστωτικό ίδρυμα το οποίο σήμερα θα χρεώνει 
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5% και 6%!  Να έχουμε δάνεια με 2%-2,5% τζιαι να τα γυρίζουμε στο 5,5%-6%.  Δυστυχώς, δαμαί που εφτάσαμεν, 
πρέπει να παρθεί μια απόφαση και να είναι πολιτική η απόφαση, αν τελικά θα έχει μέλλον ο οργανισμός, να τύχει 
αναβάθμισης, στελέχωσης τζιαι αλλαγής του ηλεκτρονικού του συστήματος, αλλιώς δε βλέπω, δυστυχώς, 
ιδιαίτερο μέλλον, τζιαι λυπούμαι που το λέω, γιατί ο οργανισμός έχει μεγάλο έργο να επιτελέσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης όλοι θα αναμέναμε να αποτελούσε το αντίβαρο και τον οργανισμό-
εξισορροπητή σε σχέση με τις επιθετικές πολιτικές των τραπεζών έναντι της κοινωνίας σήμερα.  Δυστυχώς, όπως 
αφέθηκε, ο οργανισμός υποστελεχωμένος, χωρίς να εκσυγχρονιστεί και να είναι και ανταγωνιστικός, όπως έχει 
διατυπωθεί και προηγουμένως, δεν μπορεί να επιτελέσει αυτό τον στόχο.  Από εκεί και πέρα, έχει αναφερθεί στη 
συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών ότι έχει ένα δυνατό πλεονέκτημα σε ό,τι αφορά στα 
ευνοϊκά επιτόκια που μπορεί να παραχωρήσει.  Ωστόσο, δεν μπορούν να γίνουν πράξη κάποιες ενέργειες, για 
να μπορέσει να επωφεληθεί η κοινωνία, γιατί ακριβώς ο οργανισμός, έχοντας όλα αυτά τα προβλήματα που 
αγγίζουν τη λειτουργία του -υποστελέχωση, επαναλαμβάνω, συστήματα τα οποία δεν μπορούν να τον 
βοηθήσουν να κάνει τη δουλειά του- δεν μπορεί να εξυπηρετήσει την κοινωνία.  Ακούσαμε για τεράστιες 
καθυστερήσεις, κυρία Πρόεδρε, για αναμονή που ξεπερνά τον ένα χρόνο στο να εξεταστούν αιτήσεις των 
πολιτών, οι οποίοι, εκ των πραγμάτων, όταν δεν υπάρχει η ανάλογη ανταπόκριση, καταλήγουν μοιραία πίσω 
στις τράπεζες.  Υπάρχει και ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι κατατεθειμένο στην επιτροπή Οικονομικών, 
προγραμματίζεται να μπει στην επιτροπή Οικονομικών, αν δεν κάνω λάθος, κυρία Πρόεδρε, την επόμενη 
εβδομάδα, τις επόμενες τέλος πάντων μέρες.  Να δούμε τις εισηγήσεις, οι οποίες ελπίζω να κινούνται στην 
κατεύθυνση που έχω περιγράψει προηγουμένως, σε σχέση με τον ρόλο που πρέπει να διαδραματίσει ο 
οργανισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Άρα, προχωράμε στην προφορική τροπολογία. 

 Ψηφίζουμε ξανά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, η προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους €17.774.846 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου Διορισμού, θέσεων Πρώτου Διορισμού και  Προαγωγής 
και θέσεων Προαγωγής.  Άρθρο 10. 
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 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 15; 

 Ψηφίζουμε παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα μόλις διαμορφωθούν, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έσιει κόσμο που εν εψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιοι δεν ψήφισαν, δεν ψήφισαν.  Ό,τι έχετε ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και 
ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία αποχή, 
ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Το όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση 
εξόφλησης από τον ενυπόθηκο οφειλέτη ή τον εγγυητή ή εξόφλησης άλλως πως συμβατικής υποχρέωσης ή 
οφειλής εξασφαλισθείσας με υποθήκη, να παρέχεται η ευχέρεια στον ενυπόθηκο δανειστή να προβαίνει 
ηλεκτρονικά στην εξάλειψη της υποθήκης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022»  

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Νίκος Γεωργίου 

 Μαρίνα Νικολάου Χρίστος Σενέκης 
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 Βαλεντίνος Φακοντής Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου 2022 και στις 9 Μαρτίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Διεθνών Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του 
Συνδέσμου Προστασίας Δανειοληπτών Τραπεζών και του Συνδέσμου Εταιρειών Εξαγοράς Πιστώσεων και 
Διαχειριστριών Εταιρειών Πιστωτικών Διευκολύνσεων. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων και το Κίνημα Προστασίας και Δικαιωμάτων Δανειοληπτών, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρέστησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Νίκος Σύκας, 
Μαρίνος Μουσιούττας και Αλεξάνδρα Ατταλίδου, καθώς και το μη μέλος της κ. Σταύρος Παπαδούρης. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή εξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, για λόγους που προκύπτουν 
από τη σημασία και τον σκοπό της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση εξόφλησης από τον ενυπόθηκο οφειλέτη, τον εγγυητή ή άλλως πως 
συμβατικής υποχρέωσης ή οφειλής η οποία είναι εξασφαλισθείσα με υποθήκη, να παρέχεται η ευχέρεια στον 
ενυπόθηκο δανειστή να προβαίνει ηλεκτρονικά στην εξάλειψη της υποθήκης.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η 
προτεινόμενη νομοθεσία κρίθηκε αναγκαία, ώστε, σε περίπτωση εξόφλησης ολόκληρου του ποσού το οποίο 
εξασφαλίζεται με υποθήκη, να καθίσταται δυνατή η εξάλειψη της εν λόγω υποθήκης μέσω της διαδικτυακής πύλης 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία η ακολουθητέα διαδικασία 
αναφορικά με την εξάλειψη των υποθηκών, μέσω του οικείου γραφείου του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας και σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, θα 
εξακολουθήσει να υφίσταται, αλλά θα τυγχάνει εφαρμογής διαζευκτικά, με απώτερο στόχο την εξοικονόμηση 
δημόσιων πόρων και την αποφυγή αχρείαστων μετακινήσεων εργατικού δυναμικού. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εμπλεκόμενες πλευρές οι οποίες παρευρέθηκαν στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις ως προς τις προβλεπόμενες για 
τον ενυπόθηκο δανειστή υποχρεώσεις, ύστερα από την εξάλειψη της υποθήκης, οι οποίες αφορούν στη διαγραφή 
της σχετικής σημείωσης επί της εγγραφής του ακινήτου και του πιστοποιητικού εγγραφής αυτού, στην επιστροφή 
του εν λόγω πιστοποιητικού εγγραφής στον ενυπόθηκο οφειλέτη, καθώς και στη γνωστοποίηση της εξάλειψης 
της υποθήκης στον ενυπόθηκο δανειστή μεταγενέστερης υποθήκης. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
εισηγήθηκαν όπως τροποποιηθεί το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να απαλειφθούν οι ως άνω υποχρεώσεις, 
δεδομένου ότι η ακολουθητέα διαδικασία είναι πλέον αυτοματοποιημένη.   

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι, ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής για επανεξέταση του 
ζητήματος της ενημέρωσης περί της εξάλειψης της υποθήκης προς τον ενυπόθηκο οφειλέτη και τυχόν εγγυητές, 
δήλωσαν ότι υιοθετούν την εισαγωγή πρόνοιας στο κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία τα εν λόγω 
πρόσωπα θα ενημερώνονται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, νοουμένου ότι είναι καταχωρισμένα 
σε σχετικό μητρώο του εν λόγω τμήματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να προβλέπεται η εφαρμογή απλούστερης διαδικασίας 
εξάλειψης υποθήκης από τον ενυπόθηκο δανειστή, σε περίπτωση εξόφλησης του ποσού το οποίο εξασφαλίζεται 
με αυτή, καθώς και η άμεση ενημέρωση επί τούτου αφενός του ενυπόθηκου οφειλέτη και αφετέρου των εγγυητών 
των οποίων τα στοιχεία επικοινωνίας έχουν ήδη περιληφθεί στα αρχεία του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, όπως αυτό αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών αυτού 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει με την 
παρούσα έκθεσή της αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος για τη 
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λήψη τελικής απόφασης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;  

 Φαντάζομαι είναι λάθος, κύριε Μυλωνά, δε θέλετε τον λόγο, έτσι; Έχετε γραφτεί στο σύστημα, πρέπει να 
είναι λάθος. 

 Δεν έχουμε ομιλητές, ομιλήτριες, άρα προχωράμε στην ψήφιση της τροπολογίας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Α, ναι, σωστά, δεν είναι προϋπολογισμός.  Κεκτημένη ταχύτητα, κύριε Κώστα. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

 Είναι ανοικτό το σύστημα.  Ελάτε, βλέπετε το μόνιτορ μπροστά σας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ, υπέρ τριάντα οκτώ.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

 Mε τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ, υπέρ τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα στην ημερήσια διάταξη τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€213.068.748 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χρίστος Χριστοφίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Νοεμβρίου 2022 και στις 15 και 22 Φεβρουαρίου και στις 8 
Μαρτίου 2023.  Στις πρώτες τρεις συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός 
Ελεγκτής και εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Πανεπιστημίου Κύπρου και της Φοιτητικής Ένωσης του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Μάριος 
Μαυρίδης και Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2023. Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 είναι 
ισοσκελισμένος και όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή προέβλεπε δαπάνες ύψους €172.317.000 και έσοδα του 
ίδιου ύψους.   

 Επισημαίνεται ότι o Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας απέστειλε με επιστολή του, 
ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2023, στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του προϋπολογισμού, κατόπιν 
σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2023, ώστε να συμπεριληφθούν 
σε αυτόν επιπλέον πιστώσεις ύψους €40.751.748 για κάλυψη αυξημένων αναγκών σχετικά με τις 
κατασκευαστικές και βελτιωτικές εργασίες που αφορούν τα υπό κατασκευή κτίρια του πανεπιστημίου. 

 Συναφώς, ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 όπως διαμορφώθηκε 
σύμφωνα με τα πιο πάνω είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €213.068.748 και έσοδα του ίδιου 
ύψους.   

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 κατανέμονται ως 
ακολούθως:  

1. Τρέχουσες δαπάνες (€73.927.650). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€8.994.021). 

3. Διαχειριστικά έξοδα (€14.368.154). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€65.682.988). 

5. Εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα (€43.300.010). 

6. Συγχρηματοδοτούμενα έργα και σχέδια (€6.145.925). 

7. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€650.000). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 κατανέμονται ως ακολούθως:  

1. Κυβερνητική χορηγία (€61.200.000). 

2. Κυβερνητική χορηγία για έργα από δανειοδότηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και της 
Τράπεζας Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης (€57.251.748). 

3. Προπτυχιακά δίδακτρα (€18.025.000). 

4. Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων (€910.209). 

5. Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (θεσμική χρηματοδότηση για 
την αναβάθμιση του ΚΟΙΟΣ) (€865.000). 

6. Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (BIOBANK - Biobanking and 
the Cyprus Human Genome Project - θεσμική χρηματοδότηση) (€2.000.000). 

7. Χρηματοδότηση που απορρέει από τη Συμφωνία Συνεργασίας μεταξύ Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας (ΟΚΥΠΥ) και Πανεπιστημίου Κύπρου για την Ιατρική Σχολή (€1.900.000). 

8. Χρηματοδότηση από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου - Ανακαίνιση και αντισεισμική 
αναβάθμιση Γυμνάσιου Φανερωμένης (€34.500). 

9. Χρηματοδότηση από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου - Αναβάθμιση ΑΠΕ και υποδομής 
δοκιμής έξυπνων δικτύων στο Πανεπιστήμιο Κύπρου (€1.178.980). 
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10. Χρηματοδότηση από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου - Κέντρο Μοντελοποίησης 
Οικονομικής Πολιτικής (€340.500). 

11. Διάφορες εισπράξεις και αποθεματικό (€69.362.811). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του Υπουργείου 
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού επί τη βάσει της παρούσας δημοσιονομικής κατάστασης του κράτους, των 
προτεραιοτήτων του πανεπιστημίου, καθώς και των ειλημμένων υποχρεώσεών του για την ομαλή λειτουργία και 
τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει προγραμματιστεί.  Με βάση τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησε με την προώθηση του 
προϋπολογισμού, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν συγκεκριμένων παρατηρήσεων που υπέβαλε 
τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του 
Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκαν στο έργο και στους στόχους του πανεπιστημίου για την περαιτέρω 
ανάπτυξή του.  Ειδικότερα, επισήμαναν μεταξύ άλλων ότι στον εν λόγω προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια 
η οποία θα καλύψει την ετήσια χορηγία του Πανεπιστημίου Κύπρου προς τον ραδιοφωνικό σταθμό του 
πανεπιστημίου, το Ευρωπαϊκό Γραφείο Κύπρου, το Σωματείο Ευημερίας Φοιτητών και το Ινστιτούτο Έρευνας 
Καρκίνου Κύπρου, βάσει πρωτοκόλλου συνεργασίας μεταξύ του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Καραϊσκάκειου 
Ιδρύματος και του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου και του Κέντρου Αριστείας CYENS.   

 Σε σχέση με τα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη, επισημάνθηκε ότι αυτά θα 
χρηματοδοτηθούν από πρόσθετη κρατική χορηγία, καθώς και από δάνεια της Ευρωπαϊκής Τράπεζας 
Επενδύσεων και της Τράπεζας Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Ειδικότερα, τα πιο πάνω έργα 
περιλαμβάνουν την Πολυτεχνική Σχολή, την Ιατρική Σχολή, το Τμήμα Βιολογικών Επιστημών και χώρους 
διδασκαλίας, το φωτοβολταϊκό πάρκο «Απόλλων», την αντισεισμική αναβάθμιση και ανακαίνιση της πρώην 
Παιδαγωγικής Ακαδημίας, το Ενεργειακό Κέντρο Β΄ και το πάρκο στην πανεπιστημιούπολη.  

 Ο Γενικός Ελεγκτής αναφέρθηκε στις συστάσεις της υπηρεσίας του προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου, οι 
οποίες περιλαμβάνονται και στην ειδική έκθεση με αρ. ΠΚ/01/2022 και τίτλο «Πανεπιστήμιο Κύπρου - Ειδική 
Έκθεση για τα έτη 2019 και 2020», τις οποίες απέστειλε και στην επιτροπή.  Όπως ο ίδιος ανέφερε, στο πλαίσιο 
του ελέγχου που διενεργήθηκε στον προϋπολογισμό του πανεπιστημίου η Ελεγκτική Υπηρεσία προέβη σε 
συγκεκριμένες διαπιστώσεις, για τις οποίες εισηγείται βελτιωτικές ρυθμίσεις.   

 Ειδικότερα, μεταξύ άλλων αναφέρθηκε στις ακόλουθες διαπιστώσεις, παραθέτοντας παράλληλα και 
συγκεκριμένες εισηγήσεις για βελτιωτικές ρυθμίσεις:  

1. Οι απολαβές των μελών του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού (ΔΕΠ) και του ειδικού εκπαιδευτικού 
προσωπικού (ΕΕΠ) για κλινική εργασία στα δημόσια νοσηλευτήρια είναι επιπρόσθετες του μισθού που 
λαμβάνουν από το πανεπιστήμιο, με αποτέλεσμα ο χρόνος εργασίας τους στο πανεπιστήμιο να είναι 
μειωμένος, χωρίς οποιονδήποτε επηρεασμό του μισθού τους.  Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση όπως η 
οποιαδήποτε αμοιβή προς τα πιο πάνω μέλη για παροχή κλινικής εργασίας σε νοσηλευτήρια του ΟΚΥΠΥ 
δεν υπερβαίνει συνολικά το ποσοστό του 30% των ακαθάριστων απολαβών της μισθοδοτικής κλίμακας 
της θέσης τους στο πανεπιστήμιο. 

2. Το κονδύλι στα δελτία δαπανών του προϋπολογισμού που αφορά τη συμπληρωματική παροχή για 
κάλυψη υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης προς το προσωπικό του πανεπιστημίου παρέχεται 
επιπρόσθετα από το κονδύλι που αφορά στην κάλυψη υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης μέσω 
του ΓΕΣΥ.  Ειδικότερα, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 
2019, η δυνατότητα συνέχισης της παροχής υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με 
συμπληρωματικές παροχές προβλέπεται μόνο για όσες υπηρεσίες καλύπτονταν σε σχέδια ασφάλισης 
πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Συνεπώς, η παροχή ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών η οποία δεν 
προβλεπόταν σε υφιστάμενα σχέδια ασφάλισης πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ αντιβαίνει στο 
περιεχόμενο της εν λόγω απόφασης και υπονομεύει τη φιλοσοφία του ΓΕΣΥ.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση 
για αποκοπή του εν λόγω κονδυλίου. 

3. Δεν καθορίζεται ο τρόπος καταβολής της αντιμισθίας που λαμβάνουν τα μέλη του ΔΕΠ και του ΕΕΠ από 
τη συμμετοχή τους σε ερευνητικά προγράμματα.  Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση για καθορισμό ανώτατου 
ορίου δεδουλευμένης αντιμισθίας, η οποία να μην υπερβαίνει το ποσοστό του 30% των ακαθάριστων 
απολαβών της μισθοδοτικής τους κλίμακας. 

4. Τα μέλη του ακαδημαϊκού προσωπικού του πανεπιστημίου πρέπει να διαμένουν μόνιμα στη Δημοκρατία 
για όσο διάστημα εργοδοτούνται από το πανεπιστήμιο.  Ειδικότερα, για σκοπούς τήρησης της εν λόγω 
υποχρέωσης γίνεται εισήγηση για διακοπή των αποδοχών τους για όσο χρόνο το πανεπιστήμιο 
διαπιστώνει ότι κάποιο μέλος του ακαδημαϊκού προσωπικού του δεν έχει την κύρια και μόνιμη διαμονή 
του στη Δημοκρατία. 
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5. Η Σύγκλητος δύναται να καταρτίζει και τροποποιεί σχέδια υπηρεσίας, τα οποία στη συνέχεια εγκρίνει το 
Συμβούλιο του πανεπιστημίου.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση, πριν από την εν λόγω τροποποίηση σχεδίων 
υπηρεσίας ή τη μισθολογική αναβάθμιση του προσωπικού, να εξασφαλίζεται η έγκριση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού. 

6. Το Συμβούλιο δύναται να τοποθετεί οποιοδήποτε μέλος του προσωπικού του πανεπιστημίου σε 
οποιαδήποτε άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της μισθολογικής κλίμακας που προνοεί το οικείο 
σχέδιο υπηρεσίας.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση όπως το πανεπιστήμιο, πριν από την τοποθέτηση 
οποιουδήποτε μέλους του προσωπικού σε οποιαδήποτε άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της 
μισθολογικής του κλίμακας, εξασφαλίζει την έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

7. Η πρόσληψη των ειδικών επιστημόνων υποστήριξης έργου γίνεται χωρίς να δημοσιοποιούνται οι εν λόγω 
θέσεις.  Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση, ώστε το πανεπιστήμιο να ακολουθεί ανοικτές και διάφανες 
διαδικασίες, ανεξαρτήτως της πηγής χρηματοδότησης της θέσης, και να προβαίνει σε δημόσια προκήρυξη 
για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις 
σε σχέση με τις πρόνοιες και τα άρθρα του προϋπολογισμού και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους.  
Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων το κόστος ανέγερσης της Πολυτεχνικής Σχολής και 
τους λόγους καθυστέρησης της ολοκλήρωσης του σχετικού έργου, το χρονοδιάγραμμα για τη Φάση Β´ της 
ανέγερσης των φοιτητικών εστιών, την υλοποίηση ενεργειακών υποδομών για την ενεργειακή αυτονόμηση του 
πανεπιστημίου, το κόστος ενοικίασης κτιρίων από το πανεπιστήμιο, τα μνημόνια και τις συμφωνίες συνεργασίας 
με άλλα πανεπιστήμια, τα ερευνητικά κέντρα, την προσέλκυση χρηματοδοτήσεων από το εξωτερικό, τα καινούρια 
προγράμματά του, τον στρατηγικό σχεδιασμό του πανεπιστημίου για την περαιτέρω ανάπτυξή του, τη μισθοδοσία 
και τους όρους εργασίας του προσωπικού του πανεπιστημίου, τους όρους πρόσληψης και εργοδότησης του 
συνεργαζόμενου ερευνητικού προσωπικού (ΣΕΠ), τα σχέδια υπηρεσίας και τη μισθολογική τοποθέτηση του 
προσωπικού κατά τον διορισμό του και τη συνεισφορά του πανεπιστημίου για την παροχή υπηρεσιών 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του.  

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με τα πιο πάνω ερωτήματα ο Αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου με 
επιστολή του, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2023, κοινοποίησε στην επιτροπή τα ζητηθέντα στοιχεία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Την ένθεση σημείωσης στα δελτία δαπανών του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου, στις 
επεξηγήσεις, δίπλα στο σχετικό άρθρο που αφορά τη συμπληρωματική παροχή ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης, σύμφωνα με την οποία η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού θα 
ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις δαπάνες που θα διενεργούνται σχετικά με την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που λαμβάνει το προσωπικό του πανεπιστημίου.  

2. Την ένθεση σημειώσεων στον προϋπολογισμό, σύμφωνα με τις οποίες η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο σχετικά με τις δαπάνες που 
διενεργούνται σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Τις απολαβές των μελών του ΔΕΠ και του ΕΕΠ από την κλινική εργασία τους στα δημόσια 
νοσηλευτήρια. 

β. Την αντιμισθία των μελών του ΔΕΠ και του ΕΕΠ από τη συμμετοχή τους σε ερευνητικά 
προγράμματα. 

γ. Την τροποποίηση από τη Σύγκλητο των σχεδίων υπηρεσίας ή τη με άλλο τρόπο μισθολογική 
αναβάθμιση του προσωπικού.  

δ. Τη δημοσιοποίηση των θέσεων για την πρόσληψη ειδικών επιστημόνων. 

3. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία το Συμβούλιο, πριν από την τοποθέτηση οποιουδήποτε 
μέλους του προσωπικού σε οποιαδήποτε άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της κλίμακας 
μισθοδοσίας της θέσης του, θα λαμβάνει τη σχετική έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

4. Την προσθήκη άρθρου στο νομοσχέδιο σύμφωνα με το οποίο η καταβολή των αποδοχών στο ακαδημαϊκό 
προσωπικό θα γίνεται, νοουμένου ότι αυτό θα έχει τη μόνιμη διαμονή του στη Δημοκρατία για όσο 
διάστημα θα εργοδοτείται από το πανεπιστήμιο. 

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με την πιο πάνω τελευταία παράγραφο η επιτροπή διαβιβάζει αίτημά της στην 
εκτελεστική εξουσία όπως προωθήσει το συντομότερο την τροποποίηση των σχετικών κανονισμών που αφορούν 
τον πειθαρχικό έλεγχο του ακαδημαϊκού και άλλου εκπαιδευτικού προσωπικού, προς συμμόρφωση με τις 
υποδείξεις του Γενικού Ελεγκτή και ειδικότερα σε σχέση με την υποχρέωση του εν λόγω προσωπικού να διαμένει 
μόνιμα στην Δημοκρατία για όσο καιρό θα εργοδοτείται από το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες τροποποιήσεις και νομοτεχνικές διορθώσεις σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου στο στάδιο της συζήτησής του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει αριθμός τροπολογιών από κόμματα και βουλευτές, οι οποίες έχουν ομαδοποιηθεί κατά θέμα, 
έχουν περιληφθεί σε πίνακα, για να διευκολυνθεί η ψηφοφορία, και έχουν διανεμηθεί ενώπιον του σώματος.  
Οπόταν, η συζήτηση θα είναι και επί θέματος αρχής.   

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι δεν μπορούν να συνυπάρξουν οι δύο συζητήσεις.  Εκτός του ότι 
απαγορεύεται από τον Κανονισμό, δεν είναι αποδοτικός αυτός ο διάλογος.  Πρώτα πρώτα πρέπει να μιλήσουν 
οι ενδιαφερόμενοι βουλευτές επί θέματος αρχής του νομοσχεδίου και ύστερα, αφού περατωθεί η διαδικασία 
συζητήσεως, να πάμε στη διαδικασία ψήφισης των τροπολογιών.  Διότι δε θα μπορέσει μετά να υπάρξει η 
συνεκτικότητα της ψήφισης των τροπολογιών, που είναι το πιο σημαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήδη εκτιμώ ότι μια πρώτη συζήτηση έγινε προηγουμένως, στην αρχή.  Αλλά, νομίζω, εξαρτάται ποιοι 
θέλουν να τοποθετηθούν.  Δεν μπορώ να προδικάσω τη συζήτηση.  Σίγουρα όμως, θα είναι σε ξεχωριστή 
ψηφοφορία οι τροπολογίες από το υπόλοιπο νομοσχέδιο.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εισηγούμαι, σε ό,τι αφορά το Ταμείο Ιατροφαρμακευτικής Περίθαλψης, να μη γίνει καμία 
συζήτηση, έχει ήδη ολοκληρωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά θα διατηρήσουν τις τροπολογίες τους οι βουλευτές. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και το νόημα είναι το ίδιο, εκτός αν θέλει ο κ. Θεμιστοκλέους να διατηρήσει τις δικές του, τις ξεχωριστές, 
που είχαμε συμφωνήσει όμως προηγουμένως αυτό που είχαμε συμφωνήσει, ότι ισχύουν μόνο για το 2023 ούτως 
ή άλλως τζιαι μετά εν θα μπορούν να συνεχίσουν να ισχύουν. 

 Άρα, εισηγούμαι γι’ αυτό το σκέλος των τροπολογιών να πούμε ότι η συζήτηση έχει εξαντληθεί, αν 
συμφωνούμε.  Για τις υπόλοιπες μπορεί να γίνει συζήτηση ταυτόχρονα μαζί με το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ αυτό νομίζω. 

 Ελάτε, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Συζήτηση, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να ξεκινήσουμε.   Νομίζω, αν συμφωνείτε…  Έως τώρα θα μπορούσαμε να είχαμε ολοκληρώσει.  
Μπαίνουμε στη συζήτηση και επί των τροπολογιών και επί της ουσίας, αν συμφωνείτε.   

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ξεκινούμε τη συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, έχετε τον λόγο.  Είστε και ο πρόεδρος της επιτροπής, σας ακούμε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Θα είναι πολιτική η τοποθέτησή μου, όπως πάντα, εκτός εξαιρέσεων, όταν μας απασχολούν θέματα 
δικαιοσύνης και ισονομίας των πολιτών.  Υπάρχει ένα σοβαρό πρόβλημα στο κομμάτι της εκπαίδευσης στην 
Κύπρο και στην παιδεία το οποίο δεν είναι μονοσήμαντο, είναι πολυσχιδές, έχει τεράστιες ρίζες το καρκίνωμα 
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στον χώρο της εκπαίδευσης και στην παιδεία μας.  Προϋπήρχε, κατά τη δική μου άποψη, και των προβλημάτων 
που προκάλεσε η τουρκική εισβολή και θα τα απαριθμήσω εν συντομία. 

 Πέρα από τα κτιριολογικά, τα τεχνικά, υπάρχει αδυναμία στο κομμάτι που λέγεται εκπαίδευση και 
εκπαιδευτικός κόσμος.  Υπάρχει πρόβλημα στον τρόπο που διορίζονται οι εκπαιδευτικοί και εκπαιδεύονται μετά 
τον διορισμό.  Υπάρχουν δεκάδες κατηγορίες εκπαιδευτικών και ανισότητες μεταξύ των εκπαιδευτικών.  
Υπάρχουν τεράστια προβλήματα και ανισότητες μεταξύ ακόμα και των ίδιων των σχολικών μονάδων.  Δηλαδή 
έχουμε καθιερώσει στην Κύπρο σχολικές μονάδες οι οποίες είναι για τη λεγόμενη «ελίτ» στα κέντρα των πόλεων, 
τους μεγαλοδικηγόρους, εμάς τους βουλευτές, μερικούς οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα και της παρέμβασης, για 
να εγγραφούν σε αυτά τα σχολεία της «ελίτ», όπως την αποκαλούμε, των προνομιούχων, αυτών που έχουν τη 
δυνατότητα.  Υπάρχουν και σχολεία τα οποία είναι γκέτο, είναι πεταγμένα εκεί, στο έλεος του Θεού, και οι 
εκπαιδευτικοί και οι μαθητές. 

 Όλα αυτά τα προβλήματα και πολλά άλλα, τα οποία θα μπορούσα να αναφέρω και να απαριθμώ μέχρι να 
γίνει επτά, διότι είναι γύρω στις έξι παρά δέκα η ώρα -δε θα το κάνω- είναι εν γνώσει όλων των μελών της 
επιτροπής Παιδείας, τα οποία έκαναν τον κόπο και είχαν τη δυνατότητα να πάμε σε τριακόσιες περίπου σχολικές 
μονάδες. Πέραν των θεωρητικών προσεγγίσεων, των ιδεολογικών απόψεων που ακούμε από συνεργάτες μας, 
η υποεπιτροπή παιδείας του ΔΗΚΟ μάς πριμοδοτεί, εμάς, με πολύ υλικό και καλά να είναι οι άνθρωποι, 
εθελοντικά, φαντάζομαι, το ΑΚΕΛ και ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχουν τα αντίστοιχα τμήματά τους και όλα τα 
κόμματα.  Οπόταν, έχω εκτιμήσει, έχω την άποψη ότι πόρρω απέχει η πραγματική ζωή στα σχολεία, στις σχολικές 
μονάδες απ’ αυτά που πολλές φορές οι τεχνοκράτες και οι δικοί μας προσδιορίζουν. 

 Αυτή η πολιτεία εδώ και χρόνια δίνει πέραν του ενός δις και κάποιων εκατομμυρίων στο Υπουργείο 
Παιδείας, τότε Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, τώρα μόνο Νεολαίας και Αθλητισμού, και δίνουμε και άλλα 
τόσα εκατομμύρια, αρκετά εκατομμύρια μάλλον, στο Υφυπουργείο Πολιτισμού και καλά κάνουμε. 

 Η πρόκλησή μου προς εσάς -και έχει σχέση και με τον τρόπο που σκεφτόμαστε τελικά- είναι να 
απαριθμήσουμε τα δεδομένα όπως υπάρχουν στους προϋπολογισμούς.  Ένα υψηλό ποσοστό, γύρω στο 80% 
με 90%, αφορά το μισθολόγιο των εκπαιδευτικών, των ακαδημαϊκών, των φίλων μας.  Και δεν είναι καμία 
πολεμική εναντίον των ακαδημαϊκών ιδρυμάτων· απεναντίας, πιστεύω ότι είναι ορθολογισμός και προσέγγιση 
δικαιοσύνης απέναντι και σε αυτούς και στους υπόλοιπους.  Υπάρχει και η ιδιωτική ανώτερη και ανώτατη 
εκπαίδευση, κύριε Μαυρίδη, και πήγαμε, η επιτροπή Παιδείας πήγε.  Και εκεί οι εκπαιδευτικοί, οι ακαδημαϊκοί 
είναι παιδιά ενός κατώτερου Θεού!  Στην ιδιωτική κοινότητα, εννοώ, την πανεπιστημιακή.  Και υπάρχουν επίσης 
και φοιτητές, που συνήθως είναι η φτωχολογιά, αυτοί που δεν τα κατάφεραν να περάσουν στα δημόσια 
πανεπιστήμια και οι οποίοι είναι στο Πανεπιστήμιο Frederick, είναι στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, στο Ευρωπαϊκό 
Πανεπιστήμιο και σε πόσα άλλα ιδιωτικά πανεπιστήμια έχουμε.   

 Και εμείς, ως πολιτεία, συμπεριφερόμαστε με έναν ιδιαίτερο τρόπο και ειδικά συνάδελφοι του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, με προβληματίζει -και θα μου απαντήσετε, είμαι βέβαιος, όλοι σας, θα έχω μία 
απάντηση που θα με ικανοποιήσει τουλάχιστον- να ελλείπει αυτή η ευαισθησία περιορισμού αυτής της ασυδοσίας 
στα δημόσια πανεπιστήμια, η οποία καταγγέλλεται, πρέπει να σας πω, από στελέχη!  Ήταν εκπληκτική η 
παρέμβαση του κ. Κώστα Χόππα ενώπιον της επιτροπής, του οικονομικού διευθυντή του ΤΕΠΑΚ, ο οποίος μας 
είπε ότι αυτές οι τροπολογίες που προκύπτουν από τις παρεμβάσεις ενός θεσμού της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
επαναλαμβάνω, όχι του Μιχαηλίδη, του Οδυσσέα, που μπορεί να έχετε κάποιοι ενστάσεις για την προσωπικότητά 
του, από λειτουργούς οι οποίοι κάμνουν μήνες, χρόνια και ελέγχουν τα πάντα στα πανεπιστήμιά μας και σε άλλους 
οργανισμούς και μας υποδεικνύουν πέντε, δέκα, είκοσι, τριάντα πράγματα τα οποία πρέπει να ενστερνιστούμε, 
να τα περικλείσουμε, να σταματήσουμε τις σπατάλες. 

 Και στο κάτω κάτω της γραφής -και να τελειώσω, κυρία Πρόεδρε- πολλές φορές ιδίως με τους 
συναδέλφους του ΑΚΕΛ, αλλά και του  Συναγερμού, τον κ. Κάρουλλα, τον κ. Αλαμπρίτη και τον κ. Μαυρίδη, ενώ 
συμφωνούμε ενώπιον της επιτροπής…  Για παράδειγμα, δεν είναι κρίμα ʼπού τον Θεόν να μεν έχουμε €2 εκατομ. 
να δώσουμε για τους συνοδούς των μωρών της ειδικής εκπαίδευσης;  Δεν είναι πολύ πιο άσχημο να ακούμε ότι 
δίνουμε τόσα εκατομμύρια στα δημόσια πανεπιστήμια για τα ερευνητικά προγράμματα, που είναι σημαντικά, 
αλίμονο, δεν είναι σημαντικά;  Είναι πολύ σημαντικά, είναι το πρεστίζ του πανεπιστημίου!  Έν’ τα «rankings», 
κύριε Μαυρίδη, είντα μ’ που μας τα λεν;  Στην κατάταξη, ποια, δεν ξέρω, του γοήτρου;  Πολύ σωστό!  Θα κάνουμε 
ό,τι μπορούμε. Ό,τι μπορούμε όμως, όι over and above! Και την ίδια ώρα να μας ζητά η ειδική εκπαίδευση 
εργοθεραπευτές στα σχολεία!  Ελάτε να δείτε τα λυόμενα όπου είναι η ειδική εκπαίδευση!  Ελάτε να δείτε τα μωρά 
με αυτισμό που δεν έχουν τους ανθρώπους να τους στηρίξουν.  Και γιατί δεν τα έχουμε;  Έντζιεν ο Αβέρωφ που 
έφταιεν ή ο Αναστασιάδης!  Έντζιε έσιει μηχανή να κόφκει η κυβέρνηση η προηγούμενη ή η νυν!  Πού εννά βρει 
τα δισεκατομμύρια να στηρίξει τούντους ανθρώπους που έχουν ανάγκη; 

 Λοιπόν, συμφωνείτε ότι μπορούμε να περιορίσουμε τις σπατάλες από εμάς τους προνομιούχους;  Από 
εμάς, πρώτο πληθυντικού;  E, αρχής γενομένης από τα πανεπιστήμια!  Λοιπόν, υπάρχουν από την Ελεγκτική 
Υπηρεσία ένα σωρό πράγματα τα οποία αντιστοιχούν σε κάποια εκατομμύρια, τα οποία μπορούν να 
εξοικονομηθούν, με μισθούς των €80.000, €90.000, €150.000 και €200.000 τον χρόνο!  Μιλούμε για χίλιους 
επτακόσιους πενήντα ανθρώπους δηλαδή.  Kαι το επιχείρημα που ακούω είναι ότι τόσο σπουδαίο έν’ το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου ή το ΤΕΠΑΚ ή το οποιοδήποτε δημόσιο πανεπιστήμιο, που θα τους κάνουμε πρόβλημα 
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στο «πρεστίζ» τους, γιατί είναι οι εξαιρετικοί, είναι οι σπουδαίοι!  Λοιπόν, υπάρχει και άλλη λύση.  Μπορούμε να 
πάμε στο Χάρβαρντ, στην Οξφόρδη, όπου υπάρχουν ακόμα πιο καλοί, να τους προσφέρουμε ακόμα πιο υψηλούς 
μισθούς, για να τους φέρουμε, για να ανεβεί το «πρεστίζ» του  Πανεπιστημίου Κύπρου!  Λοιπόν, υπάρχει και 
τούτη η οδός.  Συμφωνώ μαζί τους.  Μπορείτε να το κάμετε, μπορούμε να το κάμουμεν!  Αλλά το €1,5 δις που 
διούμεν στο Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας έν’ συγκεκριμένο.   

 Όταν αύριο εννά ʼρτουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ και του Συναγερμού και άλλοι συνάδελφοι και θα λέμε 
στην επιτροπή Παιδείας «έχετε δίκαιο» της δακρύβρεχτης μάνας που κουβαλά τον σταυρό στην ειδική 
εκπαίδευση, εννά φταίει η κ. Μιχαηλίδου.  Πριν έφταιεν ο Πρόδρομος, ήταν εύκολη λύση ο Πρόδρομος, ήταν και 
λίγο ατσούμπαλος πολιτικά ο κ. Πρόδρομος, ο φίλος μου, ήταν εύκολη λύση!  Τώρα θα έχουμε την κ. Μιχαηλίδου 
να στοχοποιούμε!   Αύριο θα στοχοποιούμε την «ασύδοτη, φιλελεύθερη» πολιτική του κ. Χριστοδουλίδη, ο οποίος 
«εν διά λεφτά».  Μα, πού εννά τά  βρει τα λεφτά;   Πώς θα τα έβρισκεν ο κ. Πετρίδης τα λεφτά, ο οποίος ελάλεν 
μας €1.200.000 εν είσιεν, για να δώσει στους συνοδούς;  Έτσι μας είπε.   

 Και με την ίδια ευκολία, συνάδελφοι, εμείς που είμαστε εντεταλμένοι εδώ να ελέγχουμε, να υπηρετούμε 
τον μη προνομιούχο και τα λεφτά του κράτους, του φορολογούμενου πολίτη, ας συνειδητοποιήσουμε ότι για 
κάποια πράματα πρέπει να τραβήξουμε  λίγο  τα  χαλινάρια.  Και  ποιες  είναι οι εισηγήσεις   αυτές,   κυρία   
Πρόεδρε -τελειώνω- είναι γραπτές.  Είναι δικαίωμα του πανεπιστημίου σαφώς να κάνει την πρόσληψη ενός 
ακαδημαϊκού με βάση τα σχέδια υπηρεσίας.  Και υπάρχουν σχέδια υπηρεσίας που προνοούν συγκεκριμένες 
κλίμακες.  «Όχι», λέει το πανεπιστήμιο, «έν’ δική μου δουλειά.  Μπορώ να τον βάλω, ʼπού Α8  που θα τον 
προσλάβω, να τον κάμω Α13.  Μπορεί να είναι τζιαι φίλος μου κάποιος που τον προσλαμβάνω διοικητικό 
λειτουργό τζιαι μπορώ να μοιράσω τζιαι το τμήμα που ήταν δεκαπέντε πλάσματα τζιαι να κάμω τρία διαφορετικά 
και να προσλάβω άλλους είκοσι πέντε»!  

 Ωραία!  Αν συνεχίσουμε να μην ελέγχουμε, να μην πιέζουμε, να μη γίνουμε ακριβώς αυτό που ελάλεν μας 
προεκλογικά ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο κ. Μαυρογιάννης, ο κ. Χριστοδουλίδης, «δημοσιονομική πειθαρχία»…   
Μα, πού;  Μόνο για τα επιδόματα, μόνο για τους τυφλούς, μόνο για την ειδική εκπαίδευση;  Mόνο εκεί έχουμε 
δημοσιονομική πειθαρχία;   Δε σας ζητά ο Γενικός Ελεγκτής και η Ελεγκτική Υπηρεσία τίποτε άλλο.  Οι 
τροπολογίες που καταθέτω είναι επί λέξει αυτά που εισηγήθηκε η Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης.  

 Ελάτε, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Έντζιε ήταν η σειρά μου, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, ήταν η σειρά σας και δεν ήσασταν στη θέση σας.  Σας ακούω. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε, ήταν άλλοι τζιαι αφαιρεθήκαν.  Ξέρω τι λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν γύρισα πάνω, το όνομά σας είδα. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει.   

 Το θέμα τόσο του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Ανοικτού Πανεπιστημίου και του ΤΕΠΑΚ, σε συνέχεια όσων 
έχει πει ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας, συμφωνούμε όλοι ότι είναι η κορωνίδα της παιδείας μας.  
Συμφωνούμε όλοι ότι επιτελούν ένα σημαντικότατο έργο.  Συμφωνούμε ότι πρέπει να διεθνοποιηθούν.  
Συμφωνούμε ότι έχουν υψηλότατο κύρος.  Όμως, αυτοί οι άνθρωποι με όλη αυτή τη γνώση, την πείρα δεν μπορεί 
να αφήνουν να συζητούμε στις εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή όλα αυτά που λέγονται, που την ίδια ώρα μειώνουν 
το κύρος.  Αντιλαμβάνομαι δίνονται απαντήσεις από τις ηγεσίες των πανεπιστημίων, όμως, κατά τη δική μας 
γνώμη, και το είπα και στις αρμόδιες επιτροπές, πρέπει να τολμήσουν να κάτσουν σε ένα τραπέζι ο Γενικός 
Ελεγκτής, οι υπηρεσίες του μαζί με τις διοικήσεις των πανεπιστημίων και να βρουν όλες εκείνες τις φόρμουλες, 
να αντιληφθεί ο ένας τον άλλο, για να μειώσουμε, αν θέλετε, τις επισημάνσεις και υποδείξεις του Γενικού Ελεγκτή, 
που κάποτε ενέχουν και θέματα διαφθοράς και έχουν καταγγελθεί και από συναδέλφους που είναι εδώ, ενέχουν 
ελλιπείς ελέγχους για μεγάλα έργα. 
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 Δεν μπορεί να αρχίζουμε την Πολυτεχνική Σχολή το 2016, για να τελειώσει το 2019, να πηγαίνουμε στο 
2022, τώρα θα πάμε στο 2023, στο 2024.  Δόθηκαν διαβεβαιώσεις για τη Βιολογική Σχολή, για την Ιατρική Σχολή.  
Να μπαίνουν πέναλτι, που πληρώνει το κράτος, για τις καθυστερήσεις και τους ελλιπείς ελέγχους.  Γι’ αυτό 
δημόσια απευθύνω έκκληση στις ηγεσίες των πανεπιστημίων μας, τις οποίες τιμούμε, και τους καθηγητές και 
όλους που συμβάλλουν, το διοικητικό προσωπικό, την ίδια ώρα που τους τιμούμε έχουν και υποχρέωση πάρα 
πολλές επισημάνσεις των εκθέσεων του Γενικού Ελεγκτή να τις δουν και να τις διορθώσουν, γιατί στο όνομα του 
υψηλού επιπέδου του πανεπιστημίου δεν μπορούν να ακούγονται και να μπαίνουν στις εκθέσεις του Γενικού 
Ελεγκτή όλα αυτά που ακούμε, που, παρ’ όλες τις απαντήσεις που πήραμε, αυτά μειώνουν το κύρος και την 
αξιοπιστία τους. 

 Ευχαριστώ. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Παντελίδης; 

 Ο κ. Χριστοφίδης ορθότερα; 

 Κύριε Χριστοφίδη, ελάτε, συγγνώμη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Να σας συγχαρούμε τζιαι από το επίσημο βήμα της Βουλής για την εκλογή σας στην προεδρία του 
Δημοκρατικού Συναγερμού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Θέλω να πω το εξής:  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι ό,τι καλύτερο εκάμαμεν στην κυπριακή κοινωνία τα 
τελευταία τριάντα χρόνια!  Είναι ένα ίδρυμα που έδωσε την ευκαιρία σε ανθρώπους όπως εμένα, που θα είχαμε 
τεράστιο πρόβλημα να πάμε κάπου στο εξωτερικό να σπουδάσουμε, να σπουδάσουμε στην πατρίδα μας με 
περιορισμένο προϋπολογισμό.  Έχει σπουδάσει και έχει μορφώσει γενιές και γενιές Κυπριόπουλων.  Έχει βάλει 
την Κύπρο στον χάρτη της διεθνούς πανεπιστημιακής κοινότητας σε μια εποχή που οι πάντες αναγνωρίζουν ότι 
η έρευνα, η επιστήμη, η μόρφωση είναι βασικά χαρακτηριστικά για το επίπεδο προόδου μιας κοινωνίας.  Ως 
Κύπρος μπορούμε να υπερηφανευόμαστε ότι έχουμε ένα ίδρυμα που μαζί με το ΤΕΠΑΚ και το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο και άλλα ιδιωτικά ιδρύματα οδηγούν την Κύπρο σε αυτή τη νέα εποχή και βελτιώνουν όχι μόνο το 
πανεπιστημιακό μας επίπεδο, αλλά και το κοινωνικό, το οικονομικό, το πολιτισμικό.  Ευρύτερα, συμβάλλουν, 
κατά την άποψή μας, τα μέγιστα στην ανάπτυξη αυτής της κοινωνίας και αυτού του κράτους. 

 Υπάρχουν αρνητικά φαινόμενα;  Υπάρχουν αρνητικά φαινόμενα.  Και, επειδή τα δύο παραδείγματα που 
αναφέρθηκαν στην επιτροπή Παιδείας εγώ τα κατάγγειλα -συγκεκριμένα, όχι λόγια του αέρα τζιαι έπεα πτερόεντα 
και γυμναστικές τύπου «Ζορρό»- το πρώτο που πρέπει να ξεκαθαρίσουμε είναι ότι μαθήματα περί πάταξης της 
διαφθοράς στα πανεπιστήμια εμείς δε δεχόμαστε. 

 Το δεύτερο το οποίο θέλω να πω είναι να σχολιάσω τις συγκεκριμένες τροπολογίες που έχουμε μπροστά 
μας.  Έχουμε μπροστά μας μία τροπολογία η οποία λέει ότι το μέγιστο που μπορεί ένας πανεπιστημιακός να 
πάρει από ένα ερευνητικό πρόγραμμα είναι μέχρι 30% του μισθού του.  Πώς εκαθορίστηκεν τούτο το ποσοστό;  
Έτσι!  Τζιαι αν έν’ έναν πολύ μεγάλο ερευνητικό πρόγραμμα, που εννά έρθει στην Κύπρο, και η αμοιβή εννά 
περάσει το 30%;  Από αυτά τα ερευνητικά προγράμματα του Πανεπιστημίου Κύπρου να πω ότι αυτή τη στιγμή 
εργοδοτούνται οκτακόσιοι πενήντα νέοι επιστήμονες.  Τι εννά πούμε σε αυτό τον ακαδημαϊκό;  Ότι «έθθα το 
πάρεις, διότι εμείς αποφασίσαμε έτσι αυθαίρετα 30%»; 

 Δεύτερον, αυτά τα λεφτά των ερευνητικών προγραμμάτων είναι ευρωπαϊκά κονδύλια.  Άρα, αν δεν τα 
απορροφήσουμε εμείς, δε θα πάν’ στα φτωχά παιδάκια της περιφέρειας, δε θα πάν’ στα παιδιά με αναπηρίες, 
θα πάν’ σε κάποιους άλλους Ευρωπαίους ερευνητές!  Τζιαι εμείς απλώς θα χάσουμε για ακόμα μια φορά πάρα 
πολλά εκατομμύρια, τα οποία εμπορούσαν να έρθουν -τζιαι έρχονται- στην πατρίδα μας, και θα αφαιρέσουμε το 
βασικό κίνητρο για τους ερευνητές να ασχολούνται και να φέρνουν αυτά τα ερευνητικά προγράμματα στην 
Κύπρο. 

 Εμείς έχουμε πει στην επιτροπή ότι θέλουμε το θέμα των ερευνητικών προγραμμάτων να συζητηθεί και 
να ξεκαθαρίσει το τι συμβαίνει, διότι το να έρχεται μια επιστολή τζιαι να λέει ότι κάποια πανεπιστήμια στην Αμερική 
25% αφήνουν...  Ναι, αλλά μπορεί να έσιει τζιαι πολλά άλλα πανεπιστήμια που ή εν έχουν όριο ή έχουν πολύ 
υψηλότερο όριο ή έχουν πολύ μικρότερο.  Να κάτσουμε να συζητήσουμε τζιαι, αν υπάρχει αναγκαιότητα για 
ρυθμίσεις, να τις κάμουμε, αλλά όι να κάμνουμε αυθαίρετες προσεγγίσεις, οι οποίες τελικά εννά γυρίσουν ως 
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μπούμερανγκ τζιαι εννά χτυπήσουν πάνω μας. 

 Η δεύτερη τροπολογία είναι να δικαιούνται 30% του μισθού τους για εγχειρήσεις οι πανεπιστημιακοί 
γιατροί από συμβάσεις που έχουν για τον ΟΚΥΠΥ.  Λοιπόν, οι πανεπιστημιακοί γιατροί τι είδους εγχειρήσεις 
κάμνουν;  Περίπλοκες, μεγάλες!  Τζιαι αν καλυφτεί τούτο το 30% με μια, δυο, τρεις εγχειρήσεις και μετά μας 
προκύψει ένα σοβαρό περιστατικό τζιαι εξαρτάται η ζωή ενός πολίτη, εμείς τι εννά πούμε;  Ότι «υπάρχει quota 
τζιαι τωρά εν δικαιούσαι να εγχειρήσεις»;  Τζιαι τι λεφτά εννά γλιτώσει δηλαδή το κράτος που εννά πάν’ στα 
φτωχά τα παιδάκια, όταν ο ΟΚΥΠΥ υποχρεωτικά, αφού εννά γίνει που εννά γίνει η εγχείρηση, αντί να αξιοποιήσει 
ό,τι καλύτερο έχει, τον πανεπιστημιακό γιατρό, εννά πρέπει να πάει σ’ έναν άλλο γιατρό από τον ιδιωτικό τομέα;  
Ή ενδεχόμενα αύριο να χρειαστεί να στείλουμε τζιαι κόσμο στο εξωτερικό, διότι οι πανεπιστημιακοί γιατροί στην 
Κύπρο δε γίνεται να εγχειρίζουν!  Εκτός αν έν’ τούτος ο στόχος, δηλαδή να κόψουμε ’πού τους πανεπιστημιακούς 
γιατρούς τις συμβάσεις του ΟΚΥΠΥ, για να εγχειρίζουν κάποιοι άλλοι!  Διότι, επαναλαμβάνω, έντζιε ’ννά...  Εννά 
κάμνουν εγχειρήσεις, όταν υπάρχει αναγκαιότητα, τζιαι άλλωστε είναι κάτι το οποίο λέγαμε όλοι, ότι θα 
αναβάθμιζε η ίδρυση ιατρικής σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και την ιατρική φροντίδα στον τόπο μας. Τζιαι 
τωρά θέλουμε να βάλουμε περιορισμούς σε αυτή την προσφορά πανεπιστημιακών γιατρών -που, 
επαναλαμβάνω, προφανώς είναι ό,τι καλύτερο έχει να επιδείξει η ιατρική επιστήμη- να συμβάλλουν μέσω του 
ΟΚΥΠΥ στη βελτίωση της ιατρικής φροντίδας στην Κύπρο.  Τζιαι γιατί 30% και πάλι;  Έτσι! 

 Λοιπόν, άρα εμείς είμαστε γι’ αυτούς τους πολύ συγκεκριμένους λόγους ενάντια σε αυτές τις δύο 
τροπολογίες.  Συγκρουόμαστε με τα φαινόμενα της διαφθοράς όχι θεωρητικά, αλλά πολύ συγκεκριμένα.  Τζιαι 
να σας πω τζιαι κάτι;  Έγινε μεγάλη συζήτηση στην επιτροπή Παιδείας και για το θέμα του νομπελίστα που 
έχουμε στην Κύπρο και γιατί εργοδοτείται στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και δεν υπάρχει χρόνος διδασκαλίας στα 
προπτυχιακά προγράμματα.  Ε, συγγνώμη, αλλά τα πανεπιστήμια λειτουργούν σε έναν διεθνές περιβάλλον τζιαι 
δεν ξέρω αν υπάρχει οπουδήποτε αλλού στον κόσμο νομπελίστας καθηγητής ο οποίος εργοδοτείται, παίζει έναν 
επικουρικό ρόλο, παίζει έναν ρόλο καθοδήγησης τμημάτων και τον βάλλουν να διδάσκει προπτυχιακά μαθήματα 
ή κατά πόσο εννά κρατούμε για τούντα πράγματα μια μεζούρα τζιαι να μετρούμε απόλυτα και να βγάζουμε τέτοιου 
είδους συμπεράσματα. 

 Και θα κλείσω με το εξής:  Εκτός από όλα τα άλλα, τα πανεπιστήμια είναι τζιαι φάροι σε κάθε χώρα και 
ακτινοβολούν φως τζιαι ίσως είναι ένας ’πού τους σοβαρούς λόγους που τα έχουμε τόσο μεγάλη ανάγκη! 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ. 

 Ο κ. Σαββίδης; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Παντελίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νόμιζα ότι φύγατε από τη θέση σας.  Ελάτε, ναι, συγγνώμη, ελάτε, κύριε Παντελίδη. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Επειδή νομίζω εννά ξεπεράσω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όσο πιο σύντομα μπορείτε. 

 Ευχαριστώ. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως ανέφερα και στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου στη διάρκεια της 
συζήτησης των εκθέσεων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το Πανεπιστήμιο Κύπρου για τα έτη 2019 και 2020, το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, πέρα από πρότυπο έρευνας, γνώσης και αριστείας, οφείλει να είναι και πρότυπο χρηστής 
διοίκησης.  Δυστυχώς, κάτι τέτοιο δε συμβαίνει. 

 Το παλαιότερο πανεπιστήμιο της χώρας μας παράγει ογκώδεις εκθέσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας με 
σωρεία ευρημάτων διαφόρων τύπων.  Και θα μου επιτρέψετε να αναφέρω τρία χαρακτηριστικά, τα οποία τα 
έθεσα ως ερωτήσεις στα στελέχη της πρυτανείας που ήταν παρόντα στην επιτροπή. 

 Πολυτεχνική Σχολή.  Έπρεπε να τελειώσει στα τρία χρόνια, είμαστε στα εξίμισι χρόνια και δεν έχει 
τελειώσει. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έν’ γλήορα ακόμα! 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Και ρώτησα τους πανεπιστημιακούς: Στο μάθημα Διεύθυνσης Κατασκευαστικών Έργων του 
πανεπιστημίου, της Πολυτεχνικής Σχολής, το παράδειγμα του ιδίου του πανεπιστημίου, από τρία χρόνια στα 
εξίμισι και συνεχίζεται, θα διδασκόταν ως πρότυπο και καλό παράδειγμα ή ως παράδειγμα προς αποφυγή;  Γιατί, 
όταν μιλούμε για το γόητρο του πανεπιστημίου, αλήθεια σας ρωτώ:  Πού πάει το γόητρο του πανεπιστημίου, 
όταν η Πολυτεχνική Σχολή του έχει 120% καθυστέρηση στην ολοκλήρωση της κατασκευής;  Η Πολυτεχνική Σχολή 
του! 

 Δεύτερο παράδειγμα.  Στο μάθημα Διεύθυνσης Δημόσιας Υγείας, Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, Διοίκησης 
Δημόσιας Υγείας θα δει κάποιος, αν χρησιμοποιήσει ως ύλη του το Πανεπιστήμιο Κύπρου, ότι ένας 
πανεπιστημιακός γιατρός διενήργησε έντεκα χειρουργεία σε διάστημα ενός χρόνου και πήρε €9.700 για κάθε 
χειρουργείο.  Λοιπόν, μην τα συγκρίνετε με τον ιδιωτικό τομέα ούτε με το ΓΕΣΥ ούτε με οτιδήποτε άλλο.  Ένας 
άλλος πανεπιστημιακός γιατρός του ίδιου πανεπιστημίου, συνάδελφος του πρώτου, διενήργησε εκατόν 
εβδομήντα οκτώ χειρουργεία σε έναν χρόνο και αμείφθηκε για κάθε χειρουργείο €115.  Και σας ρωτώ, αγαπητοί 
πανεπιστημιακοί:  Αυτό το πρότυπο, το λογιστικό, το διοικητικό, όπως θέλετε πείτε το, στο μάθημα για τη δημόσια 
υγεία θα το διδάσκατε ως καλό παράδειγμα ή ως κακό παράδειγμα; 

 Και τέλος, στο μάθημα της Διοίκησης Επιχειρήσεων, εάν ένας φοιτητής του Πανεπιστημίου Κύπρου 
έγραφε στην εξέτασή του ότι «ως διευθυντής ενός οργανισμού θα επέτρεπα την τηλεργασία» -προσέξτε, την 
τηλεργασία- «σε συντηρητή, σε νοσηλευτή... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Καθαρίστρια! 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 ...και σε βοηθό βιβλιοθήκης», σας ρωτώ:  Είναι ποτέ δυνατό να περνούσε το μάθημα αυτός ο φοιτητής; 

 Τέτοια είναι τα παραδείγματα και τα ευρήματα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας!  Και ασφαλώς, για να μην 
παρεξηγηθώ, δεν είναι ο μόνος οργανισμός που παράγει εμμέσως ογκώδεις εκθέσεις.  Πολλοί είναι οι 
ελεγχόμενοι από την Ελεγκτική Υπηρεσία που έχουν την ίδια τύχη.  Όμως, στην προκειμένη περίπτωση 
συμβαίνει κάτι που είναι εξίσου ή ίσως και πιο ανησυχητικό, στοχοποιείται η Ελεγκτική Υπηρεσία!  Η 
δημοφιλέστερη επωδός των πρυτανικών αρχών, σχολιάζοντας τα ευρήματα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, είναι η 
κατηγορία εναντίον του Γενικού Ελεγκτή προσωπικώς -και χαίρομαι που ο συνάδελφος ο κ. Μυλωνάς ανέδειξε 
τη δουλειά που κάμνουν δεκάδες ελεγκτές στελέχη της υπηρεσίας- ότι τάχατες υπάρχει εμπάθεια και εμμονή. 

 Να μου επιτρέψετε να ξεκαθαρίσω κάτι.  Όλοι οι θεσμοί της κυπριακής πολιτείας οφείλουν να σέβονται 
τους άλλους θεσμούς.  Πολύ δε περισσότερο όμως ένας θεσμός που υπηρετεί τη γνώση, την αριστεία, την έρευνα 
οφείλει να σέβεται τον θεσμό που υπηρετεί τη διαφάνεια, τον έλεγχο, τη χρηστή διοίκηση. 

 Τούτων λεχθέντων, καταλήγω, η σωρεία ευρημάτων για κάποιο ελεγχόμενο φορέα σε μια έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας ενδέχεται να οφείλεται σε τέσσερις παραμέτρους.  Πρώτον, σε παράβαση της νομοθεσίας 
και των κανονισμών, δηλαδή σε παράνομες και παράτυπες πράξεις.  Δεύτερον, σε διαπλοκή, διαφθορά ή 
καταπάτηση των κανόνων αξιοκρατίας και χρηστής διοίκησης.  Τρίτον, σε ασάφεια ή κενά της νομοθεσίας και 
των κανονισμών που να οδηγούν σε διαφορετικές ερμηνείες αυτής της νομοθεσίας και αυτών των κανονισμών.  
Και, τέταρτον, σε προβληματικές νομοθεσίες που είναι αδύνατο να εφαρμοστούν στο γράμμα και στο πνεύμα 
τους. 

 Γι’ αυτό και η κυπριακή κοινωνία και οι Κύπριοι φορολογούμενοι απαιτούν και από το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου τις παραβάσεις της νομοθεσίας και των κανονισμών να τις τερματίσουν και να τις εξαλείψουν.  Τη 
διαπλοκή, τη διαφθορά και την καταπάτηση των κανόνων χρηστής διοίκησης να τις εντοπίσουν, να τις διώξουν, 
να τις αποτινάξουν.  Τις ενδεχόμενες ασάφειες και τα όποια κενά της νομοθεσίας και τις όποιες προβληματικές 
νομοθεσίες επισήμως να τις θέσουν, είτε μέσω της κυβέρνησης είτε μέσω βουλευτών ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, για να γίνουν οι όποιες αναγκαίες διορθωτικές τροποποιήσεις.  Είναι και ο μόνος θεσμός που 
έχει δική του Νομική Σχολή και έχει τους πλέον καταρτισμένους ανθρώπους να ετοιμάσουν και νομοσχέδια και 
προτάσεις νόμου.  Όμως, όσο οι αρχές του Πανεπιστημίου Κύπρου και κάθε άλλος φορέας αρνούνται να 
ενεργήσουν όπως απαιτεί η κοινωνία και περιορίζονται να στοχοποιούν τον Γενικό Ελεγκτή και τους συνεργάτες 
του, απλώς εξοργίζουν την κοινωνία και κυρίως στέλνουν το μήνυμα ότι μπορούν να περιφρονούν κάθε έννοια 
χρηστής διοίκησης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ. 
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 Ο κ. Σαββίδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αν και δε μου αρέσει να το λέω συνέχεια, είμαι εκπαιδευτικός και το δηλώνω δημόσια, αν και θα ήθελα και 
οι συνάδελφοι οι δικηγόροι, αφού είναι δικηγόροι και ασχολούνται με τα νομοθετήματα, να λένε «είμαι 
δικηγόρος»...  Είμαι εκπαιδευτικός και, για να μην παρεξηγούμαστε, μήπως υπάρχει conflict of interest, 
αλληλοσυγκρουόμενα συμφέροντα.   

 Η παιδεία, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η σημαντικότερη συνιστώσα για να αποκαλείται ένα κράτος 
«σύγχρονο».  Δυστυχώς, η παιδεία όλα αυτά τα χρόνια έχει αφεθεί, με αποτέλεσμα να έχουμε πλειάδα 
προβλημάτων, όπως σε υποδομές, που είναι, σας λέω έντιμα, σε πολύ άθλια κατάσταση.  Έχουμε επισκεφτεί, 
όπως είπε και ο πρόεδρος ο Παύλος ο Μυλωνάς, πάρα πολλές σχολικές μονάδες.  Εκλιπαρούν οι διευθύνσεις 
να τους φτιάξουν, αν είναι δυνατόν...  Και αύριο θα πάμε και στην Πάφο και θα ακούσεις, φίλε Παύλο Μυλωνά, 
ότι στην ταράτσα δεν έγινε συντήρηση, τρέχει το νερό στους μαθητές και βάζουν καλάθους, για να μαζεύουν το 
νερό!  Καλάθια!  Θα το δείτε αύριο, θα σας τα πουν και αύριο!   

 Έχουμε σχολικές μονάδες με υπερπληθυσμό -επισκεφτήκαμε πάρα πολλές σχολικές μονάδες- με 
αποτέλεσμα ο ένας μαθητής να είναι πάνω στον άλλο και, επειδή συζητούμε το θέμα κατά πόσο οι σχολικές 
μονάδες είναι αντισεισμικές, αν και μας το έχουν πει, δε βάζουν την παράμετρο του υπερπληθυσμού, με 
αποτέλεσμα να μην υπάρχει χώρος να βγουν οι μαθητές έξω σε περίπτωση σεισμού.  Απλώς, να καταγραφεί ως 
γεγονός αυτό.  

 Σχέδια που έμειναν στα συρτάρια.  Έφτιαξαν, λέει, σχεδιασμό για την επαρχία Πάφου, να κάμουν 
Νικολαΐδειο Γυμνάσιο.  Έχει τέσσερα-πέντε χρόνια, τους στέλνεις επιστολή στις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας:  «Μελετούμε, μελετούμε, μελετούμε!».  Θέλουμε πολλά χρόνια να μελετούμε! 

 Μαθητές της υπαίθρου.  Οι πιο αδικημένοι!  Ακούστε το καλά!  Ένα παιδί που βρίσκεται σε 
απομακρυσμένη περιοχή δεν έχει το δικαίωμα επιλογής ομάδας προσανατολισμού.  Και του λένε «θες να πας 
στις θετικές επιστήμες;  Όχι, δεν έχουμε τον ελάχιστο αριθμό μαθητών, τους έξι, θα πας στο οικονομικό, θα πας 
στο υπηρεσιών».  Και δεν έχουν τα χρήματα να εργοδοτήσουν εκπαιδευτικούς, λέει, γι’ αυτά τα παιδιά στις 
απομακρυσμένες σχολικές μονάδες, για να επιλέξουν, εν έτει 2023, την ομάδα προσανατολισμού. 

 Ειδική εκπαίδευση;  Άστε το!  Πονεμένη ιστορία!  Που εκεί θα έπρεπε να εγκύψουμε και να στηρίξουμε 
αυτή τη συγκεκριμένη ομάδα μαθητών.  Μαθητές που χρειάζονται συνοδούς.  Μας το αρνήθηκαν εκατό φορές.  
Τάξεις -εβαρέθηκα να το λέμε- χωρίς συστήματα κλιματισμού.  Υλικοτεχνική υποδομή στα δημόσια σχολεία; 
Βρίσκεται υπό το μηδέν.  Και βεβαίως στηρίζουμε τα δημόσια πανεπιστήμια.  Είπε κανένας ότι δε στηρίζουμε τα 
δημόσια πανεπιστήμια;  Τα στηρίζαμε, θα τα στηρίζουμε, αλλά έχουμε και υποχρέωση, όπως λέει και ο Γενικός 
Ελεγκτής, να κόψουμε το λίπος.  Οι τροπολογίες που έχω συνυπογράψει, του συναδέλφου Παύλου Μυλωνά, 
είναι εισηγήσεις του Γενικού Ελεγκτή.  Παρότι και εκεί βρήκαμε κάποιες δυσκολίες στην αρχή, για να τις 
περάσουμε ως τροπολογίες, βρίσκονται ενώπιόν σας.   

 Θέλω να κοιτάξετε -και προκαλώ όλους σας- τις μισθοδοσίες που κυκλοφορούν στα δημόσια 
πανεπιστήμια της Κύπρου.  Ακούστε το καλά!  €150.000 και €180.000.  Επειδή δεν το αντιλαμβάνεστε, να το 
κάνουμε πιο λιανά:  Μισθοδοσίες των €15.000 τον μήνα, €12.000, €16.000 τον μήνα -ακούστε το καλά- και ο 
άλλος εκλιπαρεί να πάρει μια δουλειά των €800-€900.  Τα παίρνουν σε έναν μήνα τα €15.000 και κάποιοι που 
εργάζονται εδώ στη Βουλή μπορεί να τα παίρνουν τον χρόνο.   

 Μα, ποιος είπε ότι θα χαθούν χρήματα από ερευνητικά προγράμματα;  Απλώς    -θα χρησιμοποιήσω μια 
μαθηματική ορολογία, στατιστική ορολογία- θα κάνουμε ανακατανομή των χρημάτων αυτών, θα κάνουμε 
ανακατανομή.  Αντί να παίρνουν τα χρήματα οι καθηγητές τα πλείστα, να τα παίρνουν τα νέα παιδιά, οι νέοι 
επιστήμονες, οι ερευνητές μας.  Μα, ποιος είπε ότι δε θέλουμε τους πανεπιστημιακούς ιατρούς να εγχειρίζουν;  
Είπε κανένας τέτοιο πράγμα;  Απλώς, τι συμβαίνει;  Και το έχει πει και ο Γενικός Ελεγκτής.  Τον ίδιο χρόνο τον 
πληρώνονται δύο φορές, και από τον ΟΚΥΠΥ και από το πανεπιστήμιο.  

 Τα δημόσια πανεπιστήμια τα στηρίζουμε, αλλά θέλουμε να σταματήσουμε την ασυδοσία.  Ο Γενικός 
Ελεγκτής βγήκε πολλές φορές μπροστά, κατάγγειλε διάφορα θέματα και έχουμε υποχρέωση ως νομοθετικό 
σώμα να υπηρετούμε τη χρηστή διοίκηση.  Αυτό το απαιτεί η ίδια η κοινωνία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ σας ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους, σας περιμένουμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, με διακόπτουν οι υφιστάμενοί σας, κυρία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διακόπτετε τον συνάδελφο, παρακαλώ! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μας είπε υφισταμένους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εννοώ κομματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ είμαστε όλοι ίσοι. 

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Καθηγητές τρεις και χάνεται η πατρίς!  

 Θα διαβάσω, με την άδεια της Προέδρου, μια μόνο παράγραφο:  «Όλα όσα είπα είναι μικρό μόνο δείγμα 
για το τι επικρατεί στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Αυτή η κλίκα ταύτισε την ακαδημαϊκή ελευθερία με την ακαδημαϊκή 
ασυδοσία, την ακαδημαϊκή παρανομία, την ακαδημαϊκή αλαζονεία, την οίηση και την κουφότητα και την 
ανευθυνότητα.  Όλοι μαζί, σαν μια αγέλη πανεπιστημιακών πεινασμένων και λυσσασμένων λύκων, 
κατασπαράσσουν τους υπόλοιπους, κατασπαράσσουν τις σάρκες της κυπριακής κοινωνίας και τα όνειρα των 
νέων γενεών».   

 Αυτή η παράγραφος είναι από μια συζήτηση που έγινε το 2009, πριν δεκατέσσερα χρόνια, όταν τότε ήμουν 
βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού και τότε, με τη βοήθεια του τότε Πρόεδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, ενέγραψα το θέμα στην ολομέλεια, στο Κεφάλαιο Δ΄, και έγινε μια από τις πιο θυελλώδεις 
συζητήσεις και από τη Βουλή ομόφωνα, με πρόταση του ΑΚΕΛ, του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου τότε, στάλθηκαν 
όλα τα πρακτικά των συνεδριάσεων της επιτροπής Ελέγχου στον τότε Γενικό Εισαγγελέα για τη διενέργεια 
έρευνας πιθανής διάπραξης ποινικών αδικημάτων. 

 Άκουσα τον συνάδελφο Χριστοφίδη με έναν πυκνό, λιβανωτό λόγο να εξυμνεί τα καλά του Πανεπιστημίου 
Κύπρου και την ίδια ώρα λέει ότι είναι εναντίον της διαφθοράς.  Να ξεκινήσουμε από τα χαμηλής εντάσεως 
ζητήματα:  Ιδρύει εταιρεία το Πανεπιστήμιο Κύπρου και ψάχνει επενδυτή.  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου καλλιεργεί 
το μεγαλύτερο χαρουπόδασος.  Παρήγγειλαν 45 000 χαρουπόδεντρα, €225.000, €5 το ένα, έκαμαν διάφορες 
καμπάνιες, πήγαν -μαζί τους μάλιστα πήγε και ο τότε πρόεδρος του Συναγερμού ο κ. Αβέρωφ- στην Πάφο, στους 
Ορείτες, φύτεψαν μόνο τέσσερις χιλιάδες και τα υπόλοιπα, επειδή απέτυχαν παταγωδώς, ανέλαβε το Τμήμα 
Γεωργίας, το οποίο τους είπε «κοπέλια, ελάτε, €26.000 θέλω, μόνο για να τα ποτίζω».  Ψηφίζουμε τον 
προϋπολογισμό του 2023 του πανεπιστημίου και πουθενά δεν αναφέρεται η παραμικρή κουβέντα για τις 
τερατσιές του κ. Κώστα Χριστοφίδη, ο οποίος θεώρησε ότι δεν υπήρχαν στην Κύπρο καλλιεργητές της χαρουπιάς 
και ότι η καλλιέργεια χαρουπιάς συνάδει με τους σκοπούς του ανώτατου πνευματικού ιδρύματος της χώρας.  

 Οι μισθοί που έχει αναφέρει ο κ. Σαββίδης...  Κάμνει ένα μικρό λάθος ο κ. Σαββίδης.  Του συγκεκριμένου 
καθηγητή η αμοιβή του είναι €59.000 τον χρόνο, ο μισθός του δηλαδή, και παίρνει και €113.000 από άλλο μισθό.  
Ήταν ο νούμερο ένα καλοπληρωμένος καθηγητής στην Κύπρο το 2021.  Οι μισθοί ήταν, ενδεικτικά διαβάζω, 
παρένθεση, η αμοιβή του chairman του Medical School of Chicago είναι $200.000 τον χρόνο, συγκρίνετε τις 
αναλογίες, €172.000, €166.000, €160.000, €159.000 και πάει λέγοντας.  Αυτοί είναι οι εκατό πενήντα υψηλότερα 
αμειβόμενοι του Πανεπιστημίου Κύπρου κατά το 2021. 

 Στο ΤΕΠΑΚ μη νομίζετε ότι υπάρχει κάποια διαφορά.  Σε τρία χρόνια, σε τέσσερα χρόνια €750.000, 
€600.000, €550.000.  Γιατί άραγε συμβαίνουν αυτά;  Διότι αυτή η Βουλή και η κυπριακή κοινωνία αυτό το παιδί, 
το καλό παιδί, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, άμα έγινε είκοσι-είκοσι δύο χρονών και ξεκίνησε τις τράμπες, ξεκίνησε 
τα ναρκωτικά, δεν είχε την τόλμη να το αρπάξει και να το βάλει σε τάξη και ττερπιέν.  Του χαΐδευεν τα αφκιά:  
«Μα, τι ωραίο πανεπιστήμιο είσαι!».  Και από τότε μέχρι σήμερα, αγαπητοί μου συνάδελφοι, τι δεν κάμνει το 
πανεπιστήμιο!  Ένα πράμα κάμνει:  Ζητά χρήματα∙ χρήματα, χρήματα, χρήματα συνέχεια.   

 Δεν είναι μόνο η Πολυτεχνική Σχολή, που έπρεπε να ολοκληρωθεί σε σαράντα μήνες και φτάσαμε τα 
τέσσερα χρόνια, πέντε, έξι και Κύριος οίδε πότε θα ολοκληρωθεί!  Δεν είναι το σκάνδαλο της βιβλιοθήκης, που 
έκοψεν ο νους τους να την ντύσουν με μπλε ταινίες και πράσινες και έβαλαν καλαμιώνες και τους ποτίζουν.  Όταν 
βάλεις το καλοκαίρι, σαράντα-σαράντα πέντε βαθμοί κελσίου, έναν τόπο με καλαμιώνες και ποτίζεις τον, τι θα 
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συμβεί;  Το αυτονόητο.  Γέμισε ο τόπος τρωκτικά!  Φίδια!  Οχιές!  Γάτους, οι οποίοι γάτοι μπαίνουν-βγαίνουν 
πάνω στα δίχτυα που έβαλαν αυτοί οι φωστήρες, παίζουν μαζί τους και τους ταΐζουν οι φοιτητές τόσο πολύ, που 
δεν έχουν κίνητρο να σκοτώσουν ούτε έναν ποντικό οι γάτες.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι του πανεπιστημίου οι γάτες; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κοιτάξτε, οι γάτες σίγουρα ανήκουν στο πανεπιστήμιο.  Οπωσδήποτε.  Είναι λίγο λυσσασμένες οι γάτες, 
πονηρούλικες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ!  Μείνετε στο θέμα!  Εν εκατάλαβα…  Συζητούμε για τον ζωολογικό 
κήπο, τα ζώα...!  Εν καταλαβαίνω!  Ελάτε τζιαι δεν είναι αστείο!  Σοβαρά, γιατί… 

 Τζιαι τζιείνο που είπετε, νομίζω... Αν θέλετε, να το εξηγήσετε...  Αν εκατάλαβα σωστά, παρομοιάζετε το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου με ένα άτομο που λαμβάνει ναρκωτικά;  Εν καταλαβαίνω...  Εξηγήστε μας τζιαι 
ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας, γιατί πραγματικά έχω συγχυστεί! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, αφού σας είπα.  Και, επειδή με προκαλείτε, να σας το επαναλάβω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν σας προκαλώ.  Αλήθεια, δεν έχω κατανοήσει.  Ελάτε όμως, γιατί... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να το επαναλάβω, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μη διακόπτετε, παρακαλώ, εσείς κάτω, τον συνάδελφο, για να ολοκληρώσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θέλετε να αποχωρήσω από το βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, συνεχίστε και ολοκληρώστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία!  Μη με ξαναδιακόψετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν θεωρήσω ότι πρέπει να διακοπεί η όποια παρέμβαση, αγαπητέ συνάδελφε, για σκοπούς τάξεως ή 
για σκοπούς διευκρινίσεως, απλώς και μόνο για να μην αφήνονται οποιεσδήποτε σκιές ή να χρησιμοποιούνται 
προσωπικοί χαρακτηρισμοί, θα μου επιτρέψετε να ασκήσω τον ρόλο μου. 

 Ελάτε, ολοκληρώστε την παρέμβασή σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προς άρσιν κάθε παρεξήγησης, να επαναλάβω αυτό που έχω πει.  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι όπως 
ένας καλός μαθητής, ένας καλός φέρελπις νέος από καλή οικογένεια, ο οποίος όμως στα είκοσι τέσσερά του 
χρόνια, είκοσι τρία-είκοσι τέσσερα, εθίστηκε στα ναρκωτικά.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση τα ναρκωτικά είναι το 
χρήμα και η απουσία δημόσιου ελέγχου, λογοδοσίας.  Και αυτό το κακό κάθε χρόνο γίνεται χειρότερο και γι’ αυτό 
σήμερα οι εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή είναι τόμοι ολόκληροι! 

 Πρώην αντιπρύτανης καταδικάστηκε από την κυπριακή δικαιοσύνη για απόσπαση χρημάτων με ψευδείς 
παραστάσεις, για δημιουργία πλαστού εγγράφου και διακίνηση πλαστού εγγράφου.  Καταδικάστηκε για 
πλαστογραφία συνολικά σε εξήντα τέσσερις κατηγορίες.  Δε θα αναφέρω το όνομά του.  Έπρεπε να κριθεί από 
το Πανεπιστήμιο Κύπρου όμως το μέλλον του.  Και τι αποφάσισαν οι συνδαιτυμόνες του, οι φίλοι του;  Αντί στην 
κλίμακα Α16+2 τον υποβίβασαν μία κλίμακα, στην Α15, και συνεχίζει να διδάσκει τους φοιτητές αυτού του τόπου 
για χρηστή διοίκηση, για διαφάνεια, για εντιμότητα, για αρχές και κανένας δε διαμαρτύρεται! 

 Πάμε τώρα απέναντι.  Σ’ οποιαδήποτε περίπτωση άλλου δημοσίου υπαλλήλου ο καταδικασθείς ήδη θα 
είχε παυθεί από την ΕΔΥ αυθωρεί και παραχρήμα.  Πάμε στο τελευταίο παράδειγμα, κυρία Πρόεδρε.  Δε μας 
αρκούσε η απόφαση του 2009 για τον τότε Υπουργό Παιδείας, τον κ. Ανδρέα Δημητρίου, Υπουργό Παιδείας του 
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μακαρίτη του Χριστόφια.  Πρώτη απόφαση.  Δεύτερη απόφαση.  Δε μας έφτανε το γεγονός ότι από το ’60 μέχρι 
σήμερα όποιος αναλαμβάνει δημόσιο αξίωμα ή διορίζεται ή εκλέγεται παύει να είναι δημόσιος υπάλληλος, φεύγει.  
Δεν περιμένει το κράτος αν θα φύγει ή όχι.  Το κράτος κάμνει κάτι άλλο:  αναγκαστική αφυπηρέτηση και κλείνει 
το θέμα.  Δεκάδες συνάδελφοί μας ήσαν πρώην δημόσιοι υπάλληλοι, που με την εκλογή τους την επόμενη ημέρα 
πήραν τα δικαιώματά τους και έφυγαν.  Ανδρέας Δημητρίου μία περίπτωση.  Ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
ο κ. Νίκος Χριστοδουλίδης προσέφυγε στη δικαιοσύνη και η δικαιοσύνη του είπε: «Ακούστε, κύριε.  Παραβιάζετε 
εξόφθαλμα το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Έχετε αναλάβει Υπουργός Εξωτερικών;  Μάλιστα.  Έχετε 
αναλάβει κυβερνητικός εκπρόσωπος;  Μάλιστα.  Φεύγετε αναγκαστικά».  Μετά προέκυψε το θέμα του κ. Νιαζί.  
Εκλέχθηκε ευρωβουλευτής, για δυόμισι χρόνια η Βουλή τον ανεχόταν, όλοι τον ανεχόντουσαν, τον εκατάγγελλαν 
συνέχεια, μέχρι που ήρθε η ώρα της κρίσης και παύθηκε από το πανεπιστήμιο.  Έφυγε! 

 Τώρα έχουμε το ζήτημα της Αναπληρώτριας Κυβερνητικής Εκπροσώπου.  Και λέει δημοσίως:  «Εγώ, 
κυρίες και κύριοι, περιμένω γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα».  Περιμένει!  Αντί το Πανεπιστήμιο την επόμενη 
ημέρα του διορισμού της να προχωρήσει στην άμεση καταναγκαστική αφυπηρέτησή της, περιμένουν και οι δύο!  
Και κοροϊδεύουν μία ολόκληρη κοινωνία, νομίζοντας ότι μπορούν να εξαπατούν τους πάντες και πιστεύοντας ότι 
υπάρχει τρόπος -το διάβασα σε εφημερίδα και ειλικρινά έμεινα άναυδος- υπάρχει, λέει, τρόπος να ακυρωθεί ο 
διορισμός της και να γίνει απόσπαση.  Ακούστε πού εφτάσαμεν!  Και στήριξα τον κ. Χριστοδουλίδη, για να εκλεγεί 
πρόεδρος, για να μην νομίζετε ότι χαρίζομαι σε οποιονδήποτε. 

 Όσον αφορά τροπολογίες τις οποίες έχω υπογράψει.  Στην Αγγλία, στη Γαλλία, στη Γερμανία, στην 
Αυστρία, στην Ελλάδα, στον Καναδά, σε όλες τις χώρες του δυτικού ημισφαιρίου από τις εκατό μονάδες ενός 
ερευνητικού προγράμματος ακούστε την κατανομή που γίνεται:  Είκοσι τοις εκατό ή δεκαπέντε, αναλόγως αν έχει 
εργαστήρια ή όχι, τα παίρνει το πανεπιστήμιο για τη χρήση των εγκαταστάσεών του, των αιθουσών του, των 
εργαστηρίων του, το ρεύμα, το νερό του κ.τ.λ.  Πάει αυτό.  Είκοσι, γύρω στο είκοσι.  Ένα άλλο είκοσι το παίρνουν 
οι καθηγητές που προΐστανται αυτών των ερευνητικών προγραμμάτων.  Και το υπόλοιπο εξήντα τα εκατό ποιοι 
το παίρνουν;  Αυτοί που πραγματικά μοχθούν για το πρόγραμμα.  Ποιοι δηλαδή;  Οι ερευνητές.  Οι μεταπτυχιακοί 
ερευνητές, οι οποίοι στην Κύπρο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Οι φοιτητές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Οι φοιτητές.  Στην Κύπρο δεν τους δίνουν δέκατο τρίτο μισθό, δεν τους παραχωρούν άδεια, πκιάννουν 
χίλια ευρώ τον μήνα, χίλια διακόσια και τα υπόλοιπα πού πηγαίνουν στην Κύπρο;  Πηγαίνουν για ικανοποίηση 
του ουρανίσκου των καθηγητάδων! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε, έχει είκοσι λεπτά που μιλάτε.  Είναι σοβαρό, δεν 
αντιλέγω, δε θέλω να διακόψω συνάδελφο, αλλά δε θα καταφέρουμε να ολοκληρώσουμε.  Ελάτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 

 Το τριάντα τοις εκατό που διαλαμβάνει η τροπολογία η δική μου -υποθέτω και άλλων συναδέλφων- είναι 
με πολλή γενναιοδωρία που τους παραχωρείται.  Τριάντα τοις εκατό, όχι να παίρνουν όμως το εβδομήντα!  Για 
όνομα του Θεού!  Το τριάντα! 

 Είπε ο κ. Χριστοφίδης, αν τους δώκουμε πιο λίγα, εν θα φέρνουμε προγράμματα και θα μειωθεί ο αριθμός 
των εργαζόμενων νέων.  Των νέων, κύριε Μυλωνά.  Ε, εγώ λέω το ανάποδο.  Με τα λεφτά που θα 
εξοικονομηθούν, που δε θα πηγαίνουν στην τσέπη των καθηγητάδων, θα μπορούμε να προσλαμβάνουμε 
περισσότερους ερευνητές που θα αμείβονται ανθρώπινα, θα είναι διασφαλισμένοι στην υγεία τους, στον δέκατο 
τρίτο μισθό, στην άδειά τους κ.τ.λ. 

 Φεύγω, κυρία Πρόεδρε, από το βήμα.  Εν τζι έχω δηλαδή πολλές ελπίδες ότι θα αλλάξει μία πακτωμένη 
κατάσταση του 1992.  Δεν έχω έτσι ελπίδες.  Η μόνη μου ελπίδα ξέρετε ποια είναι;  Είναι ότι γεγονότα παρόμοια 
με την καταδικασθείσα στη Λεμεσό Ροζίτα, παρόμοια με την καταδίκη του τέως αντιπρύτανη, γεγονότα σαν αυτά 
θα πληθαίνουν και θα αυξάνονται ως αι ημέραι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, η ώρα είναι 6.30 μ.μ. και έχουμε αρκετά θέματα ακόμη.  Σας παρακαλώ πάρα πολύ 
να είστε όσο πιο σύντομοι μπορείτε στις παρεμβάσεις σας, αν και δε θέλω να διακόψω συνάδελφο, και θέλω να 
είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί ειδικότερα όσον αφορά συγκεκριμένους χαρακτηρισμούς, αν μιλούμε ειδικά για το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου ή οποιοδήποτε άλλο εκπαιδευτικό ίδρυμα.  Γιατί, αλίμονο, όσοι ή όσες παρακολουθούν 
να έχουν την εντύπωση... Αντιλαμβάνομαι την έγνοια όλων των συναδέλφων, για να ελεγχθούν φαινόμενα 
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λογοδοσίας, διαφάνειας και ούτω καθεξής, αλλά αλίμονο αν περάσει απ’ αυτή την ολομέλεια ή αφήνεται να 
περάσει η εντύπωση ότι είναι ένα άντρο διαφθοράς το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Είμαστε εδώ ακριβώς, για να 
εντοπίσουμε οτιδήποτε χρειάζεται να αλλάξει προς το καλύτερο, υπάρχουν συστάσεις, υπάρχει όλη αυτή η 
προεργασία, η οποία έχει γίνει από την αρμόδια επιτροπή και ανάλογες επιτροπές στο κοινοβούλιο, αλλά να μην 
παραλληλίζουμε ή να χρησιμοποιούμε οποιουσδήποτε χαρακτηρισμούς που θα μπορούσαν πραγματικά να 
διαβάλουν ή να αλλοιώσουν τη θετική εξέλιξη του Πανεπιστημίου Κύπρου και των εκπαιδευτικών μας ιδρυμάτων. 

 Με αυτή τη σύσταση, ας μου το επιτρέψετε, παρακαλώ να συνεχίσει ο επόμενος ομιλητής, ο οποίος είναι 
ο κ. Κάρουλλας.  Χωρίς να σημαίνει ότι ετούτο το σώμα ή αυτή η Βουλή θα παραγνωρίσει, δε θα εντοπίσει 
οτιδήποτε χρειάζεται να αλλάξει προς το καλύτερο ή να τροποποιηθεί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σπεκουλάρει η Βουλή, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπατε;  Τι κάνει; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σπεκουλάρει.  Να σας το πω απλά ελληνικά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κουκουλώνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν κουκουλώνει κι είναι προσβλητικό αυτό.  Και δεν είναι ελληνικά το «σπεκουλάρει», είναι αγγλικά.  
Και σε τούτο το σώμα, επιτέλους, να είμαστε προσεκτικοί, γιατί, αν παρακολουθεί και κάποιος από το εξωτερικό 
αυτή τη συζήτηση, νομίζω να το κλείσουμε το Πανεπιστήμιο Κύπρου από τα σήμερα μ’ αυτή την εικόνα την οποία 
προσπαθούμε να παρουσιάσουμε προς τα έξω!  Άλλο να εντοπίζεις αδυναμίες, κενά και να τα βελτιώνεις και 
άλλο να παρουσιάζεις λίγο-πολύ ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου ή οποιοδήποτε εκπαιδευτικό κέντρο του τόπου 
είναι ό,τι χειρότερο υπάρχει σ’ αυτό τον τόπο! 

 Λοιπόν, ελάτε και, αγαπητέ συνάδελφε, θα έχετε δικαίωμα δευτερολογίας. 

 Ελάτε, κύριε Κάρουλλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε, δε θα μακρηγορήσω. 

 Για ακόμα μια φορά δυστυχώς σε αυτό το σώμα, ακούσαμε τόσα πολλά τα οποία, αν μας άκουε ένας από 
έξω ή όσοι μας παρακολουθούν, θα έλεγε ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι το χειρότερο ίδρυμα σε αυτό τον 
τόπο.  Για τ’ όνομα του Θεού!  Πραγματικά, για τ’ όνομα του Θεού! 

 Όντως επιτελείται έργο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και, ναι, με τις επιδόσεις, οι οποίες είναι εις γνώσιν μας, 
για τη βαθμολόγηση του πανεπιστημίου με βάση διεθνή πρότυπα...  Και, ναι, πρέπει να είμαστε περήφανοι και 
για τα ερευνητικά του επιτεύγματα και για την Ιατρική Σχολή και για την Πολυτεχνική και για όλες γενικά τις σχολές 
και τα τμήματα του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Έχουν αναφερθεί πολλά φαινόμενα αρνητικά -χαρακτηρίζονται με αυτό τον τρόπο- που αγγίζουν τζιαι 
άλλα όρια με τα όσα έχουν αναφερθεί.  Αλλά δε σημαίνει ότι, εάν αυτά είναι αλήθεια, πρέπει να βάζουμε αυτή 
την ταμπέλα σε αυτό το ίδρυμα, για τ’ όνομα του Θεού! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι ψέματα, κύριε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Δεν είπα ότι είναι ψέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι ψέματα, κύριε; 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Λέω «αν είναι αλήθεια». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Θεμιστοκλέους!   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ρωτώ σας:  Eίναι ψέματα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα γιατί φωνάζετε προς τον συνάδελφο; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Υπάρχουν οι θεσμοί, κύριε Θεμιστοκλέους, με όλο τον σεβασμό τζιαι την αγάπη που σας έχω…  
Υπάρχουν οι θεσμοί... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μου έχετε κλείσει το μικρόφωνο μέσα.  Γιατί μου έχετε κλείσει το μικρόφωνό μου από μέσα;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Υπάρχουν οι θεσμοί σε αυτό το κράτος που μπορούν να ενεργοποιούνται, και το έχουν αποδείξει 
επανειλημμένα τα τελευταία χρόνια, ότι ενεργοποιούνται, για να βάλλουν τάξη εκεί που χρειάζεται.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ψυχραιμία, ρε παιδιά, ψυχραιμία!  Ήρεμα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Είμαστε ψύχραιμοι, κύριε Κουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην του απευθύνεστε, κύριε Κάρουλλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Συγγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δυναμώσει η ένταση του μικροφώνου μου όπως ήταν!  Όπως ήταν! 

 Συνεχίστε, κύριε Κάρουλλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Και δε λέμε ότι όλα είναι ρόδινα.  Δε λέμε ότι όλα είναι ρόδινα.  Ο Ελεγκτής έχει κάμει κάποιες συστάσεις.  
Σεβαστές.  Να τις συζητήσουμε και κανονιστικά, στα πλαίσια των κανονισμών λειτουργίας, να βρούμε κι εκείνη 
τη χρυσή τομή, ούτως ώστε να έχουμε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα για τον τόπο.  Που ποιο είναι;  Η 
ευημερία, η αριστεία, η καινοτομία με τους οκτακόσιους και πλέον ερευνητές από εξωτερική χρηματοδότηση και 
το 35% των απολαβών να επιστρέφει στο κράτος υπό τη μορφή φορολογίας.  Αυτά τα οποία έχουν αναφερθεί, 
με βάση το τι μας έχουν αποστείλει από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, είναι πως 7% αυτής της εξωτερικής 
χρηματοδότησης καταλήγει στα μέλη των συντονιστών, στα μέλη ΔΕΠ, και το υπόλοιπο 47% των δαπανών 
αφορούν μισθούς των νέων ερευνητών και ερευνητριών.   

 Αυτό το οποίο λέμε εμείς είναι ότι, ναι, εδώ είμαστε, ως επιτροπή Παιδείας, ως νομοθετική εξουσία, να 
βοηθήσουμε την ανώτατη εκπαίδευση να έχει και άλλα επιτεύγματα, όχι να τη χαλιναγωγήσουμε, να την 
περιορίσουμε στην καινοτομία την οποία παράγει προς όφελος αυτού του λαού.  Και, αν υπάρχουν μελανά 
σημεία, αυτά τα περιορισμένα, ναι, να τα περιορίσουμε κι άλλο.  Και υπάρχουν οι θεσμοί, οι ανάλογοι, σε αυτό 
το κράτος, για να κάμουν τη δουλειά τους.  Και για τα όποια ποσοστά ή όρια τέλος πάντων, ναι, εδώ με 
κανονισμούς μπορούμε να τα βελτιώσουμε πάντα προς όφελος της καινοτομίας, αλλά να μην καταστρατηγούμε 
το έργο το οποίο επιτελείται και πρέπει να είμαστε όλοι περήφανοι γι’ αυτό το έργο.   

 Τέλος, όσον αφορά...  Επειδή αναφέρθηκαν πολλά για τα παιδιά με αναπηρίες και τους συνοδούς, ναι, 
λέω, είναι γεγονός ότι ο απερχόμενος υπουργός, ο τέως υπουργός, έχει προτείνει τη λειτουργία ενός νέου 
εξειδικευμένου κέντρου που θα κάνει πραγματική αξιολόγηση αυτών των παιδιών για το αν πραγματικά 
χρειάζονται ή όχι συνοδό, για να μπει τζι εδώ μία τάξη. 

 Ευχαριστώ.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Στο σημείο αυτό η Πρόεδρος της Βουλής καταλαμβάνει άλλη από τη θέση της στο προεδρείο.) 

 Ανοίξετέ μου το...   

 Ευχαριστώ. 

 Χάλασε τελικά το μικρόφωνό μου, οπόταν θα μου επιτρέψετε να συνεχίσω από εδώ. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι, αν βλέπω σωστά, ο κ. Κουλίας; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ζήτησαν κι άλλοι συνάδελφοι.  Ο κ. Λουκαΐδης... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μα είναι με τη σειρά, κύριε Κουλία.  Και κανονικά έπρεπε να χρησιμοποιώ και τη σειρά των κομμάτων.  
Ώσπου να πάτε στη θέση σας, θα μας βοηθήσει είμαι σίγουρη ο κ. Αλαμπρίτης.   

 Ελάτε.  

 Να ανοίξουμε το μικρόφωνο του κ. Αλαμπρίτη, παρακαλώ. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Εγώ θέλω να δηλώσω ένας περήφανος απόφοιτος του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Δυστυχώς, σήμερα 
ακούσαμε πράματα και θαύματα στην ολομέλεια της Βουλής, πράματα τα οποία δεν τιμούν το πανεπιστήμιό μας, 
πράματα τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου, όπως τζιαι τα άλλα 
πανεπιστήμια -δε θα τοποθετηθώ μετά στα επόμενα πανεπιστήμια- τζιαι το Ανοικτό τζιαι το ΤΕΠΑΚ, αλλά τζιαι 
τα ιδιωτικά πανεπιστήμια προσφέρουν στον τόπο, αναβαθμίζουν το επίπεδο της εκπαίδευσης, μορφώνουν 
κόσμο.  Αλλά συγχύσαμε κάποια πράγματα.  Τα ερευνητικά φέρνουν λεφτά.  Δεν έν’ λεφτά ’πού τον 
προϋπολογισμό του κράτους, τον οποίο ψηφίζουμε.  Τα ερευνητικά έν’ λεφτά από ευρωπαϊκά προγράμματα, 
’πού προγράμματα που έρχονται από το εξωτερικό τζιαι φέρνουν εισοδήματα στη χώρα μας.  Ανάφερε και ο 
συνάδελφος χαρακτηριστικά, το Πανεπιστήμιο Κύπρου μάς ενημέρωσε τζιαι επίσημα, ότι 7% πάει στο 
ακαδημαϊκό προσωπικό.  Δηλαδή, αν φέρουν κάποιοι καθηγητές 1 εκατομ., τούτοι οι καθηγητές εννά αμειφθούν 
με 70.000 έξτρα ’πού τον μισθό που παίρνουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Εν σας εδιάκοψα, κύριε Θεμιστοκλέους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, μα αφού κάμνει λάθος... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, μα απευθύνετο στο σώμα.  Δε γίνεται συνεχώς να απαντάτε εσείς στον όποιο συνάδελφο. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Εν εδιάκοψα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Απευθυνόμενη στον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Σας παρακαλώ, μη διακόψετε ξανά συνάδελφο! 

 Ελάτε, κύριε Αλαμπρίτη, απολογούμαι.  Συνεχίστε. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Μπορεί να είπα λάθος, αν φέρνουν €1 εκατομ., παίρνουν €70.000, 7%, 47% πάσιν σε νέους ερευνητές, 
είτε μεταπτυχιακούς είτε ακόμα τζιαι απόφοιτους του πανεπιστημίου που δουλεύουν για την έρευνα τζιαι την 
καινοτομία.   
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 Είναι σημαντικά τα rankings.  Είμαστε σ’ ένα διεθνοποιημένο περιβάλλον.  Αν θέλουμε να αναβαθμίσουμε 
την τριτοβάθμια εκπαίδευση τζιαι να καταστούμε περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης, έτσι παίζεται το παιχνίδι.  
Έν’ σημαντικά τα rankings.  Τζιαι για τα rankings, ναι, παίζουν ρόλο τα ερευνητικά προγράμματα τα οποία 
προσελκύεις.  Τζιαι, ναι, μπορούμε να πούμε ότι θέλουμε τους καθηγητές μας να πκιάννουν το μισό του μισθού 
τον οποίο παίρνουν σήμερα, έν’ πολιτική θέση.  Εμείς θεωρούμε ότι, ναι, πρέπει να δίδουμε τους μισθούς που 
πρέπει, για να προσελκύουμε τζιαι το κατάλληλο ακαδημαϊκό προσωπικό, το οποίο συμβάλλει στην έρευνα, 
συμβάλλει στην ανάπτυξη του τόπου μας.  Τζιαι δυστυχώς τούτη η ισοπέδωση που έγινε σήμερα έννεν για το 
καλό της εκπαίδευσης του τόπου τζιαι του πανεπιστημίου.  Συμφωνούμε ότι, ναι, πρέπει ο Γενικός Ελεγκτής να 
κάμει τις διαπιστώσεις, πρέπει τα πανεπιστήμια να απαντούν στις διαπιστώσεις του Γενικού Ελεγκτή τζιαι αρκετά 
πράγματα υιοθέτησαν τα πανεπιστήμια από τις εκκλήσεις του Γενικού Ελεγκτή.   

 Τζιείνο που δεν μπορούμε να δεχτούμε, γιατί έν’ τζιαι θέμα φιλοσοφίας για μας, τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό, είναι τα όρια στα κίνητρα.  Είναι κίνητρο για τον ακαδημαϊκό να αφιερώσει αρκετές εκατοντάδες ώρες, 
μέρες, για να γράψει ένα ερευνητικό πρόγραμμα.  Τζιαι πολλά ερευνητικά προγράμματα έντζιε εγκρίνονται όλα.  
ένα ποσοστό ερευνητικών προγραμμάτων εγκρίνεται.  Δηλαδή κάποιος καθηγητής μπορεί να κάμει τζιαι μια τζιαι 
δκυο τζιαι τρεις τζιαι πέντε τζιαι δέκα προτάσεις τζιαι να πιάσει μια.  Άρα, ναι, έν’ σημαντικό να υπάρχει το κίνητρο.  
Το κίνητρο ωθεί στην ανάπτυξη.  Βοηθά στην έρευνα, βοηθά στην καινοτομία, στηρίζει την τοπική οικονομία τζιαι 
δίδει προοπτική στον τόπο μας.  Προσφέρει νέες θέσεις εργασίας. 

 Τζιαι θέλω να κλείσω για τη Βιβλιοθήκη του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ένα έργο εμβληματικό για τον τόπο 
μας.  Και προσωπικά κάμνω μια έκκληση τζιαι στις σχολικές μονάδες, να πάρουν τους μαθητές μια εκδρομή, να 
αφιερώσουν μια μέρα.  Γίνονται προγράμματα στη βιβλιοθήκη τζιαι πρέπει να στηριχτούν, για να αγαπήσουν οι 
νέοι μας το Πανεπιστήμιο Κύπρου, την εκπαίδευση του τόπου μας τζιαι να καταλάβουμε ότι μπορούμε σε τούντον 
τόπο, άμα θέλουμε, να προοδεύσουμε τζιαι να αναπτυχθούμε. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ, συνάδελφε. 

 Η κ. Ατταλίδου. 

 Σύντομα, σας παρακαλώ! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Το Πανεπιστήμιο Κύπρου ιδρύθηκε το ’89, είκοσι εννιά χρόνια μετά την ίδρυση του κράτους μας, για να 
απαντήσει στις αυξανόμενες πνευματικές ανάγκες του κυπριακού λαού.  Και σε μεγάλο βαθμό έχει εκπληρώσει 
αυτές τις φιλοδοξίες.  Μόρφωσε χιλιάδες παιδιά αυτού του τόπου.  Πολλούς από σας, τους πιο νεαρούς ανάμεσά 
μας, γιατί εμείς υπήρξαμε της άτυχης γενιάς, της στείρας γενιάς, που, όταν τελειώναμε το σχολείο, δεν είχαμε 
ένα κρατικό πανεπιστήμιο δωρεάν, για να πάμε.  Σε λίγα χρόνια της λειτουργίας του το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
έχει αναπτυχθεί και έχει επιδείξει πάρα πολύ έργο.  Και η ανάπτυξή του συνεχίζεται με την προσθήκη πολλών 
σχολών και πολλών ακαδημαϊκών, αλλά και φοιτητών.  Σε όλες τις κυβερνήσεις θέλουν την Κύπρο να γίνει 
ακαδημαϊκό κέντρο.  Αλλά ακαδημαϊκό κέντρο με τα λόγια δε γίνεται ούτε με επιθέσεις ισοπεδωτικές απέναντι 
στους ακαδημαϊκούς αυτού του τόπου είτε εργάζονται στα δημόσια πανεπιστήμια είτε στα ιδιωτικά.  Το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου κατατάσσεται από πολλούς οργανισμούς, να μην τους αναφέρω, στα πεντακόσια 
καλύτερα του κόσμου.  Να το έχουν υπόψη τους όσοι μιλούν ισοπεδωτικά.   

 Και πρέπει να αισθανόμαστε περήφανοι, γιατί έχουμε δημιουργήσει ακαδημαϊκή σκέψη και γνώση, που 
μόνο αυτή θα μας σώσει και θα μας διασώσει στον χρόνο.  Αυτή τη σκέψη και αυτή τη γνώση την παράγουν οι 
άνθρωποι του πνεύματος, οι ακαδημαϊκοί αυτής της χώρας.  Και πρέπει να δείξουμε ως Βουλή τον απαιτούμενο 
σεβασμό σε αυτούς τους ανθρώπους, που παράγουν σκέψη και γνώση, γιατί υπάρχουν πάρα πολλά κύμβαλα 
αλαλάζοντα σ’ αυτό τον τόπο που δεν παράγουν τίποτε, που δεν εξυψώνουν αυτή την κοινωνία, που δεν 
προσφέρουν τίποτε, αλλά έχουν άποψη για όλους και τους αποκαλούν με ονόματα απαράδεκτα.  Να 
προσφωνούμε ακαδημαϊκούς με αυτό τον τρόπο, όποιοι και αν είναι...  Να ελέγχουμε, ναι, να εφαρμόζουμε 
σωστά τους προϋπολογισμούς, ναι, να τιμωρείται εκείνος ο ένας, ο άλλος που έχουν κάνει παραλείψεις, ναι!  
Αλλά να ισοπεδώνουμε με αυτό τον τρόπο τους ανθρώπους που παράγουν σκέψη σε αυτό τον τόπο, όπου μόνο 
ο πολιτισμός και η σκέψη θα μας σώσουν, το θεωρώ απαράδεκτο.   

 Και, κυρία Πρόεδρε, εγώ ντρέπομαι ως πολίτης αυτού του τόπου να ακούω οποιοδήποτε από τα μέλη της 
Βουλής να αποκαλεί έναν καθηγητή με το μικρό του όνομα.  Ντρέπομαι να χαχανοκοπούμεν, όταν μιλούμε για 
ακαδημαϊκούς.  Ο καθένας πρέπει να ξέρει επιτέλους σ’ αυτό τον τόπο και το μέγεθός του.  Και οφείλομεν πρώτοι 
εμείς να δείξουμε σεβασμό σ’ αυτό το ακαδημαϊκό ίδρυμα το οποίο κρίνουμε και ελέγχουμε.  Διότι μόνο με το να 
δείξουμε σεβασμό θα μπορούμε και να ’χουμε απαίτηση για κάποια πράγματα τα οποία θεωρούμε σωστά, να τα 
ζητήσουμε. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μόνο η γνώση έσωσε τον άνθρωπο, μόνο ο αλληλοσεβασμός, μόνο το 
πνεύμα.  Σήμερα διασύρθηκαν και τα τρία ενώπιόν μας όλων.  Και επιτέλους εγώ θέλω να σας δω όλους, όταν 
γίνονται αυτά τα πράγματα, να αρχίσουμε να αντιδρούμε πλέον.  Γιατί δυστυχώς διασύρεται και η Βουλή και 
διασυρόμαστε και ο καθένας ξεχωριστά, όταν δεχόμαστε τέτοιου είδους επίθετα και κατηγορίες στη Βουλή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ και υπερθεματίζω όσα έχετε πει, κυρία Ατταλίδου, επιτρέψετέ μου, γιατί πραγματικά 
πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί και προσεκτικές σε αυτό το σώμα και για το τι μηνύματα μεταφέρουμε ειδικά 
προς ένα εκπαιδευτικό κέντρο ή όταν μιλάμε για την εκπαίδευση.   

 Λοιπόν, κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση αυτή λαμβάνει χώρα σήμερα, γιατί έτυχε ένα γεγονός, συμπτωματικά με τον προϋπολογισμό 
μπήκε και η έκθεση του Γενικού Ελεγκτού, η οποία είναι εκατό μία σελίδες.  Και καλώ όλους τους συναδέλφους, 
είναι αναρτημένη στο διαδίκτυο, να την πάρουν να τη διαβάσουν.   

 Και ασφαλώς, για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, το οποίο έγινε πριν είκοσι εννιά χρόνια, όπως είπε και η κ. 
Ατταλίδου, και είχαν την ευκαιρία να επιμορφωθούν πολλοί Έλληνες, πρέπει να πούμε ότι σε τούντον τόπο, που 
έχουμε χιλιάδες μορφωμένους, μας μόρφωσε η Ελλάδα και τα ελληνικά πανεπιστήμια για τα οποία είμαστε 
ευγνώμονες.  Και ασφαλώς το πανεπιστήμιο είναι περιουσία του κυπριακού λαού και είναι από το υστέρημα του 
κυπριακού λαού που συντηρείται και προσλαμβάνονται ακαδημαϊκοί και έχουν την ευκαιρία οι φοιτητές μας να 
φοιτούν δωρεάν.  Εδώ οι συνάδελφοι, ασκώντας κριτική, ασκούν κριτική για ποιο πράγμα;  Για εκείνα που έγιναν 
παράνομα και παράτυπα από το πανεπιστήμιο.  Δηλαδή τούτα δεν πρέπει να τα πούμε και πρέπει να 
γενικολογούμε και να πούμε ότι είναι αγιοποιημένο ίδρυμα;  Ασφαλώς, στο Πανεπιστήμιο Κύπρου υπάρχουν 
εξαίρετοι εκπαιδευτικοί, εξαίρετοι ακαδημαϊκοί, εξαίρετοι καθηγητές, για τους οποίους όλοι νιώθουμε περηφάνια.   

 Αλλά ξέρετε τι δυστυχία είναι, κυρία Πρόεδρε, όταν από το ύψιστο και ανώτατο ίδρυμα του τόπου 
άνθρωποι οι οποίοι είναι ακαδημαϊκοί, καθηγητές, πρότυπα για τους φοιτητές τους και για την κοινωνία 
παρανομούν κατ’ αυτό τον τρόπο;  Όταν ένας καταδικάζεται από το δικαστήριο σε εφτάμηνη φυλάκιση και 
επιστρέφει πίσω και τον κατεβάζουν μια βαθμίδα και διδάσκει τα παιδιά μας, νιώθει κανένας ωραία;  Ασφαλώς, 
αυτά πρέπει να επισημανθούν.  Και, όταν πάρει κάποιος την έκθεση του Γενικού Ελεγκτού...  Και πρέπει όλοι να 
είμαστε ευγνώμονες για το έργο που επιτελεί η Ελεγκτική Υπηρεσία και ο Ελεγκτής μας.  Είπε στην επιτροπή 
Ελέγχου ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Πανεπιστημίου Κύπρου, όταν ξεκίνησε, τα πρώτα χρόνια, ήταν 
πραγματικά πρότυπο και παράδειγμα.  Μετά εξελίχθηκε σε μία κατάσταση παρανομίας και διασπάθισης 
δημόσιου χρήματος.  Ε, δε γίνεται ένα κτίριο, το οποίο πρέπει να τελειώνει σε τριάντα έξι μήνες, να πααίννει 
τριάντα έξι χρόνια!  Και τώρα η Πολυτεχνική Σχολή, όπως αναφέρθηκε, θα τελειώσει τον Οκτώβρη του 2023, 
’πού το 2016 τώρα κ.ο.κ.   

 Όμως, για αυτά που ανέφερε ο Χρύσης Παντελίδης, τα οποία υιοθετώ, να σας πω το εξής για τους 
καθηγητές που χειρουργούν.  Ένας κύριος, ο οποίος έν’ καθηγητής...  Μα, έντζιε χειρουργούν, επειδή 
ελειφτήκαμεν τους γιατρούς στον ΟΚΥΠΥ.  Ο ΟΚΥΠΥ, μέσα εις τη γενικότερη ασυδοσία που εφαρμόζει στες 
συμφωνίες που κάμνει, έκαμε και εδώ συμφωνίες και έδωσε το έναυσμα σε κάποιους καθηγητές, σε σωστούς, 
να φερτούν σωστά.  Σε ανθρώπους οι οποίοι δεν εφερτήκαν σωστά είναι το παράδειγμα που ανέφερε ο Χρύσης, 
που έκαμε ο κύριος τούτος έντεκα εγχειρίσεις και πήρε €131.000.  Ένας άλλος συνάδελφός του, ο οποίος έκαμε 
εκατόν εβδομήντα οκτώ επεμβάσεις, επήρεν €20.000.  Ε, σε αυτό τον καθηγητή υποκλινόμεθα τζιαι του βγάζουμε 
το καπέλο.  Ο άλλος ήβρεν ευκαιρία, εκμεταλλεύτηκε τους κυρίους του ΟΚΥΠΥ που ξέρουν, που κάμνουν τέτοιες 
απαράδεκτες συμφωνίες, και εκμεταλλεύτηκε το σύστημα.  Μα, τούτος ο κύριος έν’ καθηγητής και δεν τον 
επήραμεν να χειρουργήσει ο κ. καθηγητής, γιατί δεν είχαμε χειρουργό γιατρό, τον επήραμεν να χειρουργήσει 
ενώπιον των φοιτητών, για να διδαχτούν τα παιδιά!  Άρα, κάμνει διδακτικό έργο.  Δεν εκατάλαβα, γιατί πρέπει ο 
ΟΚΥΠΥ να είναι τόσο χουβαρντάς και από τα χρήματα που παίρνουν από την υγεία, για να προσφέρουν...  Τα 
χρήματα που εισπράττουν από τους πολίτες για θέματα υγείας να πληρώνει τόσα τεράστια ποσά σε έναν 
καθηγητή και να χρεώνει και κάθε επέμβαση περίπου εστοίχισεν €12.000-€12.500. 

 Και με τα ερευνητικά προγράμματα που έγινε πολύς λόγος...  Αν μου επιτρέπεις, κυρία Πρόεδρε, ένα 
δευτερόλεπτο να πάμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Να σας πω για έναν άλλον σπουδαίο καθηγητή.  Φυσικά, καθηγητές έχουμε δεκάδες και πάρα πολλοί, η 
πλειοψηφία, θεωρώ ότι έν’ σωστοί καθηγητές.  Αλλά, υπάρχουν και κάτι «φιντάνια» τεράστια.  Και λέω τον όρο 
«φιντάνια» εν τη εννοία του όρου.  Να σας πω ένα παράδειγμα που γράφει ο Ελεγκτής δαμαί.  Ένας κύριος για 
τις ανάγκες στέγασης ερευνητικού εργαστηρίου, ο καθηγητής «Γ», γράφει ο Ελεγκτής, αιτήθηκε από το 
πανεπιστήμιο την ενοικίαση διαμερίσματος, αποφεύγοντας ωστόσο να πληροφορήσει τις αρχές και όργανα του 
πανεπιστημίου ότι το συγκεκριμένο διαμέρισμα ήταν ιδιοκτησία του ιδίου και της γυναίκας του.  Ο καθηγητής «Γ» 
παρουσιάστηκε ως μεσολαβητής για τους φερόμενους ιδιοκτήτες, υπέγραψε μάλιστα και ως μάρτυρας του 
συμβολαίου ο κύριος το ενοικιαστήριο συμβόλαιο και εξασφάλισε την ενοικίαση του διαμερίσματος στο 
πανεπιστήμιο και πήρε για εννιά χρόνια €77.000.  Είσαστε περήφανοι για τούντον καθηγητή;  Έν’ ωραία τούντα 
πράματα;  Να του πισκαλίζουμεν δηλαδή;  Να μεν το πούμε;  Ε, πού θα γίνει;  Είναι σαν να βλέπεις έναν παπά 
να κάθεται μες τον καφενέ να παίζει κουμάρι.  Έν’ ωραίο πράμα;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Κάρουλλα) 

 Ε, λέω ένα παράδειγμα, κύριε Κάρουλλα. 

 Και να πάμε και στα περιβόητα προγράμματα, τα οποία περίπου τα αντλούμε από κάπου, δήθεν ότι μας 
τα χαρίζει κανένας ή καταφέρνουμε και πκιάννουμέν τα από τις τρίτες χώρες.  Τα χρήματα τούτα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, είναι χρήματα των Κυπρίων πολιτών και είναι και η συμβολή της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Εμείς, 
για να ξέρετε, είμαστε καθαροί συνεισφορείς εις την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Περίπου παίρνουμε πίσω όσα 
πληρώνουμε και καμιά φορά πληρώνουμε και από πάνω.   

 Ένας καθηγητής, ο κ. «Ψ» καθηγητής, κατά την περίοδο 2016-2020, σε πέντε χρόνια δηλαδή, τούτος ο 
κύριος έλαβε συνολικά μισθό ύψους €458.000,06.  Σε τούντα πέντε χρόνια αυτός ήταν ο μισθός του.  Όμως, είχε 
και μια καλή δουλειά άλλη.  Επιπρόσθετα, απολαβές από ερευνητικά προγράμματα €300.758.  Τα χρήματα αυτά 
δίνονται στους καθηγητές, για να κάμουν ερευνητικά προγράμματα, να προσλάβουν παιδιά φοιτητές και να τα 
αποζημιώνουν, να τους δίνουν χρήματα και να πάρει και ο καθηγητής ένα λογικό ποσό.  Και ρώτησα τον κ. 
Ελεγκτή, κυρία Πρόεδρε, «καλά, οι Ευρωπαίοι είντα μ’ που κάμνουν».  «Οι Ευρωπαίοι, κύριε Κουλία», μου λέει, 
«παίρνουν 8%, τα υπόλοιπα πηγαίνουν στους φοιτητές ή, αν περισσέψουν χρήματα, πηγαίνουν στο συμβούλιο 
του πανεπιστημίου», όχι στην τσέπη του καθηγητή!  Καλά, οι €458.000 που του δώκαμε πέντε χρόνια ήταν λλία 
του;  Και να τους πισκαλίζουμεν;  Αυτό θέλετε δηλαδή;  Να βάλουμε νομοθεσία ό,τι εφαρμόζεται στην Ευρώπη 
να γίνει και εδώ!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελειώσατε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τελειώνω, εντιμοτάτη κυρία Πρόεδρε, με το εξής. 

 Να καλέσω όλους τους συναδέλφους να πάρουν την έκθεση του Ελεγκτή και να τη διαβάσουν.  Και θα 
επαναλάβω ότι του χρόνου θα είναι εξίσου αυστηρή η επιτροπή Ελέγχου και να κλείσω με το εξής παράδειγμα. 

 Ο αντιπρύτανης του πανεπιστημίου, έγραψε ο Ελεγκτής εδώ, ότι παρά τη λήξη, παρά τη μη ύπαρξη 
προϋπολογισμού, εξακολουθούσε να πληρώνει.  Τον ερώτησα τον κ. καθηγητή, ως πρόεδρος της επιτροπής, 
«κύριε καθηγητά, έν’ να το ξανακάμεις»;  Λαλεί μου «καλό, είντα εννά αφήκω τον κόσμο απλήρωτο»;  Κατ’ 
ακρίβειαν, έπρεπε να του ζητήσω να αποχωρήσει από την αίθουσα.  Γίνεται ένας καθηγητής, αντιπρύτανης, να 
έχει τούντον σεβασμό έναντι των θεσμών και των νόμων και του Συντάγματος;  Γίνεται να πληρώνει άνευ 
υπάρξεως προϋπολογισμού;  Και το είπε με ένα σθένος και έναν στόμφο χιλίων καρδιναλίων.  Αυτή είναι η 
αντίληψη μερικών που κάθονται και στα πρυτανικά συμβούλια!  Είναι καιρός η Βουλή να επιμένει να διορθωθούν 
τα πράγματα και να είμαστε όντως σωστοί και περήφανοι για το πανεπιστήμιό μας και για τους φοιτητές μας, οι 
καθηγητές τους, όλοι οι καθηγητές, απαξάπαντες να αποτελούν πρότυπα και υπόδειγμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, έχω καλυφθεί από τις αναφορές του συνάδελφου του κ. Χριστοφίδη, όμως 
η συζήτηση, όπως δυστυχώς συνηθίζεται σε αρκετές περιπτώσεις, έχει εκτραπεί και έχει εκτραπεί, γιατί ακόμη 
μια φορά εχάθηκεν το μέτρο.  Το αρχαιοελληνικό «μέτρον άριστον» το επικαλούμαστε, αλλά δεν το τηρούμε, του 
Κλεόβουλου, και αντίθετα έχουν ορισμένοι των συναδέλφων προχωρήσει ακόμα μια φορά στην αρχαιοελληνική 
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έννοια της ύβρεως.  Είναι λυπηρό τζιαι νομίζω ότι προσβάλλει αυτό το σώμα!  Διότι ούτε η εξιδανίκευση, που 
είναι μια αφοριστική προσέγγιση των ζητημάτων, είναι επιτρεπτή, αλλά ούτε και η ισοπέδωση αφοριστική και 
πάλι.   

 Παρουσίαση του Πανεπιστημίου Κύπρου ως περίπου ενός σωφρονιστικού ιδρύματος, ’πού τζιείνου που 
βλέπουμε σε αμερικάνικες ταινίες όπου κυριαρχεί η διαφθορά τζιαι η διαπλοκή τζιαι είναι κέντρο ανομίας τζιαι 
εγκλήματος περίπου.  Νομίζω ότι έφυγαν τέτοιες εικόνες σήμερα από παρεμβάσεις που έχουν γίνει τζιαι είναι 
λυπηρό!  Διότι, ξέρετε, ένας συνάδελφος, νομίζω τζιαι άλλοι, έχουν πει ότι είναι απόφοιτοι αυτού του εξαιρετικού 
εκπαιδευτικού ιδρύματος του τόπου μας.  Έν’ πάνω ’πού τριάντα χιλιάδες απόφοιτους που έσιει τούτο το 
πανεπιστήμιο στα τριάντα χρόνια λειτουργίας του και πλέον.  Και όσοι άκουγαν αυτή τη συζήτηση, όπως και όσοι 
εργάστηκαν τζιαι εργάζονται στο πανεπιστήμιο, είμαι σίγουρος ότι αισθάνθηκαν τζιαι την απώλεια του μέτρου και 
την ύβρη με τον τρόπο που έχουν γίνει οι παρεμβάσεις.   

 Έχουν αναφερθεί οι συνάδελφοι για τα επιτεύγματα τα σημαντικά και τη συνεισφορά στην κοινωνία, στην 
παιδεία του Πανεπιστημίου Κύπρου, στην έρευνα, στη μετάδοση της γνώσης.  Εγώ θα ξεκινήσω, λέγοντας, με 
βάση τζιαι την εμπειρία μου και ως επικεφαλής του Γραφείου Παιδείας του ΑΚΕΛ για αρκετά χρόνια, και 
επιβεβαιώνοντας ότι γίνονται λάθη.  Ότι υπάρχει σε αρκετές των περιπτώσεων αυθαιρεσία.  Διαχρονικά 
αναφέρομαι, ότι και αυτό το ίδρυμα καταπονείται από κακές πρακτικές του δημοσίου, οι οποίες δεσμεύουν το 
πανεπιστήμιο, για τις οποίες δεν ευθύνεται ούτε το Πανεπιστήμιο Κύπρου ούτε τα υπόλοιπα πανεπιστήμια, αλλά 
που προφανώς δημιουργούν μια γραφειοκρατία τζιαι που μπορεί, ναι, να προκαλούν καθυστερήσεις, διότι πρέπει 
να ακολουθούνται οι νόμοι των συμβάσεων.  Η κείμενη νομοθεσία...  Είναι ημικρατικοί οργανισμοί τα 
πανεπιστήμια.  Ναι, μιλώντας για ένα ζήτημα, από το οποίο εξεφύγαμε βέβαια τζιαι δεν το συζητήσαμε όσο θα 
’πρεπε τζιαι επήαμεν οπουδήποτε αλλού, μιλώντας για το κλινικό έργο, νομίζω ότι είμαι ο μόνος, συνάδελφοι, σε 
αυτή την αίθουσα -εκ μέρους του ΑΚΕΛ πάντα- που έχω κάμει συγκεκριμένη καταγγελία στην Ελεγκτική 
Υπηρεσία πρέπει να σας πω.  Γιατί είχα πληροφόρηση ότι κάποιοι των καθηγητών της Ιατρικής Σχολής 
ελάμβαναν αποζημιώσεις για κλινικό έργο χωρίς να συνεισφέρουν τέτοιο κλινικό έργο.  Τζιαι έκαμα καταγγελία.  
Πού;  Στον Γενικό Ελεγκτή, για να το ελέγξει.   

 Ερώτημα:  Ό,τι λέει ο Γενικός Ελεγκτής έν’ θέσφατο;  Έν’ σωστό;  Όποια διαπίστωση κάμει άκριτα τη 
δεχόμαστε;  Ή πρέπει να αξιολογείται;  Τζιαι το λέει ένας βουλευτής της αντιπολίτευσης που έχει διαφωνήσει με 
τον Ελεγκτή σε μερικές των περιπτώσεων.  Και έχω ασκήσει κριτική, πρέπει να σας πω, τζιαι για ευρήματά του, 
αλλά πολύ περισσότερο για συστάσεις του.  Όταν κάποια στιγμή εισηγείτο ότι πρέπει να απολύσουμε το 1/3 των 
εκπαιδευτικών, υιοθετώντας έκθεση του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου τζιαι τις προτροπές της, να κλείσουμε 
το 1/3 των σχολείων και άλλα παρόμοια.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είσαι εκτός θέματος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ είμαι εκτός θέματος, κύριε συνάδελφε;  Όταν απαντώ στις αναφορές τις πολύ συγκεκριμένες ότι 
περίπου, αν δε δεχόμαστε ό,τι μας λέει ο Γενικός Ελεγκτής σε όλα τα ζητήματα, στοχοποιούμε τον Γενικό Ελεγκτή;  
Διότι σε αυτή την περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι, ναι, εμείς δε δεχόμαστε τη σύσταση του Ελεγκτή σε σχέση, για 
παράδειγμα, με το κλινικό έργο των ακαδημαϊκών γιατρών.  Γνωρίζω πολύ καλά, διότι συνεχίζω να 
παρακολουθώ τα εκπαιδευτικά πράγματα και τα πανεπιστημιακά, ότι ήδη έχουμε δυσκολία να φέρουμε στο 
πανεπιστήμιο ακαδημαϊκούς γιατρούς.  Θα εγκληματήσουμε, κατά την άποψή μου, αν υιοθετήσουμε την 
εισήγηση του Ελεγκτή και της πρότασης νόμου ενώπιόν μας.  Και είμαι συγκεκριμένος.  Θα κινδυνεύσουμε να 
διαλύσουμε την Ιατρική Σχολή.  Και δεν υπερβάλλω καθόλου.  Σας το λέει ο άνθρωπος που έκαμε καταγγελία γι’ 
αυτό το ζήτημα.  Οι άνθρωποι, εφόσον εκτελούν, επιτελούν κλινικό έργο, ανοίγονται με βάση συμφωνία με τον 
ΟΚΥΠΥ και δε λαμβάνουν παρά τις αποζημιώσεις που δικαιούνται.  Είναι πέραν του μισθού τους;  Ναι, είναι 
πέραν του μισθού τους, είναι επιθυμητό.  Και με αυτό το πράγμα μπορεί κάποιοι να διαφωνούσαν ’πού την αρχή.  
Εμείς εσυμφωνήσαμεν ’πού την αρχή, γιατί εγνωρίζαμεν τις πραγματικότητες.  Υπάρχουν χώρες, όχι τυχαίες, 
που επιτρέπουν την ιδιωτική άσκηση ιατρικής.  Τζιαι μπορεί οι ακαδημαϊκοί γιατροί να έχουν απολαβές 
εκατομμυρίων, την ώρα που έν’ ακαδημαϊκοί γιατροί.  Εμείς τους απαγορεύσαμε.  Σωστά τους απαγορεύσαμε.  
Θα τους απαγορεύσουμε τζιαι το κλινικό έργο;  Μα, πού είμαστε;  Τζιαι την αποζημίωση για το έργο που 
επιτελούν;  

 Δεύτερον.  Επειδή εδώσαμεν την εικόνα των καταχρήσεων τζιαι περίπου ένα πάρτι που γίνεται σε βάρος 
των φορολογουμένων.  Ερευνητικά προγράμματα.  Ε, η εισήγηση ενώπιόν μας, για να παρεμποδίσουμε και να 
περιορίσουμε τις αμοιβές από τα ερευνητικά προγράμματα των ακαδημαϊκών, είναι που θα ζημιώσει τους 
φορολογούμενους.  Και πάλι, για όσους δε γνωρίζουν, μιλούμε για προγράμματα, για projects, για έργα 
ανταγωνιστικά.  Ο βαθμός επιτυχίας όσων συμμετέχουν -και των πανεπιστημιακών μας ιδρυμάτων- σ’ αυτά τα 
ανταγωνιστικά προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι από 3% μέχρι 15%.  Είναι λεφτά ευρωπαϊκά και 
από αυτά τα ευρωπαϊκά λεφτά -είναι προκαθορισμένο πόσο- μπορεί να είναι η αμοιβή των ακαδημαϊκών, το 
ποσοστό.  Προκαθορισμένο!  Είναι πολύ συγκεκριμένο.   

 Ερώτημα:  Από αυτές τις πρόσθετες αμοιβές, που δεν αφαιρούνται ʼπού τα κρατικά έσοδα, τζιαι δαπάνες 
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υπάρχουν οφέλη πολλαπλά.  Πρώτα απ’ όλα, φορολογούνται.  Είναι φορολογητέο εισόδημα, έσοδα αυξημένα 
έχει το κράτος, εάν έχουν έσοδα πρόσθετα οι ακαδημαϊκοί.  Δεύτερον, έρχονται τεράστια ποσά στη χώρα μας, 
σημαντικά, μέσα από τα ερευνητικά προγράμματα.  Τρίτον, εργοδοτείται κόσμος -πρόσθετα οφέλη για την 
οικονομία- πέραν της εργοδότησης ερευνητών, εξαιρετικών ανθρώπων ’πό ʼχουμεν στον χώρο της έρευνας.  
Θέλουμε τζιαι αυτό να το τουμπάρουμε;  Να καταστρέψουμε την έρευνα;  Μα, έν’ τούτες τες τροπολογίες ’πό 
ʼχουμεν μπροστά μας!   

 Απ’ εκεί και πέρα, συνάδελφοι, για οτιδήποτε…  Τζιαι υπάρχουν τρωτά, υπάρχουν σημεία που χρειάζεται 
να υπάρξουν βελτιώσεις εις το πανεπιστήμιο.  Εγώ διαβεβαιώνω, όπως και στο παρελθόν, έτσι και τώρα πρώτοι 
θα τα εντοπίζουμε, πρώτοι θα τα καταγγέλλουμε και πρώτοι θα δίνουμε τη μάχη, όχι για να πλήξουμε το 
πανεπιστήμιο, για να τα διορθώσουμε και να στηρίξουμε το πανεπιστήμιο.  Τζιαι ξέρετε;  Εδώ είναι η ειδοποιός 
διαφορά.  Από τον τρόπο που τοποθετούμαστε, βκάλλουμεν τζιαι την εικόνα κατά πόσο η έγνοια μας είναι να 
βοηθήσουμε το πανεπιστήμιο να πάει ακόμα πιο μπροστά ή αν στοχοποιούμε τελικά το πανεπιστήμιο.  Τζι εγώ 
αφήνω στην κρίση όσων μας παρακολουθούν να διαπιστώσουν ποια είναι τα κίνητρα ενός εκάστου. 

 Τούτα, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Να συνεχίσουμε με τον κ. Θεοπέμπτου.   

 Σας παρακαλώ, όσο πιο σύντομα μπορείτε.  Νομίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Δε θέλω να στερήσω τον 
λόγο από κανέναν συνάδελφο και ούτε έχω έτσι δικαίωμα, έτσι τη συνεργασία ζητώ όλων.  Είμαι σίγουρη… 

 Τζιαι ο λόγος σε σας, κύριε Θεοπέμπτου, που είστε και ο πιο λακωνικός.  Ελάτε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Απλώς να πω ότι συμφωνώ απόλυτα με όσα ξεκάθαρα εξήγησε η Αλεξάνδρα η Ατταλίδου, αλλά θέλω να 
σας πω τζιαι δκυο-τρία πράγματα τα οποία ίσως να μεν έσιετε υπόψη σας.  Όταν είσαι σ’ ένα πανεπιστήμιο 
καθηγητής τζι εννά ξεκινήσεις να κάμεις ένα πρόγραμμα -τούτα που ακούτε, τούτα που θέλετε να ρυθμίσετε, να 
περιορίσετε- να ξέρετε ότι δεν είναι εύκολο πράγμα.  Ξεκινάς τζιαι βρίσκεις συνεργάτες σε άλλες χώρες, άλλα 
πανεπιστήμια.  Πρέπει να κάμεις δίκτυο, πρέπει να ξέρεις κόσμο, πρέπει να βρεις το θέμα, πρέπει να κάτσεις 
ένα ττόππιν να το γράψεις, την πρότασή σου που εννά υποβάλεις.  Το κάμνεις μια φορά, αποτυγχάνεις.  Το 
κάμνεις δκυο φορές, αποτυγχάνεις.  Το κάμνεις τρεις φορές, αποτυγχάνεις.  Το κάμνεις την τέταρτη φορά, 
καταφέρνεις τα.  Και τι εκατάφερες;  Έφερες κάμποσα εκατομμύρια στη χώρα σου, έδωκες δουλειές σε κάμποσο 
κόσμο, ο οποίος κάμνει τζιαι δουλεύκει μαζί σου τη δουλειά, φέρνεις τεχνογνωσία εις τον τόπο, βελτιώνεις το 
επίπεδο των μαθημάτων τζιαι πετυχαίνεις πράγματα που δεν υπάρχει άλλος τρόπος να το κάμεις.  Δεν υπάρχει 
άλλος τρόπος να κάμεις τούτη την επιτυχία, τούτα ούλλα τα λεφτά, τούτην ούλλη τη γνώση.  Κάμνει κόσμος τα 
δοκτοράτα του, διούμεν δουλειά σε κόσμο, πραγματικά δουλειά που διαρκεί τζιαι μερικά χρόνια, όσα πάει το 
πρότζεκτ.   

 Δε γίνεται ν’ ακούω τούτα τα πράματα μες στη Βουλή!  Δηλαδή πραγματικά, δε γίνεται να ξεχάννουμεν 
τούτα ούλλα τα οφέλη!  Τζιαι ακούω τες ιστορίες.   

 Ε, να σας πω ότι εγώ ήμουν πρόεδρος της τεχνικής επιτροπής του Συμβουλίου Προσφορών τζιαι μπορώ 
να σας απαριθμήσω πιο πολλές ατασθαλίες του Πανεπιστημίου Κύπρου και άλλων υπηρεσιών, όσες θέλετε, 
μπορώ να μιλώ για ώρες.  Τούτο σημαίνει ότι έχω πρόβλημα με το Πανεπιστήμιο Κύπρου;  Εάν υπάρχουν 
ορισμένα άτομα τα οποία έχουν μια διαχείριση κακή, δεν έχω κανένα πρόβλημα, είμαι μαζί σας να έβρουμεν 
λύση.  Αλλά τούτα που ακούμε σήμερα έν’ πραγματικά απαράδεκτα τζιαι δεν πρέπει να συγχύζετε τη δουλειά 
της διοίκησης με τη δουλειά των ακαδημαϊκών.  Άλλο πράμα ένας ακαδημαϊκός, άλλο πράμα τα της διοίκησης.  
Μπορεί να είσαι ακαδημαϊκός δέκα χρόνια τζιαι να με δεις μπροστά σου ένα πλάσμα της διοίκησης. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Ορφανίδου. 

 Ουσιαστικά είναι η τελευταία ομιλήτρια.  Έν’ δευτερολογίες οι υπόλοιπες. 

 Ελάτε. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα, ναι. 

 Κυρία Πρόεδρε, 
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 Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Τα έχουν πει οι συνάδελφοι όσον αφορά το γεγονός ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι κορωνίδα.  
Θεωρούμε απαράδεκτα αυτά που λέχθηκαν σήμερα σε αυτή την αίθουσα.  Θεωρώ, επειδή είμαι και μέλος της 
επιτροπής Ελέγχου, ότι υπήρξαν κάποια ζητήματα από πλευράς Γενικού Ελεγκτή -και θα πρέπει να διορθωθούν- 
νομικά και θεσμικά, κάποια κενά της χρηστής διοίκησης, για να μην αμαυρώνεται το καλό όνομα και το κύρος 
που έχει κτίσει το πανεπιστήμιο τόσα χρόνια. 

 Ήθελα όμως να μου επιτρέψετε να σταθώ σε δύο θέματα τα οποία θεωρώ πάρα πολύ σημαντικά και 
νευραλγικά.  Το ένα θέμα είναι τα ερευνητικά προγράμματα, που έχει ήδη λεχθεί και θα πρέπει να το τονίσουμε, 
το γεγονός ότι για αυτά τα προγράμματα υπάρχουν κατευθυντήριες επιταγές σε ευρωπαϊκό επίπεδο και 
παρακολουθούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο και δεν υπάρχει περιθώριο ατασθαλίας και παρανομίας σε αυτά τα 
θέματα.  Αυτό είναι το πρώτο.  Και αυτό γίνεται παντού, δεν είναι μόνο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Όσον αφορά 
τα ευρωπαϊκά προγράμματα, είναι μια πάγια τακτική εδώ και χρόνια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα είπε και 
πάρα πολύ καλά ο συνάδελφος ο Πρόδρομος Αλαμπρίτης. 

 Το δεύτερο και πιο σημαντικό θέμα είναι τα θέματα των αμοιβών των γιατρών.  Κτίσαμε με πολύ κόπο και 
μόχθο την Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Δίνουμε έναν αγώνα ως μέλη της επιτροπής Υγείας να 
έρθει αυτό το νομοσχέδιο που περιμένουμε εδώ και πολύ καιρό, για να δημιουργηθούν οι πανεπιστημιακές 
κλινικές και τα πανεπιστημιακά νοσοκομεία στην Κύπρο.  Εν έτει 2023 είμαστε το μόνο ευρωπαϊκό κράτος που 
δεν το έχουμε αυτό και θέλουμε να αναβαθμίσουμε και να εκσυγχρονίσουμε και να βελτιώσουμε την Ιατρική μας 
Σχολή.  Δε γίνεται να βάζουμε περιορισμούς σε αυτά τα κίνητρα, τα οποία φέρνουν εγνωσμένου κύρους γιατρούς 
στην Κύπρο και είναι αυτοί που κρατούν ψηλά το επίπεδο της Ιατρικής μας Σχολής. 

 Συνεπώς, είμαστε κάθετοι σε οποιαδήποτε προσπάθεια να παρεμποδιστεί το έργο αυτής της Ιατρικής 
Σχολής.  Θεωρούμε ότι όλα αυτά τα θέματα, όπως έχουμε πει και στην επιτροπή Ελέγχου, θα λυθούν με το 
νομοσχέδιο για τη δημιουργία αυτών των πανεπιστημιακών κλινικών και κάνουμε θερμή έκκληση στη νέα 
κυβέρνηση και στη νέα υπουργό να κλείσει αυτό το θέμα και να ολοκληρωθεί επιτέλους, για να ʼρθει ενώπιόν 
μας, για να μπορέσουμε να το ψηφίσουμε. 

 Ευελπιστώ ότι όλη αυτή η συζήτηση το μόνο που θα έχει ως αποτέλεσμα είναι αυτά τα κενά που 
εντοπίζονται να διορθωθούν και να μην αμαυρώνεται στο τέλος της ημέρας το κύρος και το καλό όνομα ενός 
πανεπιστημίου που αναβαθμίζει και βελτιώνει την εικόνα μας στο εξωτερικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ορφανίδου. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Παπαδούρης.  Δευτερολογίες οι υπόλοιπες. 

 Ελάτε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά θλίβομαι από το τι άκουσα σήμερα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Έθθα πάρω πάνω ʼπού ένα λεπτό, Ονούφριέ μου, μεν έσιεις έννοια. 

 Το λοιπόν, απλώς η συζήτηση ξέφυγε εντελώς ʼπού την ουσία, εντελώς ξέφυγε ʼπού την ουσία.  Ειλικρινά, 
έσιει μια ώρα που εφύαμεν ʼπού την ουσία.  Η ουσία είναι μία.  Παράγει έργο το πανεπιστήμιο;  Σίγουρα παράγει, 
καλέ!  Μα, είντα μ’ που συζητούμε τωρά δαμαί;  Παράγει έργο σοβαρό, μέγιστο έργο, καταξιωμένα άτομα στο 
πανεπιστήμιο.  Μπορεί όμως να γίνει καλλύττερο;  Φυσικά μπορεί να γίνει καλλύττερο.  Περιθώρια διόρθωσης 
υπάρχουν.   

 ʼΠού τζιειαμαί τζιαι κάτω γίνουνται καταχρήσεις;  Ε, ναι, γίνουνται καταχρήσεις.  Να περιπαιζούμαστεν;  
Όσοι ήταν μες στην αίθουσα της επιτροπής Ελέγχου τζιαι ακούσαν τζιείνα που ακούσαν ξέρουν πολύ καλά τι 
ειπώθηκε.  Και ορισμένα πράματα έν’ αποφάσεις δικαστηρίου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διακόπτετε, σας παρακαλώ! 

 Ελάτε, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 
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 Εντάξει, εγώ συμφωνώ, Ονούφριε, τζιείνα που άκουσα τα άκουσα, ειδικά τζιείνα που ήταν με απόφαση 
δικαστηρίου, έν’ γραμμένα τζιειαμαί, αδιαμφισβήτητα.   

 Εννά το κλείσω απλώς λέγοντας ότι υπάρχουν δύο τρόποι προσέγγισης.  Ο ένας τρόπος είναι να 
υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες, αλλά δυστυχώς εννά ʼχουμε λλίην έννοια αν δημιουργήσουμε πρόβλημα, που 
ξέρω ότι κανένας δε θέλει να δημιουργήσει πρόβλημα.  Αλλά και πάλι, αν δημιουργηθεί πρόβλημα, εδώ είμαστε, 
για να το λύσουμε.   

 Υπάρχει άλλη προσέγγιση, που λέει να καταψηφιστούν οι τροπολογίες, αλλά, αν καταψηφιστούν οι 
τροπολογίες, η αρμόδια επιτροπή πρέπει να είναι έτοιμη να ξεκινήσει συζήτηση, γιατί πρόβλημα υπάρχει, χωρίς 
να μειώνω το παραμικρό από το έργο του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Τζιαι έτσι να το κλείσω, λέγοντας ότι ιερές αγελάδες έντζιε υπάρχουν.  Δόξα σοι ο Θεός, υπάρχει ένας 
Οδυσσέας Μιχαηλίδης, ο οποίος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!   

 Ολοκληρώστε, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, ακριβώς το αντίθετο, αγαπητέ μου Ονούφριε! 

 Ιερές αγελάδες δεν υπάρχουν τζιαι αυτό, ναι, μπορεί να συμπεριλάβει τζιαι τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη, με 
όλη μου την αγάπη τζιαι τον σεβασμό που του έχω.  Αλλά στη συγκεκριμένη περίπτωση αδιαμφισβήτητα 
εντόπισε… Έκαμε τη δουλειά του ο άνθρωπος.  Εντόπισε κάποια προβλήματα, τα έφερε στην επιτροπή.  Τα 
προβλήματα τούτα εν μέρει εμπεριέχουν μέσα διασπάθιση δημόσιου χρήματος.  Έκαμε τη δουλειά του τζιαι 
σίουρα έθθα κάτσω να εθελοτυφλώ, λέγοντας ότι είναι όλα ρόδινα.  Επαναλαμβάνω, αν υπάρχει… Όποια τζιαι 
να ʼν’ η προσέγγιση, όποια τζιαι να είναι η τελική προσέγγιση ή απόφαση, πρόβλημα υπάρχει, για το οποίο την 
επόμενη μέρα πρέπει να ξεκινήσει η συζήτηση, για να λυθεί. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, συνάδελφε.   

 Ο κ. Θεμιστοκλέους δευτερολογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Με τα όσα άκουσα, κυρία Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να πω και αυτά τα οποία παρέλειψα, όταν 
ανέβηκα στο βήμα.   

 Πρώτον, να πω ότι ο μοναδικός βουλευτής που έσυρε το Πανεπιστήμιο Κύπρου και το ΤΕΠΑΚ στην 
επιτροπή Ελέγχου ήταν ο υποφαινόμενος, το 2007, το 2008 και το 2009. 

 Δεύτερον, να πω ότι η θέση του νομπελίστα που βοηθά την άνοδο στα διεθνή rank των πανεπιστημίων 
θα μπορούσε να γινόταν άνετα, χωρίς να πληρώνουμε €100.000 τον χρόνο, ανακηρύσσοντάς τον, το ίδιο το 
πανεπιστήμιο, ομότιμο καθηγητή και τελείωνε το θέμα.  Τους ίδιους πόντους θα κέρδιζε το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
ανακηρύσσοντάς τον ομότιμο καθηγητή, τίτλο τον οποίο δικαιούται να δώσει.   

 Απέφυγα να πω από το βήμα για το ΜΒΑ, που είναι τάχα αυτόνομο, που είναι περίπου το εξής:  Είναι έως 
πέντε καθηγητές ενός λυκείου να στείλουν φροντιστήριο εντός του λυκείου που είναι υπάλληλοι, να αμείβονται 
από τους μαθητές, να καταβάλλουν στο σχολείο το συγκεκριμένο το 20% για το ρεύμα της αίθουσας κτλ. και τα 
υπόλοιπα να τα τσεπώνουν!   

 Επίσης να πω για τα ερευνητικά προγράμματα.  Φαίνεται δεν έγινα κατανοητός.  Θα προσπαθήσω τώρα.  
Από κάθε ερευνητικό πρόγραμμα δεν υπάρχει άλλη χώρα του δυτικού ημισφαιρίου που οι καθηγητές να παίρνουν 
πάνω από 20%.  Εμείς με τροπολογία λέμε να παίρνουν το 30%.  Κάποιοι εδώ λένε ότι είναι λίγο, είναι 
αντικίνητρο.  Δεν υπάρχει χώρα του κόσμου και δεν υπάρχει άλλος τομέας του δημόσιου τομέα, άλλες υπηρεσίες, 
που κάποιος να αμείβεται έξτρα, για να ασκεί τα καθήκοντά του, διότι, κυρία Πρόεδρε, οι κλινικές για τους 
καθηγητές της ιατρικής είναι αναπόσπαστο μέρος των καθηκόντων τους, για τα οποία αμείβονται 
πλουσιοπάροχα· δεν είναι επιπρόσθετο καθήκον.   

 Το επόμενο σημείο:  Είπε ο κ. Παπαδούρης -καλή του ώρα- να βρεθεί, ρε παιδί μου, μια λύση.  Να βρεθεί 
μια λύση.  Το 2007 μας έλεγαν, εμένα και του κ. Πουργουρίδη και κάποιων άλλων βουλευτών του Συναγερμού 
που είχαμε διαφορετική γνώμη, «παιδκιά, θα βρεθεί μια λύση».  Το 2008 τους λέγαμε «πού είναι η λύση;».  «Θα 
τη βρούμε τη λύση».  Το 2009 τα ίδια, το 2010, το 2011, το 2012, το 2013.  Πέρασαν αισίως δεκατέσσερα 
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ολόκληρα χρόνια!  Τα φαινόμενα κακοδιοίκησης, διαφθοράς, αντί να μειώνονται, αυξάνονται, επεκτείνονται.  Είναι 
το ανώτατο πνευματικό ίδρυμα της χώρας, που εγώ δέχομαι το επιχείρημα πολλών από εσάς ότι διδάσκουν οι 
καλύτεροι, οι άριστοι των αρίστων.  Μα, είναι δυνατόν να διδάσκουν οι άριστοι των αρίστων χρηστή διοίκηση και 
να είναι το πανεπιστήμιο δείγμα και παράδειγμα αποφυγής;  Είναι δυνατόν η Νομική Σχολή του πανεπιστημίου 
να έχει τους άριστους των αρίστων και ο αντιπρύτανης να οδηγείται στη φυλακή;  Τι μαθαίνει τους φοιτητές του;  
Πώς να πλαστογραφούν;  Πώς να είναι διαφθορείς και διαφθειρόμενοι;  Πώς να διακινούν πλαστά έγγραφα;  
Αυτό μαθαίνουν;   

 Και τελειώνω με το εξής, κυρία Πρόεδρε:  Ελπίζω να είμαστε όλοι καλά από τον Θεό.  Του χρόνου τέτοια 
μέρα εδώ θα είμαστε και τα ίδια θα λέμε, διότι από τώρα μέχρι του χρόνου δεν πρόκειται να γίνει τίποτε!  Γιατί 
δεν πρόκειται να γίνει τίποτε;  Διότι η πρυτανεία, ο πρύτανης, το διοικητικό συμβούλιο, το «συμβούλιο» το 
λεγόμενο του πανεπιστημίου, δεν έχουν καμία διάθεση, δεν έδειξαν καμία καλή θέληση ότι προτίθενται να 
βελτιώσουν τα πράγματα, κύριε Παπαδούρη.  Εκτός αν έχετε διαφορετική γνώμη, ότι αυτοί οι άνθρωποι θα 
βελτιώσουν τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Και, όσον αφορά… 

 Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό, τριάντα δεύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μπορείτε και εσείς η ίδια, κυρία Πρόεδρε, εκ του αξιώματός σας, να αναλάβετε μια πρωτοβουλία να 
έρθουν οι πανεπιστημιακές αρχές στη Βουλή, να έρθει η Ελεγκτική Υπηρεσία, να έρθουν και όσοι βουλευτές 
ενδιαφέρονται και να αφιερώσουμε μια ημερίδα.  Μια ημερίδα.  Αν θέλετε κεκλεισμένων των θυρών, ωραία, 
κεκλεισμένων των θυρών.  Για να τα πούμε έξω από τα δόντια όλα, να μας πουν τις προθέσεις τους και εκεί, 
πιστέψετέ με, θα απογοητευτείτε τα μάλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Συνάδελφοι, είμαστε υπέρ της διαφάνειας.  Υπάρχει η αρμόδια επιτροπή, η επιτροπή Ελέγχου, που ήδη, 
αντιλαμβάνομαι, μετά και από δική σας εισήγηση το έχει δει.  Εκεί παρουσιάστηκαν και οι πρυτανικές αρχές, 
όπως και ο Γενικός Ελεγκτής και παρατέθηκαν οι διάφορες απόψεις και εναπόκειται στους βουλευτές να λάβουν 
τις αποφάσεις τους πώς θα προχωρήσουν, ειδικά ενόψει της ψήφισης του προϋπολογισμού.   

 Έμειναν τέσσερις ομιλητές για δευτερολογίες.  Όπως έχω δώσει το δικαίωμα του κ. Θεμιστοκλέους για 
δευτερολογία, σας παρακαλώ, όσο πιο σύντομα, από ένα σχόλιο όλοι οι υπόλοιποι.  

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε χαμηλούς τόνους προσπάθησα να υποδείξω ότι δεν πρέπει να προχωρούμε σε αφορισμούς.  
Ολοκληρώνει την παρέμβασή του ο κ. Θεμιστοκλέους και μιλά σε δεύτερο πληθυντικό πρόσωπο για εκείνους, 
όχι για εκείνο τον έναν στον οποίο αναφέρθηκε, εκείνους όλους που διδάσκουν τους φοιτητές τους να κλέβκουν, 
να πλαστογραφούν, και χρησιμοποιεί πληθυντικό πρόσωπο, βάλλοντας στη σακούλα το σύνολο των 
ακαδημαϊκών του πανεπιστημίου.  Δεν ξέρω αν βάλλει και όλους τους υπόλοιπους.  Επιτέλους, κυρία Πρόεδρε, 
επιτέλους…  Επειδή ευτυχώς τα όσα λέει, τα όσα κάμνει ο κ. Θεμιστοκλέους δε νομίζω να μπορούν να 
χρεώνονται σε μένα ή σε οποιοδήποτε άλλο συνάδελφο, αφορούν τον ίδιο, αντίστοιχα και όσα κάμνει ένας εκ 
των ακαδημαϊκών ή ένας εκ των διοικητικών που πάει να βάλει το δάκτυλό του στο βαρέλι με το μέλι δεν μπορεί 
να τα γενικεύουμε και να θεωρούμε ότι στο σύνολό τους οι πανεπιστημιακοί αυτό είναι που κάμνουν.  Επιτέλους, 
ξαναλέω, λίγο μέτρο δε βλάφτει! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δεν είπα εγώ… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και λίγη ταπεινότητα επίσης δε βλάφτει.  Κανεί με τούτη την περισσή αλαζονεία!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, θα δώσω τον λόγο επί προσωπικού.  Παρακαλώ, ξεκαθαρίστε το το συγκεκριμένο 
σημείο, για να προχωρήσουμε να ολοκληρώσουμε, γιατί η ώρα είναι 7.30 μ.μ. και έχουμε ακόμα τόσα θέματα.  
Ελάτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Γενικούς αφορισμούς, κυρία Πρόεδρε…  Εγώ δεν είπα «όλοι», «όλοι είναι κλέφτες, όλοι είναι απατεώνες».  
Απλώς, τι λέω;  Και επιμένω:  Αν δεν υπήρχαν κάποτε τυχαία γεγονότα ή καταγγελίες εκ των έσω του 
πανεπιστημίου, κανείς δε θα καταδικαζόταν, όπως καταδικάστηκε ο συγκεκριμένος αντιπρύτανης, όπως 
καταδικάστηκε η κυρία, πώς τη λέμε, στο ΤΕΠΑΚ, η οποία ήταν υπάλληλος του Πανεπιστημίου Κύπρου και, όταν 
αποκαλύφθηκε το ποιόν της, την έστειλαν στη Λεμεσό, για να μη χρεωθεί το πανεπιστήμιο την επιζήμια επίδρασή 
της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Και να πω και το τελευταίο:  Έντζιε κατάλαβα τωρά, λέει ο κ. Λουκαΐδης «ταπεινότητα, μέτρο, σεβασμός».  
Ο κ. Λουκαΐδης, κυρία Πρόεδρε, νομίζει ότι είμαστε κατασκήνωση της ΕΔΟΝ εδώ και προσπαθεί να μας διδάξει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Θεμιστοκλέους!  Τώρα θα οδηγηθούμε σε άλλη συζήτηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …τις αρχές του ΑΚΕΛ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε χρειάζονται χαρακτηρισμοί!  Στην προσπάθειά μας να…   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, πού είδατε τον χαρακτηρισμό, καλέ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναφέρομαι και γενικά και ειδικά.  Στην προσπάθειά μας κάποια επιχειρήματα να υπερισχύσουν, δε 
χρειάζονται τα οποιαδήποτε επίθετα, δε χρειάζεται ισοπέδωση.  Εννοείται ότι η δουλειά μας ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων είναι να εντοπίζουμε -υπάρχει αρμόδια επιτροπή- όποια φαινόμενα είτε κακοδιαχείρισης είτε 
αδυναμιών είτε άλλως πως.  Δε στήνουμε λαϊκά δικαστήρια, δεν είναι δουλειά μας.  Αν υπάρχει οτιδήποτε μεμπτό, 
υπάρχει διακριτή εξουσία, που είναι η δικαστική.  Να τα ξεχωρίσουμε.  Δεν μπορεί όμως να ομαδοποιούμε, να 
καθολικοποιούμε τα πάντα.  Ως γενικό σχόλιο το λέω.  Έληξε η συζήτηση.  Σας παρακαλώ!  Δεν έμεινε τίποτε 
άλλο να σχολιαστεί.  Δε θα στερήσω τον λόγο από τον πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Κουλία.  Και τον κ. 
Χριστοφίδη βεβαίως. 

 Ελάτε.  Σύντομα, βοηθήστε, σας παρακαλώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ δεν είμαι εξ εκείνων που γενικοποιούν τα πράγματα, αλλά εδώ είμαστε και θα επιμένουμε σε αυτά 
που εντοπίζει η Ελεγκτική Υπηρεσία, προεξάρχοντος του Οδυσσέως Μιχαηλίδη.  Η Ελεγκτική Υπηρεσία μέσα 
στο πολυπρόσωπο του Πανεπιστημίου Κύπρου, των πανεπιστημίων, που είναι ένας τεράστιος οργανισμός, 
εντόπισε πέντε σάπια μήλα.  Θα επιμένουμε να αφαιρεθούν από τον σωρό, είτε αρέσει σε κάποιους είτε δεν τους 
αρέσει.  Η μάσα θα κοπεί!  Είτε με το καλό είτε με το ζόρι.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και δε νομίζω κάποιος να διαφωνεί με αυτό, καλοί μου συνάδελφοι.  Αλλά να μη λέμε ότι όλα είναι σάπια, 
έτσι να μη δίνουμε αυτή την εικόνα.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, δεν το λέει! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε, ευχαριστώ.  Λάθος μου που σχολίασα. 

 Ελάτε, κύριε πρόεδρε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Ξεκινήσαμε τη συζήτηση για τον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου, του ΤΕΠΑΚ και του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου, μετά πήγαμε δεξιά και αριστερά για διάφορους λόγους, ο καθένας εκπροσωπεί αυτά 
που πιστεύει και αυτά που θέλει να εκφράσει.  Είδα πάθος και ένταση από όλες τις πλευρές, χωρίς να υπάρχει 
λόγος.  Να υπενθυμίσω στον αγαπητό μου φίλο τον Γιώργο τον Λουκαΐδη, ειδικά στον Γιώργο τον Λουκαΐδη και 
τον κ. Παπαδούρη, αλλά και στον κ. Θεοπέμπτου -στην κ. Ατταλίδου δε θα απευθύνω τον λόγο καθόλου και ο 
λόγος που δε θα της απαντήσω είναι ότι μοιάζει με εμένα, είναι απόλυτη- ότι, όταν έφερε το επενδυτικό 
πρόγραμμα η κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη το τελευταίο διάστημα, ήταν προφανώς μια πολύ καλή ιδέα, 
για να φέρουμε λεφτά και να ανοιχτούν και θέσεις εργασίας.  Όμως, κάποιοι επιτήδειοι -και από το πολιτικό 
προσωπικό- το εκμεταλλεύτηκαν και άρχισε ένας κανιβαλισμός ότι όλοι εμείς οι πολιτικοί είμαστε κλέφτες.  
Προφανώς, έτσι;  Το παρακολουθείτε όλοι.   

 Επίσης, κυρία Δημητρίου, κυρία Πρόεδρε και του Δημοκρατικού Συναγερμού και της Βουλής, είσαστε θύμα 
τελευταία ενός κανιβαλιστικού σχεδίου από κάποιους περίεργους για την προσωπική σας ζωή.  Ξέρετε και 
ξέρουμε πολύ καλά ότι πάρα πολλοί από αυτούς τους φίλτατους ακαδημαϊκούς με το υψηλό πνευματικό επίπεδο 
έχουν ψεύτικους λογαριασμούς -και το καταγγέλλω δημόσια- και συμπεριφέρονται σαν χούλιγκαν των γηπέδων 
σε βάρος εσάς, εμένα, της κ. Ατταλίδου, όποιου γουστάρουν και αυτά είναι ευρήματα της Υποδιεύθυνσης 
Ηλεκτρονικού Εγκλήματος, δεν είναι δικά μου.  Δε σημαίνει ότι, επειδή ένας ακαδημαϊκός συμπεριφέρθηκε με τον 
άλφα ή βήτα τρόπο, όλοι οι ακαδημαϊκοί είναι απατεώνες και κλέφτες.  Τι κάναμε στην επιτροπή Παιδείας, εγώ 
προσωπικά, μάλλον, τι έκανα στην επιτροπή;  Τις εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, όχι του Οδυσσέα 
Μιχαηλίδη, εκείνων των λειτουργών που νυχθημερόν μοχθούν, για να ανακαλύψουν, να υποδείξουν κάποια από 
τα θέματα τα οποία είμαστε εντεταλμένοι ως νομοθετικό σώμα να ελέγχουμε και εμείς…  Η κ. Ευαγόρου για 
παράδειγμα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και το ΤΕΠΑΚ, μια λειτουργός που με τους συνεργάτες της παρέδωσε 
μια έκθεση στον κ. Μιχαηλίδη και από αυτή την έκθεση βγαίνουν κάποια συμπεράσματα.  Μας υπέδειξε η 
Ελεγκτική Υπηρεσία τέσσερα, πέντε, έξι σημεία.  Τα δύο από τα εννιά τα αποδέχθηκε το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  
Το ΤΕΠΑΚ το ένα δεν το δεχόταν.  Στην ίδια την επιτροπή ο οικονομικός διευθυντής του ΤΕΠΑΚ μάς είπε ότι 
συμφωνεί ακριβώς με τις υποδείξεις για λόγους δημοσιονομικής πειθαρχίας και ελέγχου και εγώ ο βουλευτής 
πρέπει να σκεφτώ ότι οι δικοί μου σήμερα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, το πνευματικό στολίδι του τόπου μας 
προφανέστατα…  Και, αν μεν φοίτησε ο κ. Κάρουλλας ή ο κ. Χριστοφίδης εκεί, προφανώς αυτό δε σημαίνει -εγώ 
φοίτησα στην Ελλάδα- ότι τα κακώς έχοντα των ελληνικών πανεπιστημίων ή των κυπριακών πανεπιστημίων δεν 
πρέπει να τα αναδεικνύουμε, να τα υποδεικνύουμε, να προβληματίζουμε και τους ίδιους τους ακαδημαϊκούς και 
να υπάρχει ένας αυτοέλεγχος.   

 Αυτή τη λογική, να μην αγγίξουμε τις «ιερές αγελάδες», πρέπει να την αποβάλουμε από τους εγκεφάλους 
μας, είτε είναι δικοί μας κομματικοί είτε είναι πολιτικοί συνάδελφοί μας είτε είναι ακαδημαϊκοί είτε είναι Ευρωπαίοι 
αξιωματούχοι, όπου η διαφθορά έχει κτυπήσει κόκκινο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τι πρέπει να κάνουμε δηλαδή;  
Να μην το αναδεικνύουμε;  Να μην το κουβεντιάζουμε ως πολιτικά πρόσωπα, γιατί θίγονται οι «ιερές αγελάδες»;  
Αυτή ήταν η πρόθεση, καμία άλλη.  Οι χαρακτηρισμοί, από μένα τουλάχιστον, δεν ήταν σε καμία περίπτωση για 
κανέναν και, όπως είπε σωστά ο κ. Λουκαΐδης, δε με εκφράζει κανένας χαρακτηρισμός.  Ωστόσο, επιμένω, τους 
θεσμούς πρέπει να τους διαφυλάξουμε, όχι για να κάνουμε τον «σερίφη», τον κ. Μιχαηλίδη, αλλά τουλάχιστον 
να δείχνουμε ότι εμείς, ως βουλευτές, επιδεικνύουμε ένα ενδιαφέρον για το τι μας λέει η Ελεγκτική Υπηρεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ασκούμε τον ρόλο μας.   

 Συνάδελφε, θεωρώ ότι η πρόθεση είναι κοινή και ευχαριστώ για την τοποθέτησή σας. 

 Ναι, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή αναφέρθηκε από τον κ. Μυλωνά… 

 Aγαπητέ Παύλο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν αναφέρθηκε σε εσάς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Αναφέρθηκε σε μένα και στον κ. Θεοπέμπτου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ότι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 …ο Παύλος, ως απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, σας ακούμε.  Εδώ απευθύνεστε, κύριε Παπαδούρη.  Ό,τι θέλετε σχολιάστε, ναι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, επί προσωπικού δεν έχω να απαντήσω κάτι στον κ. Μυλωνά, γιατί ό,τι είπε τα ίδια είπα και εγώ 
πριν πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, νομίζω θετικά το έχει πει ο συνάδελφος, όχι αρνητικά, οπόταν θετικά το εκλάβαμε και εμείς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ελπίζω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφίδης, δευτερολογία.   

 Ελάτε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, όταν υπάρχουν φαινόμενα σε έναν οργανισμό, η γενίκευση είναι εντελώς λανθασμένη και 
είμαστε -πολλά σωστά λέχθηκε- θύματα αυτής της γενίκευσης, διότι και σε αυτή τη Βουλή υπήρξαν φαινόμενα 
απαράδεκτα και εμείς φωνάζουμε και διαμαρτυρόμαστε ότι δε σημαίνει ότι, επειδή ένας βουλευτής παραφέρθηκε 
με τον άλφα ή τον βήτα τρόπο, φταίνε όλοι οι βουλευτές.  Αυτό ισχύει βεβαίως και στα ακαδημαϊκά ιδρύματα και 
σε όλα τα σύνολα.   

 Δεύτερον, πρέπει επιτέλους να καταλάβουμε, επειδή έγιναν πάρα πολλές αναφορές, ότι έχουμε 
συγκεκριμένες τροπολογίες μπροστά μας, που ούτε το κτίριο της Πολυτεχνικής Σχολής αφορούν ούτε την 
τηλεργασία αφορούν ούτε τίποτε αφορούν.  Αν κάποιος ήθελε, αν ένιωθε ότι υπάρχει σοβαρό θέμα με το κτίριο 
της Πολυτεχνικής Σχολής, έπρεπε να βάλει θέμα να σταυρωθεί το κονδύλι της Πολυτεχνικής Σχολής.  Εδώ έχουμε 
δύο συγκεκριμένες τροπολογίες, που, επιτρέψετέ μου να πω, και κάποιοι που τις υποστηρίζουν δεν τις 
κατάλαβαν, διότι, αν δεν μπορούν να ξεχωρίζουν τι σημαίνει το ποσοστό επί του ερευνητικού προγράμματος και 
το ποσοστό επί της μισθοδοσίας που είναι μπροστά μας, για να ψηφίσουμε, εντάξει, συγγνώμη κιόλας, αλλά 
είναι γι’ αυτό που δε συνεννοούμαστε.   

 Λοιπόν… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καταλάβαμε πολλά καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, σας παρακαλώ!  Μα, εσείς γιατί πετάγεστε τώρα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κουλία) 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Δεν αναφέρομαι σε εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μα πού ξέρετε πού αναφέρεται;  Σας παρακαλώ πολύ! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Το ότι όντως κάποιοι δεν έχουν ιδέα να το εξηγήσω:  Διότι μπορεί να πιάσεις 7% από ένα ερευνητικό 
πρόγραμμα του ενός εκατομμυρίου και να είναι πάνω από το 30% του μισθού σου.  Απλά πράγματα.  Κι εμείς 
λέμε ότι δεν έχει λογική να πάμε να βάλουμε τούτο το 30%.  Και γιατί 30% και όχι 25% και γιατί 30% και όχι 35%;   
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Γι’ αυτό έχουμε πει ότι εκείνο που πρέπει να κάνει η επιτροπή -και εμείς το έχουμε εισηγηθεί- είναι να 
κάτσει να συζητήσει, να ενδιατρίψει σε αυτά τα ζητήματα και να δούμε:  Αν πρέπει στην πορεία να γίνουν 
ρυθμίσεις, να γίνουν ρυθμίσεις.  Και έχουμε ακόμη μία τροπολογία, επαναλαμβάνω, που έχει να κάνει με τις 
εγχειρήσεις, τις επεμβάσεις των πανεπιστημιακών γιατρών, που και πάλι, κατά την άποψή μας, δεν έσιει λογική.  
Τωρά να πλαδκειάζουμεν τη συζήτηση τζιαι να δίδουμε την εντύπωση ότι απλώς έχουμε απωθημένα που 
θέλουμε να τα βκάλουμεν, αλλά στις τροπολογίες εν τα βάλλουμεν, εγώ αυτά τα πράγματα, για να είμαι ειλικρινής, 
εν τα καταλάβω!   

Γι’ αυτό εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Ο Γιώργος αναφέρθηκε σε καταγγελία που έκαμε.  
Εγώ έκαμα δύο καταγγελίες που οδήγησαν στα αποτελέσματα που γράφει ο Γενικός Ελεγκτής στην έκθεσή του.  
Είμαστε έτοιμοι να συγκρουστούμε με όποια φαινόμενα διαφθοράς ή, εν πάση περιπτώσει, παραβίασης 
εξουσιών παρουσιάζονται σε οποιοδήποτε οργανισμό, αλλά, για όνομα του Θεού, όι να κρούσουμεν μαζί με τα 
ξερά τζιαι τα χλωρά τζιαι να πάμε να καταστρέψουμε ή να χτυπήσουμε το μεγαλύτερο επίτευγμα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας των τριάντα τελευταίων χρόνων!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Έληξε η συζήτηση. 

 Θα πάμε στην ψήφιση επί των τροπολογιών.  Θα ξεκινήσουμε με την κοινή προφορική τροπολογία…  Δε 
θα τη διαβάσω.  Τη θυμάστε, σωστά;  Όπως τη διαμορφώσαμε προηγουμένως και για τα υπόλοιπα. 

 Ψηφίζουμε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες, τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα ένας και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τώρα πάμε στις τροπολογίες όπως έχουν διαμορφωθεί στον πίνακα που έχετε μπροστά σας.  Επειδή 
αφορούν το ίδιο άρθρο με την υποτροπολογία και αυτή είναι η σύσταση των υπηρεσιών, οι πρώτες τέσσερις, 
δηλαδή αυτές που αφορούν επίσης την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, έχουν καλυφθεί από την κοινή 
τροπολογία, η οποία έχει ψηφιστεί.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ναι, κύριε Κουλία, είναι το ίδιο άρθρο ακριβώς, είναι με τη λήξη…  Είναι ό,τι ακριβώς εμφαίνεται και ήταν, 
αν θέλετε, η πρωτοβουλία των συναδέλφων, του κ. Μυλωνά, του κ. Σαββίδη, του κ. Αποστόλου, του κ. 
Θεμιστοκλέους κ.λπ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εγκρίθηκε η δική μου τροπολογία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια είναι η δική σας;   Για ποια από τις τέσσερις λέτε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, και οι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού λέτε «Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του πιο κάτω»...  Α, για αποκοπή λέτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όσες γράφουν το όνομά μου μόνο, κυρία Πρόεδρε, δε θυμούμαι να τις έχω αποσύρει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Έγινε άλλη ρύθμιση που καλύπτονται, γιατί αφορά το συγκεκριμένο άρθρο.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να τις θέσουμε;  Επειδή ήδη έχει αποφασίσει το σώμα…   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα ήθελα να ενημερώσω τους συναδέλφους ότι πολλές των συμβάσεων αυτών προνοούν μέσα στο 
κείμενό τους αυτόματη ανανέωση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακριβώς!   

 Κύριε Θεμιστοκλέους, εκπίπτουν εκ του αποτελέσματος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χάρη Γεωργιάδη) 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:  

 Εψηφίσετε, κύριε Γεωργιάδη!  Εψηφίσετέ την! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, να τελειώσουμε, γιατί νομίζω ότι θα ξημερωθούμε σήμερα!  

 Προχωρούμε λοιπόν στην επόμενη, την υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία των βουλευτών κ. Μυλωνά, 
Χρύσανθου Σαββίδη, Ανδρέα Αποστόλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ, Αλέκου Τρυφωνίδη και Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Ανδρέα Αποστόλου εκ μέρους 
της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη και Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο 

περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022»   

Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στις σημειώσεις του Πρώτου Πίνακα των Δελτίων Δαπανών αμέσως μετά 
τη σημείωση 14 της ακόλουθης νέας σημείωσης: 

«14.Α. Η τροποποίηση σχεδίων υπηρεσίας διοικητικού προσωπικού ή η μισθολογική αναβάθμιση της 
θέσης του με άλλο τρόπο δύναται να εγκριθεί από το Συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου, νοουμένου 
ότι έχει προηγηθεί η σχετική έγκριση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού, στην 
οποία διαβιβάστηκαν όλα τα σχετικά με τα πιο πάνω στοιχεία.». 

Σημείωση:  

Σκοπείται η εξασφάλιση έγκρισης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού πριν από 
την έγκριση από το Συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου τροποποίησης σχεδίων υπηρεσίας διοικητικού 
προσωπικού ή την μισθολογική αναβάθμιση θέσης με άλλο τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι, κύριε Θεμιστοκλέους;  Μα, επεξήγηση; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δικαιούμαι να στηρίξω την τροπολογία; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εσυζητήσαμέν τα, κύριε Θεμιστοκλέους!  Έληξε η συζήτηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, αυτό ειδικά δεν το κουβεντιάσαμε καθόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα συζητούμε μια ώρα!  Νομίζω έληξε η συζήτηση, είναι ξεκάθαρη και κατανοητή… Αφιερώσαμε δύο 
ώρες για το συγκεκριμένο θέμα, επιτρέψετέ μου να κλείσω τη συζήτηση. Είμαστε εξάλλου στη διαδικασία της 
ψήφισης. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για τη συγκεκριμένη τροπολογία όπως την έχω διαβάσει. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ δώδεκα, εναντίον είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στην επόμενη, που έχει να κάνει με τις απολαβές των πανεπιστημιακών ιατρών.  Είναι 
τροπολογία των βουλευτών Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Αλέκου Τρυφωνίδη και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους.  

(Η σχετική τροπολογία) 

 Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Αλέκου Τρυφωνίδη και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 

2023 Νόμος του 2022» 

Σελίδα Ομάδα/ 
Υποομάδα 
δαπανών 

Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

52 100/11 11-108 Πρόσθετες υπηρεσίες ακαδημαϊκού και άλλου 
προσωπικού  

€3.317.000 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη σημείωσης στις επεξηγήσεις, ώστε το ύψος των απολαβών των 
πανεπιστημιακών γιατρών για κλινική εργασία στα δημόσια νοσηλευτήρια να μην υπερβαίνει το ποσοστό του 
30% των ακαθάριστων απολαβών της μισθοδοτικής τους κλίμακας. 

Σημείωση:  

 Το συμφωνητικό συνεργασίας μεταξύ ΟΚΥΠΥ και Πανεπιστημίου Κύπρου για την Ιατρική Σχολή σχετικά 
με την αξιοποίηση της τεχνογνωσίας των πανεπιστημιακών γιατρών προβλέπει την καταβολή για το έτος 2023 
στο πανεπιστήμιο ποσού ύψους €1.900.000.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες, τριάντα δύο.  Υπέρ εννέα, εναντίον είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον, εννέα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στην επόμενη, που αφορά τους ειδικούς επιστήμονες υποστήριξης έργου.  

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Ανδρέα Αποστόλου εκ μέρους 
της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη και Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο 

περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022»  

Σελίδα Ομάδα/ Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 
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Υποομάδα 
δαπανών 

53 100/12 12-104 Ειδικοί επιστήμονες υποστήριξης έργου €1.100.000 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη σημείωσης στις επεξηγήσεις, ώστε για την πρόσληψη ειδικών 
επιστημόνων υποστήριξης έργου να ακολουθούνται ανοικτές και διαφανείς διαδικασίες ανεξαρτήτως της πηγής 
χρηματοδότησης της θέσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία όπως έχει επεξηγηθεί. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ δεκατρείς, εναντίον είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκατρείς ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία αφορά τα ερευνητικά προγράμματα/δραστηριότητες. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Αλέκου Τρυφωνίδη και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 

2023 Νόμος του 2022» 

Σελίδα Ομάδα/ 
Υποομάδα 
δαπανών 

Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

60 500/501 503 Δαπάνες από χρηματοδοτήσεις για εξωτερικά 
ερευνητικά προγράμματα 

€15.300.000 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη σημείωσης στις επεξηγήσεις, ώστε το ύψος της αντιμισθίας των μελών 
του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού και ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού από τη συμμετοχή τους σε 
ερευνητικά προγράμματα να καθοριστεί στο ποσοστό του 30% επί των ακαθάριστων απολαβών της 
μισθοδοτικής τους κλίμακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ έντεκα, εναντίον είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, έντεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Παπαδούρη) 

 Ναι, κύριε Παπαδούρη.   

 Διαδικαστικά; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω απλώς να κάμω δικαιολόγηση ψήφου.  Ψήφισα κατά, νομίζω δικαιούμαι να κάμω δικαιολόγηση 
ψήφου.  Σωστά;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κανονικά όχι, κυρία Πρόεδρε, διότι κάναμε δικαιολόγηση της ψήφου μας κατά.  Δυόμισι ώρες! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 
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 Όχι, όχι.   Τάχθηκα υπέρ σε κάποια, κατά σε άλλα.  Στο συγκεκριμένο θέλω να πω τον λόγο και είναι 
σημαντικό για τη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, σας ακούω για ένα λεπτό.  Θα σας επιτρέψω. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ούτε ένα λεπτό.   

 Απλώς, εξ όσων ακολούθησαν τη συζήτηση, ο λόγος που τάχθηκα κατά του συγκεκριμένου και, αν θα 
υπάρξει συζήτηση στις αρμόδιες επιτροπές…  Αντιλήφθηκα ότι στο τέλος της ημέρας το 30% δεν πρέπει να είναι 
επί των ακαθάριστων απολαβών της μισθοδοτικής κλίμακας, αλλά τούτο που είπε και ο κ. Χριστοφίδης πρέπει 
να είναι το 30%, αν θα μπει περιορισμός, επί του προγράμματος.  Τούτο είπε και ο Γενικός Ελεγκτής, όχι επί της 
μισθοδοτικής κλίμακας.  Καλό θα είναι να το λάβετε υπόψη, αν θα συνεχιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδούρη. 

 Ο κ. Αποστόλου.  Και εσείς δικαιολόγηση ψήφου; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε. 

 Απλώς, να πω ότι εμείς ταχθήκαμε υπέρ στις δύο τροπολογίες που αφορούν τις ανοικτές διαδικασίες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου πρέπει να μας πείτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Ναι, κάποια ψηφίσαμε υπέρ και κάποια εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Απλώς, λέω ότι εμείς ψηφίσαμε υπέρ των τροπολογιών που αφορούν τις ανοικτές διαδικασίες για τις 
διαφανείς προσλήψεις και την αναθεώρηση σχεδίων να ενημερώνεται η επιτροπή Παιδείας και καταψηφίσαμε 
τις τροπολογίες που αφορούν τις αμοιβές πανεπιστημιακών γιατρών και τα ερευνητικά προγράμματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€213.068.748 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
σε οποιαδήποτε άλλη ομάδα δαπανών.  Άρθρο 4.  

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6.  

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη εποχιακών ή 
έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 11. 
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 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13.  

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

 Εφαρμογή των διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 15. 

 Υποχρέωση ακαδημαϊκού ή άλλου εκπαιδευτικού προσωπικού για μόνιμη διαμονή στη Δημοκρατία.  
Άρθρο 16. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 17.  Ψηφίζουμε για τον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα τέσσερις υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 
Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα ένας, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2023 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €15.000.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσανθος Σαββίδης Αντρέας Καυκαλιάς 

 
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής. 
 Εναντίον: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
 Αποχή:    Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ). 
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 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Χριστόφιας 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Νοεμβρίου 2022, καθώς και στις 22 Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2023.  
Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής κ. Αλέκος 
Τρυφωνίδης. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023.  Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
για το έτος 2023 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €15.000.000 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 κατανέμονται ως 
ακολούθως:  

1. Τρέχουσες δαπάνες €9.755.729. 

2. Λειτουργικές δαπάνες €1.694.810. 

3. Διαχειριστικά έξοδα €1.241.000. 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €954.010. 

5. Δαπάνες στέγασης €20. 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €1.354.431. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 κατανέμονται ως 
ακολούθως:  

1. Γενική κυβερνητική χορηγία €10.000.000. 

2. Δίδακτρα και διαχειριστική χρέωση €3.645.569. 

3. Διάφορες εισπράξεις €1.354.431. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
υπό συζήτηση προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού στη βάση των προτεραιοτήτων του 
πανεπιστημίου και των ειλημμένων υποχρεώσεών του για την ομαλή λειτουργία και τη σταδιακή και απρόσκοπτη 
ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει προγραμματιστεί.  Με βάση τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Οικονομικών 
συμφώνησε με την προώθηση του προϋπολογισμού, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν 
συγκεκριμένων παρατηρήσεων που υπέβαλαν τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού.  Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω παρατηρήσεις, οι οποίες ενσωματώθηκαν στον 
προϋπολογισμό, αφορούσαν μεταξύ άλλων στη μείωση της κρατικής χορηγίας για τα έτη 2023 και 2024 στα €10 
εκατομ. ανά έτος και για το έτος 2025 στα €10,5 εκατομ., έτσι ώστε αυτός να συνάδει με τις αντίστοιχες πρόνοιες 
που έχουν περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2023 και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό 
Πλαίσιο (ΜΔΠ) 2023-2025 και με την αναπροσαρμογή των εσόδων και δαπανών για τον ισοσκελισμό του 
προϋπολογισμού για την τριετία 2023-2025, καθώς και με τις επιμέρους εισηγήσεις που υπέβαλε το Τμήμα 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο πρύτανης του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού επισήμανε τον περιορισμό των διαθέσιμων πόρων και εσόδων, τόνισε τη 
διαχρονική απουσία αναπτυξιακού χαρακτήρα από τον προϋπολογισμό του πανεπιστημίου και ειδικότερα την 
απουσία κτιριολογικού σχεδιασμού του.  Παράλληλα ανέφερε ότι ο εγκεκριμένος από το αρμόδιο υπουργείο 
προϋπολογισμός δεν επαρκεί, για να καλύψει τις ανάγκες του πανεπιστημίου σε μισθούς, αφού ο αριθμός του 
προσωπικού έχει αυξηθεί, με αποτέλεσμα να γίνονται αποκοπές από άλλα κονδύλια και να τίθεται σε κίνδυνο η 
εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου.  Συναφώς, όπως επίσης επισήμανε, για να καλυφθούν οι ανάγκες του 
πανεπιστημίου, θα είναι απαραίτητη η κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού εντός του έτους 2023.   

 Επιπροσθέτως, ο πρύτανης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε πως στόχος του 
πανεπιστημίου είναι η προσέλκυση φοιτητών μέσα από την ετοιμασία νέων προγραμμάτων σπουδών και η 
δυναμική είσοδός τους στην αγορά εργασίας.  Περαιτέρω, τόνισε τον επιτελικό ρόλο του πανεπιστημίου όσον 
αφορά την παροχή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον και τη στήριξη της 
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δημόσιας τριτοβάθμιας εκπαίδευσης λόγω του ολοένα αυξανόμενου ανταγωνισμού.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σχετικά με τις πρόνοιές του.  Ειδικότερα, τα 
ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων στο κόστος στέγασης του πανεπιστημίου και στα συμβόλαια 
ενοικίασης των κτιρίων του, στα καινούρια προγράμματά του, στη μισθοδοσία του προσωπικού, στο πλάνο 
διεθνοποίησης του πανεπιστημίου, στην ηλεκτρονική πλατφόρμα μέσω της οποίας παρέχεται η εξ αποστάσεως 
εκπαίδευση, στις εγγραφές των φοιτητών και στον σχεδιασμό προσέλκυσης νέων φοιτητών.  

 Σημειώνεται ότι ο πρύτανης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου με επιστολή του, ημερομηνίας 24 
Φεβρουαρίου 2023, απέστειλε στην επιτροπή στοιχεία σχετικά με τα συμβόλαια ενοικίασης κτιρίων για τις 
ανάγκες στέγασης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Ο Γενικός Ελεγκτής ανέφερε ότι στο πλαίσιο του ελέγχου που διενήργησε η υπηρεσία του στα δελτία 
δαπανών του προϋπολογισμού εντόπισε κονδύλι ύψους €135.499 ως συμπληρωματική παροχή για κάλυψη από 
το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου μέρους του ποσού που απαιτείται για την παροχή υπηρεσιών 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ειδικότερα, το κονδύλι 
αυτό παρέχεται επιπρόσθετα προς το κονδύλι που αφορά στην ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που προσφέρεται 
μέσω του ΓΕΣΥ.  Όπως ο ίδιος επισήμανε, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 15 
Νοεμβρίου 2019, η δυνατότητα συνέχισης της παροχής υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με 
συμπληρωματικές παροχές προβλέπεται μόνο για όσες υπηρεσίες καλύπτονταν σε υφιστάμενα σχέδια πριν από 
την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Συνεπώς, η παροχή ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών η οποία δεν προβλέπετο σε 
υφιστάμενα σχέδια ασφάλισης πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ αντιβαίνει στο περιεχόμενο της εν λόγω 
απόφασης και υπονομεύει τη φιλοσοφία του ΓΕΣΥ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε την ένθεση σημείωσης στο δελτίο δαπανών του προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, στις επεξηγήσεις, δίπλα στο σχετικό άρθρο που αφορά την ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, σύμφωνα με την οποία η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώνεται 
γραπτώς ανά εξάμηνο σχετικά με τις δαπάνες που θα διενεργούνται σχετικά με την ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη που θα λαμβάνει το προσωπικό του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις και τροποποιήσεις σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου στο στάδιο της συζήτησής του από 
την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θεωρώ ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε προηγουμένως.  Σωστά, κύριε πρόεδρε;  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ξανά από την αρχή! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου) 

 Φαντάζομαι αστειεύεστε, κυρία Ερωτοκρίτου, έτσι;  

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Φαντάζομαι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρα πολύ ωραία! 

 Οπότε, προχωρούμε στις τροπολογίες. 

 Θα ξεκινήσουμε με την προφορική τροπολογία για ακόμα μια φορά, την οποία έχουμε ήδη δει, την κοινή, 
και ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα ένας, δύο εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και μία αποχή, η προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 

 Θεωρώ ότι οι υπόλοιπες τροπολογίες που αφορούν και πάλι το συγκεκριμένο άρθρο για την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη εκπίπτουν και δε θα μπουν για ψήφιση. 
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 Άρα, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κατανοώ την κούραση των συναδέλφων και όλων και καταλαβαίνω ότι δε θέλετε...  Ωστόσο, πρέπει να 
λεχθούν μερικά πράγματα, γιατί μιλούμε για έναν προϋπολογισμό του Ανοικτού Πανεπιστημίου γύρω στα €20 
εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά έπρεπε να μου το πείτε πριν από την ψήφιση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εγώ επάτησα το κουμπί, κυρία Πρόεδρε, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νόμιζα ότι αστειευόσασταν προηγουμένως.  Εντάξει, θα σας δώσω ένα λεπτό.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Μη μου τον δώσετε.  Τώρα δεν υπάρχει λόγος.  Ήθελα να πω, καμιά φορά βιαζόμαστε…  Εννά 
στεναχωρήσω πολλούς στην επιτροπή, διότι κάμνουμεν τζιαι καμιά δουλειά στις επιτροπές, όλοι οι συνάδελφοι 
δηλαδή.  Εμάθαμε από την Ελεγκτική Υπηρεσία ότι το αποπαίδι του δημοσίου είναι το Ανοικτό Πανεπιστήμιο.  
Τα λιγότερα λεφτά…  Είναι πεταγμένο, δεν εκσυγχρονίζεται ο τεχνολογικός εξοπλισμός που χρειάζεται, γιατί είναι 
εξ αποστάσεως…  Προφανώς, αντιλαμβάνομαι, είναι για να εξυπηρετήσουμε και άλλα συμφέροντα.  Το κατανοώ.  
Να πούμε δυο-τρεις κουβέντες.   

 Επίσης, το πιο εκπληκτικό είναι ότι μάθαμε ότι τις χιλιάδες των ευρώ τόσα χρόνια στο ενοίκιο του κτιρίου 
όπου πριν από μερικά χρόνια εγκαταστάθηκε το Ανοικτό Πανεπιστήμιο και το οποίο αγοράστηκε, έτσι για την 
ιστορία -λέχθηκε ξανά, αλλά να το ξανακούσει ο κόσμος, κανένας δημοσιογράφος, αν έμεινε και ασχολείται 
ακόμα- από τον Σαουδάραβα που πήρε τον Πρόεδρό μας στις Σεϋχέλλες και ο οποίος πήρε κυπριακό διαβατήριο 
και του πληρώνουμε τα ενοίκια.  Δε χρειάζεται καν να το συζητήσουμε, δε χρειάζεται να προβληματίσει κανέναν, 
του πληρώνουμε τα ενοίκια, πληρώναμε τα ενοίκια στον κ. Σαουδάραβα! 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €15.000.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη εποχιακών ή 
έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου.  
Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 
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 Εφαρμογή διατάξεων για τη μείωση απολαβών και τη μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 15. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τρεις, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστήμιου Κύπρου του 
2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τρεις, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2023 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού που δεν υπερβαίνει τα €19.393.696 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Μάριος Μαυρίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Φεβρουαρίου 2023.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Γενικός Ελεγκτής και εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου (ΟΝΕΚ), του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και των 

 
*   Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής. 
  Εναντίον: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
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οργανώσεων νεολαίας Ενιαία Δημοκρατική Οργάνωση Νεολαίας (ΕΔΟΝ) και ΝΕΟΛΑΙΑ ΟΙΚΟΛΟΓΩΝ (ΝΕΟΙ).  
Οι οργανώσεις νεολαίας Νεολαία Δημοκρατικού Συναγερμού (ΝΕΔΗΣΥ), Νεολαία Δημοκρατικού Κόμματος 
(ΝΕΔΗΚ), Νεολαία ΕΔΕΚ, Νεολαία της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία (ΝΕΟΔΗΠΑ), Μέτωπο Νεολαίας 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου (ΕΛΑΜ) και το Ευρωπαϊκό Φόρουμ Νεολαίας (STYFJ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το έτος 
2023.  Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2023 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες 
ύψους €19.393.696 και έσοδα ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΝΕΚ για το 2023 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Δαπάνες προσωπικού (€1.664.528). 

2. Άλλες δαπάνες (€17.654.025). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€75.143). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΟΝΕΚ για το έτος 2023 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Κρατική χορηγία (€3.800.000). 

2. Κάρτα νέων (€30.000). 

3. Τέλη και δικαιώματα εγγραφής (€30.000). 

4. Έσοδα από Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα (€15.522.649). 

5. Διάφορα άλλα έσοδα (€11.047). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
προϋπολογισμός έτυχε μελέτης τόσο από το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας όσο και από το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Σημειώνεται ότι στο κείμενο του προϋπολογισμού, όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, 
ενσωματώθηκαν οι εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών, οι οποίες είχαν τεθεί κατά την ετοιμασία του.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός, όπως αυτός αρχικά καταρτίστηκε από τον 
ΟΝΕΚ, προέβλεπε κρατική χορηγία ύψους €4.400.000, δηλαδή ήταν αυξημένος κατά €600.000 σε σχέση με τον 
περσινό προϋπολογισμό, αλλά αυτό δεν έγινε αποδεκτό από το αρμόδιο υπουργείο.  Ως αποτέλεσμα, ο ΟΝΕΚ 
προέβη σε αναθεώρηση του αρχικού προϋπολογισμού, μειώνοντας τα κονδύλια που αφορούν μεταξύ άλλων 
δαπάνες για το πρόγραμμα σε σχέση με τις πρωτοβουλίες των νέων, τη χρηματοδότηση συντονιστικών σωμάτων 
και τα πολυκέντρα νεολαίας. 

 Συναφώς, προκειμένου να καλυφθούν οι ανάγκες για τις πιο πάνω δαπάνες, είναι απαραίτητη η κατάθεση 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού εντός του έτους 2023, το ύψος του οποίου θα ανέρχεται στις €600.000. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΟΝΕΚ αναφέρθηκε στο έργο και στη λειτουργία του ΟΝΕΚ και παρουσίασε τις βασικές πρόνοιες 
του προϋπολογισμού για το 2023.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος ανέφερε μεταξύ άλλων, οι κυριότερες αυξήσεις σε 
σχέση με τον περσινό προϋπολογισμό παρατηρούνται στην κατηγορία δαπανών (02) «Δαπάνες Προσωπικού» 
και στην κατηγορία δαπανών (04) «Μεταβιβάσεις».  Επίσης, όπως επισήμανε, οι κυριότερες μειώσεις σε σχέση 
με τον περσινό προϋπολογισμό αφορούν στην κατηγορία δαπανών (03) «Λειτουργικές Δαπάνες» και στην 
κατηγορία δαπανών (07) «Πάγια», ενώ οι δαπάνες για τα έργα υποδομής παραμένουν αμετάβλητες.  

 Ακολούθως, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή για τα έσοδα που αναμένεται να έχει ο ΟΝΕΚ κατά το 2023, 
τα οποία μεταξύ άλλων θα προέρχονται από τα ευρωπαϊκά προγράμματα «Erasmus+», «European Solidarity», 
«Eurodesk», την κάρτα νέων και τα τέλη και δικαιώματα εγγραφής.   

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και των οργανώσεων νεολαίας που παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής αναφέρθηκαν στις δράσεις τους, στο έργο που επιτελούν, καθώς και στη σημασία και 
στην προσφορά των προγραμμάτων του ΟΝΕΚ προς την πολιτεία, όπως το πρόγραμμα «Πρωτοβουλίες Νέων».  
Παράλληλα, τόνισαν το διαχρονικό αίτημα για αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τον ΟΝΕΚ και όχι μόνο για το 
έτος 2023, ούτως ώστε να είναι εφικτή η καλύτερη λειτουργία των οργανώσεων νεολαίας.  

Ο Γενικός Ελεγκτής ανέφερε ότι, στο πλαίσιο του ελέγχου που διενήργησε η υπηρεσία του στα δελτία 
δαπανών του προϋπολογισμού, εντόπισε κονδύλι ύψους €40.000 ως συμπληρωματική παροχή για κάλυψη από 
τον ΟΝΕΚ μέρους του ποσού που απαιτείται για την παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό 
του ΟΝΕΚ.  Ειδικότερα, το κονδύλι αυτό παρέχεται επιπρόσθετα από το κονδύλι που αφορά την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που προσφέρεται μέσω του ΓΕΣΥ.  Όπως επισήμανε, σύμφωνα με την απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2019, η δυνατότητα συνέχισης της παροχής 
υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με συμπληρωματικές παροχές προβλέπεται μόνο για όσες 
υπηρεσίες καλύπτονταν σε υφιστάμενα σχέδια πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Συνεπώς, η παροχή 
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ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών η οποία δεν προβλέπετο σε υφιστάμενα σχέδια ασφάλισης πριν από την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ αντιβαίνει στο περιεχόμενο της εν λόγω απόφασης και υπονομεύει τη φιλοσοφία του ΓΕΣΥ. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις 
και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σε σχέση με τις πρόνοιές του.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά 
αφορούσαν μεταξύ άλλων την επέκταση της δράσης και των προγραμμάτων του σε όλες τις επαρχίες και 
ιδιαίτερα στις απομακρυσμένες περιοχές της Κύπρου, την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μεταφορά 
προγραμμάτων του ΟΝΕΚ στο Ίδρυμα Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων (ΙΔΕΠ) Διά Βίου Μάθησης και 
την καθυστέρηση που παρατηρείται στην πλήρωση της κενής θέσης του εκτελεστικού διευθυντή του οργανισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε την ένθεση σημείωσης στο δελτίο δαπανών του προϋπολογισμού του 
ΟΝΕΚ, ώστε στις επεξηγήσεις του άρθρου που αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη να προβλέπεται ότι η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο σχετικά με τις 
δαπάνες που θα διενεργούνται σε σχέση με την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που θα λαμβάνει το προσωπικό 
του ΟΝΕΚ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις και τροποποιήσεις σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το έτος 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Να ξεκινήσουμε με τον κύριο Γιακουμή.  

 Ελάτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗΣ: 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ακούμε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να συγχαρώ την Πρόεδρο της Βουλής για την 
εκλογή της στην προεδρία του κόμματός της! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά, ευχαριστώ πολύ! 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗΣ: 

 Δηλώνω απερίφραστα τον σεβασμό μου και είμαι σίγουρος ότι η πρωταγωνιστική παρουσία σας, αλλά 
και όλων των γυναικών συναδέλφων μας στα πολιτικά δρώμενα του τόπου ενθαρρύνουν και άλλες γυναίκες, 
κυρίως νεαρής ηλικίας, να ασχοληθούν με τα κοινά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, να ’στε καλά!  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗΣ: 

 Ο στόχος, όσον αφορά άτομα αυτής της ηλικίας, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι άλλος από την επιτακτική 
υπενθύμιση της ισότητας των φύλων, δηλαδή τα ίσα οφέλη και οι ίσες ευκαιρίες μεταξύ ανδρών και γυναικών.  
Άλλωστε, οφείλω ως νέος πατέρας που είμαι να επισημάνω ξανά αυτά τα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε, να ’στε καλά, εκτιμητέο!  Ελάτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗΣ: 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για εμάς κυρίαρχο ζητούμενο είναι η πολιτεία να αγκαλιάσει τους νέους της ως την όψη του καλύτερου 
εαυτού της.  Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου χρειάζεται την πλήρη υποστήριξή μας.  Η κρατική χορηγία των 
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€3,8 εκατομ. είναι πολύ μικρή, για να καλύψει τις ανάγκες των νέων μας, καθότι είναι πάρα πολύ μικρή σε σχέση 
με το έργο που παράγει ο οργανισμός. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Εδώ θέλω να τονίσω ότι το ύψος των κονδυλίων καταδεικνύει την έμφαση που δίνει η πολιτεία στη νεολαία 
της.  Από έναν κρατικό προϋπολογισμό -και, παρακαλώ, παρακολουθείστε με, συνάδελφοι, γιατί είναι σημαντικό 
αυτό- των €12 δις μόνο €3,8 εκατομ. αφορούν τον επίσημο φορέα του κράτους για τη νεολαία.  Αυτό το πενιχρό 
κονδύλι σε σχέση με τον κρατικό προϋπολογισμό πρέπει να μας προβληματίσει όλους. 

 Θα πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, να σκεφτούμε σοβαρά και έξω από το κουτί και να βρούμε τους τρόπους 
εκείνους που θα ενισχύσουν το έργο του Οργανισμού Νεολαίας με στόχο την πραγματική και έμπρακτη ενίσχυση 
των νέων μας.  Μόνο έτσι ο Οργανισμός Νεολαίας θα μπορέσει να στηρίξει αποτελεσματικότερα τους νέους με 
λιγότερες ευκαιρίες, δηλαδή τους νέους της υπαίθρου, των ορεινών και ημιορεινών περιοχών μας, των 
απομακρυσμένων περιοχών, όπως είναι οι νέοι μας στη δική μου εκλογική περιφέρεια και πιο συγκεκριμένα στην 
ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου.  

 Και επί τη ευκαιρία που μου δίνεται σήμερα θα ήθελα να συγχαρώ από τα βάθη της καρδιάς μου για την 
πολύ καλή δουλειά, την εξαίρετη θα έλεγα δουλειά, που γίνεται στον Οργανισμό Νεολαίας από τον πρόεδρο του 
οργανισμού και πολύ καλό μου φίλο τον Κλεάνθη Κουτσόφτα, τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του, αλλά και 
την αναπληρώτρια διευθύντρια, την κ. Μαρία Μιλτιάδους, όπως και όλα τα στελέχη και εργαζομένους του 
οργανισμού, για τον ζήλο, την προσφορά, αλλά κυρίως για την αγάπη τους για τη νεολαία της Κύπρου μας!   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εμείς ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία θα υποστηρίξουμε και θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 2023 του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Χριστόφιας. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Δυστυχώς, κάθε χρόνο, απ’ ό,τι φαίνεται, θα λέμε τα ίδια.  Η μόνη μικρή ελπίδα, εάν θέλει να αποδείξει η 
νέα κυβέρνηση τζιαι ο νέος Πρόεδρος ότι δεν είναι συνεχιστής του προηγούμενου, όπως ήταν η δημόσια 
συζήτηση τους τελευταίους μήνες, είναι να αλλάξει η πολιτική αυτού του κράτους απέναντι στη νεολαία.  Αυτό το 
λέμε, γιατί τα τελευταία χρόνια η προηγούμενη κυβέρνηση με τα κονδύλια τα οποία αφιέρωνε στον Οργανισμό 
Νεολαίας Κύπρου ναρκοθετούσε τις προσπάθειες που έκανε ο οργανισμός, για να βρίσκεται κοντά στη νεολαία, 
να στηρίζει τα οργανωμένα σύνολα της νεολαίας, αλλά και μεμονωμένα τους νέους ανθρώπους αυτού του τόπου.   

 Δεν εξηγείται διαφορετικά το γεγονός ότι μειώθηκαν κατά το ήμισυ τα τελευταία δύο χρόνια τα κονδύλια 
που αφορούν στο πρόγραμμα πρωτοβουλίας νέων, που είναι ένα πρόγραμμα κατεξοχήν για στήριξη των 
δράσεων της νέας γενιάς.  Κατά το ήμισυ, κυρία Πρόεδρε, στον προϋπολογισμό που θα ψηφίσουμε σήμερα είναι 
τα μισά.  Δεν εξηγείται διαφορετικά η υποχρηματοδότηση, το γεγονός ότι ο ίδιος ο οργανισμός διά του διοικητικού 
του συμβουλίου τον περασμένο Ιούλη ζήτησε κρατική χορηγία, η κρατική χορηγία να είναι €4,4 εκατομ., αλλά 
τελικά εγκρίθηκαν από την προηγούμενη κυβέρνηση €3,8 εκατομ., €600.000 λιγότερα. 

 Όλη αυτή η υποχρηματοδότηση είχε ως αποτέλεσμα, όπως μας ενημέρωσε ο ίδιος ο Οργανισμός 
Νεολαίας, να κλείσουν προγράμματα, όπως για παράδειγμα τα ψυχοκοινωνικά προγράμματα του οργανισμού.  
Κλείνει φέτος τζιαι η τηλεφωνική γραμμή 1410, καθώς τζιαι η υπηρεσία συμβουλευτικής μέσω διαδικτύου.  
Μπορούμε να φέρνουμε παραδείγματα για ώρα για το πόσο υποτιμήθηκε η ίδια η πολυδιάστατη δράση του 
οργανισμού.   

 Για σκοπούς συντομίας, να πούμε ότι, για να τελειώνω…  Θα μπορούσα να μιλήσω…  Είχα σκοπό να 
μιλήσω περισσότερο, όμως να κλείσουμε με το εξής:  Πρόθεση, όπως μας ενημέρωσε, του διοικητικού 
συμβουλίου είναι να αιτηθεί από την κυβέρνηση το ερχόμενο καλοκαίρι συμπληρωματικό προϋπολογισμό 
€600.000.  Θα δείξει με τις πρώτες του πράξεις ο κ. Χριστοδουλίδης και η κυβέρνησή του εάν θα έχουν 
διαφορετική στάση από την προηγούμενη κυβέρνηση απέναντι στον Οργανισμό Νεολαίας, απέναντι στη νέα 
γενιά αυτού του τόπου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ και εγώ.  

 Ο κ. Σαββίδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Να συγχαρούμε για το πολύπλευρο, πολυδιάστατο έργο το οποίο προσφέρει προς τη νεολαία ο 
Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου!  Η πραγματικότητα είναι ότι τα χρήματα τα οποία προσφέρονται είναι μηδαμινά.   

 Να πούμε ότι υπάρχει μία σειρά δράσεων για τους νέους, από μαθήματα τα οποία προσφέρουσιν στους 
νέους μας, στους μαθητές μας είτε στους υπολογιστές είτε στην τέχνη είτε στη μουσική.  Να πούμε ότι υπάρχει 
υπηρεσία της συμβουλευτικής στα παιδιά μας.  Να πούμε επίσης ότι επιδοτεί δραστηριότητες διαφόρων 
νεολαιών, είτε πολιτικών οργανώσεων ή λοιπών οργανώσεων.  Αλλά θα πρέπει να δοθεί ίση ευκαιρία και στα 
παιδιά των απομακρυσμένων περιοχών, αγροτικών περιοχών, οι οποίοι δεν έχουν ίσες ευκαιρίες.   

 Ελπίζουμε η υπόσχεση που μας έχουν δώσει για επέκταση και στο διαμέρισμα της Πόλης Χρυσοχούς να 
γίνει πραγματικότητα και από τη δική μας πλευρά όπου μπορούμε να ασκήσουμε πιέσεις, για να αυξηθεί το 
κονδύλι προς τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, θα το πράξουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ.   

 Ο κ. Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε.  

 Όντως, αυτό το οποίο παρατηρούμε τα τελευταία χρόνια για τον Οργανισμό Νεολαίας είναι ουσιαστικά ότι 
μπήκε σε μία τροχιά σύγχρονη, σε μία τροχιά με τις πραγματικές ανάγκες της νεολαίας και ουσιαστικά αυτό 
φαίνεται με την εκπόνηση της Εθνικής Στρατηγικής για τη Νεολαία, κάτι το οποίο είναι οδοδείκτης για το πώς 
πρέπει να κινηθούν τζιαι στους χώρους εργασίας, αλλά γενικά και στη διασύνδεση της εκπαίδευσης με την 
εργασία, αλλά και το πώς ουσιαστικά θα πάει τζιαι σε κάθε σπίτι και σε κάθε επαρχία, κάτι που άρχισε να γίνεται 
και το οποίο το βιώνουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κάποιος άλλος ομιλητής, ομιλήτρια; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

 Βεβαίως, αν θέλετε, μπορούμε να συνεχίσουμε και αύριο την ολομέλεια, κανένα θέμα! 

 Πάμε στις τροπολογίες μας. 

 Ξανά θα ψηφίσουμε την κοινή τροπολογία, πάμε να ψηφίσουμε όπως την έχουμε επεξηγήσει 
προηγουμένως. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, εγκρίνεται. 

 Άρα, οι υπόλοιπες εκπίπτουν. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού που δεν υπερβαίνει τα €19.393.696 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Διάθεση ειδικώς εμβαζομένων/εισπραττομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 7. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 11. 

 Εφαρμογή διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες στον 
Οργανισμό Νεολαίας.  Άρθρο 12. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16. 

 Εναλλαξιμότητα νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 18. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τον προϋπολογισμό, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο Περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2023 Νόμος 
του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 12 τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει 
τα €78.359.078 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς  

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου  

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χρίστος Χριστοφίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Μαρτίου 2023.  Στο πλαίσιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  Η 
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Συντεχνία Ακαδημαϊκού Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ (ΣΑΠ-ΤΕΠΑΚ) και η Φοιτητική Ένωση του ΤΕΠΑΚ 
(ΦΕΤΕΠΑΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Μάριος Μαυρίδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2023.  
Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2023 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€78.359.078 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2023 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Τρέχουσες δαπάνες (€32.992.214). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€6.299.197). 

3. Διαχειριστικά έξοδα (€5.451.374). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€10.901.273). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€22.715.020). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2022 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Κυβερνητική χορηγία (€45.225.000). 

2. Προπτυχιακά δίδακτρα (€8.100.000). 

3. Τέλη/Δίδακτρα και άλλα δικαιώματα (€1.188.792). 

4.  Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας (€250.000). 

5.  Χρηματοδότηση για εξωτερικά ερευνητικά ή άλλα προγράμματα/έργα (€19.000.000). 

6.  Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, κληροδοτήματα κ.ά. (€2.000.000). 

7.  Χρηματοδότηση για παροχή κρατικών υποτροφιών σε δικαιούχους (€150.000). 

8. Χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων (€500.000). 

9.  Πρόνοια πιστώσεων για φιλοδωρήματα/εφάπαξ από τον δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα-αναλογία 
δημοσίου (€445.286). 

10.  Έσοδα από διαχειριστική χρέωση (€1.000.000). 

11. Έσοδα από αντιμισθία αποσπασμένου προσωπικού (€450.000). 

12. Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων προηγούμενων ετών (€50.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
υπό συζήτηση προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του ΤΕΠΑΚ, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου επί τη βάσει της παρούσας δημοσιονομικής 
κατάστασης του κράτους, των προτεραιοτήτων του ΤΕΠΑΚ, καθώς και των ειλημμένων υποχρεώσεών του για 
την ομαλή λειτουργία και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του όπως αυτή έχει προγραμματιστεί. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία, από την κρατική χορηγία για το 2023 η οποία ανέρχεται στα 
€45.225.000 ποσό ύψους €2 εκατομ. αφορά την κάλυψη μέρους της προκαταβολής για την ανέγερση των 
ιδιόκτητων φοιτητικών εστιών, ενώ ποσό ύψους €1,3 εκατομ. αφορά τις δαπάνες λειτουργίας του Ανώτερου 
Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου (ΑΞΙΚ), το οποίο μεταφέρθηκε στο ΤΕΠΑΚ από τον Σεπτέμβριο του 2022.  
Παράλληλα, σημειώνεται ότι ο εγκεκριμένος από το αρμόδιο υπουργείο προϋπολογισμός δεν επαρκεί για να 
καλύψει τις ανάγκες του πανεπιστημίου και θα είναι απαραίτητη η κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού 
εντός του έτους 2023. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ 
αναφέρθηκαν στο έργο και στους στόχους του πανεπιστημίου για την περαιτέρω ανάπτυξή του.  Ειδικότερα, 
επισήμαναν ότι ο προϋπολογισμός για το έτος 2023 συνάδει με το στρατηγικό πλάνο του πανεπιστημίου, καθώς 
και το πνεύμα των περιορισμών που τέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών.  Όπως επίσης ανέφεραν, η 
αύξηση που παρατηρείται στις δαπάνες του φετινού προϋπολογισμού οφείλεται στην αύξηση των 
κεφαλαιουχικών δαπανών και αφορούν μεταξύ άλλων τις συμβατικές και ειλημμένες υποχρεώσεις του ΤΕΠΑΚ 
προς τον δήμο Πάφου για τον εξοπλισμό του νέου κτιρίου της Σχολής Διοίκησης Τουρισμού, Φιλοξενίας και 
Επιχειρηματικότητας, τα κατασκευαστικά και βελτιωτικά έργα, καθώς και άλλες συμβατικές υποχρεώσεις του 
ΤΕΠΑΚ.  Περαιτέρω, όπως επισήμαναν, η κτιριολογική ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ κρίνεται επιβεβλημένη, καθώς 
επείγει η άμεση κάλυψη των στεγαστικών αναγκών του και ο απεγκλωβισμός από τα πολύ υψηλά ενοίκια.   
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 Η εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι στο πλαίσιο του ελέγχου που διενήργησε η εν 
λόγω υπηρεσία στον προϋπολογισμό του πανεπιστημίου εντόπισε διάφορα ζητήματα και κονδύλια για τα οποία 
εισηγούνται βελτιωτικές ρυθμίσεις.  Σημειώνεται ότι παράλληλες βελτιωτικές εισηγήσεις έχουν γίνει και για τον 
προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2023. 

 Ειδικότερα, μεταξύ άλλων αναφέρθηκε στις ακόλουθες διαπιστώσεις, παραθέτοντας παράλληλα και 
συγκεκριμένες εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για βελτιωτικές ρυθμίσεις:  

1.  Το κονδύλι στα δελτία δαπανών του προϋπολογισμού που αφορά τη συμπληρωματική παροχή για 
κάλυψη υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης προς το προσωπικό του ΤΕΠΑΚ παρέχεται 
επιπρόσθετα από το κονδύλι που αφορά στην κάλυψη υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης μέσω 
του ΓΕΣΥ.  Ειδικότερα, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 
2019, η δυνατότητα συνέχισης της παροχής υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με 
συμπληρωματικές παροχές προβλέπεται μόνο για όσες υπηρεσίες καλύπτονταν σε σχέδια ασφάλισης 
πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Συνεπώς, η παροχή ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών η οποία δεν 
προβλέπετο σε υφιστάμενα σχέδια ασφάλισης πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ αντιβαίνει στο 
περιεχόμενο της εν λόγω απόφασης και υπονομεύει τη φιλοσοφία του ΓΕΣΥ.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση 
για αποκοπή του εν λόγω κονδυλίου. 

2.  Δεν καθορίζεται ο τρόπος καταβολής της αντιμισθίας που λαμβάνουν τα μέλη του Διδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού (ΔΕΠ) και του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (ΕΕΠ) από τη συμμετοχή τους σε 
ερευνητικά προγράμματα.  Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση για καθορισμό ανώτατου ορίου δεδουλευμένης 
αντιμισθίας η οποία να μην υπερβαίνει το ποσοστό του 30% των ακαθάριστων απολαβών της 
μισθοδοτικής τους κλίμακας. 

3. Τα μέλη του ακαδημαϊκού προσωπικού του ΤΕΠΑΚ πρέπει να διαμένουν μόνιμα στη Δημοκρατία για όσο 
διάστημα εργοδοτούνται από αυτό.  Ειδικότερα, για σκοπούς τήρησης της εν λόγω υποχρέωσης γίνεται 
εισήγηση για διακοπή των αποδοχών τους για όσο χρόνο το πανεπιστήμιο διαπιστώνει ότι κάποιο μέλος 
του ακαδημαϊκού προσωπικού του δεν έχει την κύρια και μόνιμη διαμονή του στη Δημοκρατία. 

4. Η σύγκλητος δύναται να καταρτίζει και να τροποποιεί σχέδια υπηρεσίας διοικητικού προσωπικού τα οποία 
στη συνέχεια εγκρίνει το συμβούλιο του ΤΕΠΑΚ.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση, ώστε πριν από την εν λόγω 
τροποποίηση σχεδίων υπηρεσίας ή τη μισθολογική αναβάθμιση του προσωπικού να εξασφαλίζεται η 
έγκριση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού. 

5. Το συμβούλιο δύναται να τοποθετεί οποιοδήποτε μέλος του προσωπικού του ΤΕΠΑΚ σε οποιαδήποτε 
άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της μισθολογικής κλίμακας που προνοεί το οικείο σχέδιο 
υπηρεσίας.  Γι’ αυτό γίνεται εισήγηση, ώστε πριν από την τοποθέτηση οποιουδήποτε μέλους του 
προσωπικού σε οποιαδήποτε άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της μισθολογικής του κλίμακας να 
εξασφαλίζεται η έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

6. Η πρόσληψη των ειδικών επιστημόνων υποστήριξης έργου γίνεται χωρίς να δημοσιοποιούνται οι εν λόγω 
θέσεις.  Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση, ώστε το ΤΕΠΑΚ να ακολουθεί ανοικτές και διάφανες διαδικασίες 
ανεξαρτήτως της πηγής χρηματοδότησης της θέσης και να προβαίνει σε δημόσια προκήρυξη για την 
πλήρωση των εν λόγω θέσεων. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε και έλαβε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού και υπέβαλε ερωτήματα προς τους 
αρμοδίους.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων την ένταξη του ΑΞΙΚ στο ΤΕΠΑΚ, την 
ίδρυση νέων σχολών και τη μεταφορά υφιστάμενων σε άλλες πόλεις, τις εγγραφές και αποφοιτήσεις φοιτητών, 
την ανέγερση ιδιόκτητων κτιριακών εγκαταστάσεων, τη μισθοδοσία και τους όρους εργασίας του προσωπικού 
του ΤΕΠΑΚ, την προώθηση της έρευνας και καινοτομίας, το κόστος ενοικίασης κτιρίων από το ΤΕΠΑΚ, τις 
φοιτητικές εστίες και τη στρατηγική διεθνοποίησης του ΤΕΠΑΚ. 

 Σημειώνεται ότι μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού στη Βουλή είχε ψηφιστεί και τεθεί σε ισχύ ο περί 
Επαγγελματικού Σχεδίου Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Υπαλλήλων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) Νόμος του 2022 και ως εκ τούτου για σκοπούς συμμόρφωσης με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου 
το ΤΕΠΑΚ κατάθεσε αναθεωρημένο προϋπολογισμό με τροποποιημένα δελτία δαπανών, ώστε να περιληφθεί 
σχετική πρόνοια με το συμβολικό ποσό των δέκα ευρώ (€10).  Τα σύνολα όμως των επηρεαζόμενων ομάδων 
δαπανών δεν άλλαξαν σε σχέση με τον προϋπολογισμό που υποβλήθηκε αρχικά, καθώς μειώθηκαν αντίστοιχα 
κατά δέκα ευρώ (€10) τα άρθρα του ΓΕΣΥ στις αντίστοιχες ομάδες.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Την ένθεση σημείωσης στα δελτία δαπανών του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ, στις επεξηγήσεις δίπλα 
στο σχετικό άρθρο που αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, σύμφωνα με την οποία η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις 
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δαπάνες που θα διενεργούνται σχετικά με την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που θα λαμβάνει το 
προσωπικό του ΤΕΠΑΚ.  

2.   Την ένθεση σημειώσεων στον προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ, σύμφωνα με τις οποίες η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο σχετικά με τις δαπάνες που 
θα διενεργούνται σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Την αντιμισθία των μελών του ΔΕΠ και του ΕΕΠ από τη συμμετοχή τους σε ερευνητικά 
προγράμματα. 

β. Την τροποποίηση από τη σύγκλητο των σχεδίων υπηρεσίας ή με άλλο τρόπο τη μισθολογική 
αναβάθμιση του διοικητικού προσωπικού.  

γ. Τη δημοσιοποίηση των θέσεων για την πρόσληψη ειδικών επιστημόνων. 

3. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία το συμβούλιο του ΤΕΠΑΚ πριν από την τοποθέτηση 
οποιουδήποτε μέλους του προσωπικού σε οποιαδήποτε άλλη βαθμίδα από την αρχική βαθμίδα της 
κλίμακας μισθοδοσίας της θέσης του να λαμβάνει την σχετική έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

4. Την προσθήκη άρθρου στο νομοσχέδιο σύμφωνα με το οποίο η καταβολή των αποδοχών στο ακαδημαϊκό 
προσωπικό θα γίνεται, νοουμένου ότι αυτό θα έχει την μόνιμη διαμονή του στη Δημοκρατία για όσο 
διάστημα θα εργοδοτείται από το πανεπιστήμιο. 

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με την πιο πάνω τελευταία παράγραφο η επιτροπή διαβιβάζει το αίτημά της 
στην εκτελεστική εξουσία όπως προωθήσει το συντομότερο την τροποποίηση των σχετικών κανονισμών που 
αφορούν τον πειθαρχικό έλεγχο του ακαδημαϊκού και άλλου εκπαιδευτικού προσωπικού προς συμμόρφωση με 
τις υποδείξεις του Γενικού Ελεγκτή και ειδικότερα σε σχέση με την υποχρέωση του εν λόγω προσωπικού να 
διαμένει μόνιμα στη Δημοκρατία για όσο καιρό θα εργοδοτείται από το ΤΕΠΑΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες τροποποιήσεις και νομοτεχνικές διορθώσεις σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου στο στάδιο της συζήτησής του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε στις τροπολογίες.  Ξανά η κοινή μας τροπολογία. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την προφορική τροπολογία όπως προηγουμένως. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν διαμορφωθούν. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στον πίνακα των υπόλοιπων τροπολογιών.  Οι πρώτες τρεις εκπίπτουν, όπως και στη σελίδα 
5 οι πρώτες τρεις επίσης. 

 Άρα, προχωράμε στη σελίδα 7. 
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Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Ανδρέα Αποστόλου εκ 
μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη και Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το 

νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 Νόμος του 
2022» 

1. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στις σημειώσεις του Πρώτου Πίνακα των Δελτίων Δαπανών, αμέσως μετά 
τη σημείωση 9, της ακόλουθης σημείωσης: 

«9Α. Η τροποποίηση σχεδίων υπηρεσίας διοικητικού προσωπικού ή η μισθολογική αναβάθμιση της θέσης 
του με άλλο τρόπο δύναται να εγκριθεί από το Συμβούλιο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, 
νοουμένου ότι έχει προηγηθεί η σχετική έγκριση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού, στην οποία διαβιβάστηκαν όλα τα σχετικά με τα πιο πάνω στοιχεία.». 

Σημείωση:  

 Εξασφάλιση έγκρισης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού πριν από την έγκριση 
από το Συμβούλιο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου τροποποίησης σχεδίων υπηρεσίας διοικητικού 
προσωπικού ή τη μισθολογική αναβάθμιση θέσης με άλλο τρόπο. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με είκοσι δύο ψήφους εναντίον, οχτώ υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται. 

 Επόμενη τροπολογία. 

Α/Α Σελίδα Ομάδα/ 
υποομάδα 
δαπανών 

Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

2. 38 100/(02) 104 Ειδικοί επιστήμονες υποστήριξης  €150.000 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη σημείωσης στις επεξηγήσεις, ώστε για την πρόσληψη ειδικών 
επιστημόνων υποστήριξης έργου να ακολουθούνται ανοικτές και διαφανείς διαδικασίες, ανεξαρτήτως της πηγής 
χρηματοδότησης της θέσης. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και πάμε στην τελευταία. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Παύλου Μυλωνά, Χρύσανθου Σαββίδη, Αλέκου Τρυφωνίδη και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 

Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022»  

Σελίδα Ομάδα Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

47 500 503 Δαπάνες από χρηματοδοτήσεις για εξωτερικά ερευνητικά 
προγράμματα 

€20.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη σημείωσης στις επεξηγήσεις, ώστε το ύψος της αντιμισθίας των μελών 
του ΔΕΠ και ΕΕΠ από τη συμμετοχή τους σε ερευνητικά προγράμματα να καθοριστεί στο ποσοστό του 30% επί 
των ακαθάριστων απολαβών της μισθοδοτικής τους κλίμακας. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικό τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει 
τα €78.359.078 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από την ίδια Ομάδα Δαπανών.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που αναφέρονται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη εποχιακών και 
έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 12. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 13. 
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 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή διατάξεων για τη μείωση απολαβών και τη μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 17. 

 Υποχρέωση ακαδημαϊκού ή άλλου εκπαιδευτικού προσωπικού για μόνιμη διαμονή στη Δημοκρατία.  
Άρθρο 18. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, ψηφίζουμε για τον προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα τρεις, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13 μέχρι 85 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Περιορισμός 
Πωλήσεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.032-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

Επανακατάθεση   

2.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 
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3.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, 
Κλινικών και Νοσοκομείων (Εγγραφή, 
Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

4.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

5.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.009-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

6.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.010-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

7.  Οι περί Κτηματομεσιτών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.013-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

8.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

9.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.027-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

10.  Οι περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Κυβερνητικό Υδατικό Έργο του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών Βοθρολυμάτων, 
Βιομηχανικών Αποβλήτων, Περίσσειας 
Υγρής Λάσπης και Στραγγισμάτων στην 
Περιοχή Βατί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.031-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

11.  Οι περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Κυβερνητικό Υδατικό Έργο του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και 
Βιομηχανικών Αποβλήτων στη Βαθειά 
Γωνιά) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.032-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

12.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.035-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13.  Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.046-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

14.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.049-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

15.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.056-2022). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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16.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, Μέση 
Εκπαίδευση - Θέση Καθηγητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.057-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

17.  Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.062-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

18.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Διατήρηση Σκύλων για Ιδιωτικούς 
Μη Εμπορικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.065-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

19.  Οι περί της Αρχής Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.066-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

20.  Οι περί της Συλλογικής Διαχείρισης των 
Δικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών Δικαιωμάτων καθώς και για τη 
Χορήγηση Πολυεδαφικών Αδειών για 
Επιγραμμικές Χρήσεις Μουσικών Έργων 
(Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.067-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

21.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Διορισμοί, Προαγωγές σε 
Θέση στην ΚΥΠ και Συναφή Θέματα) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.068-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

22.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Πειθαρχικοί και Συναφή 
Θέματα) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.069-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

23.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Χρόνος Εργασίας, 
Εργάσιμες Ώρες, Άδειες Ανάπαυσης, 
Άδειες Ασθενείας, Αργίες Μέλους που 
Κατέχει Θέση στην ΚΥΠ και Συναφή 
Θέματα) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.070-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

24.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Απολαβές, Επιδόματα και 
άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των Μελών 
που κατέχουν θέση στην ΚΥΠ) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.071-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

25.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Ιατρικές Εξετάσεις και 
Υπηρεσίες Φροντίδας Υγείας) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.072-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

26.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (Αξιολόγηση Μελών που 
κατέχουν θέση στην ΚΥΠ) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.073-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 
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27.  Οι περί Εγγραφής και Ρύθμισης των 
Υπηρεσιών Ορκωτού Μεταφραστή 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.075-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

28.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.076-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

29.  Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.077-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

30.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Επιστροφές Φόρου σε Πρόσωπα 
Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.078-2022). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

31.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.079-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

32.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.080-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

33.  Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2022. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.081-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

34.  Οι περί Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.087-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

35.  Οι περί Ελεγκτών (Όροι Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.090-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

36.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση και 
Έλεγχος Ανελκυστήρων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.093-2022). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

37.  Οι περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Φορολογικές Ατέλειες που Εφαρμόζονται 
στις Προσωρινές Εισαγωγές Ορισμένων 
Μεταφορικών Μέσων που Εισάγονται από 
άλλα Κράτη Μέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.063.095-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

38.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Πολεοδομικό Συμβούλιο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.096-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

39.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.097-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 
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40.  Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.099-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

41.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος 
Εργασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.102-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

42.  Οι περί Ίδρυσης Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας (Είσπραξη Τελών για 
Παρεχόμενες Υπηρεσίες εκτός ΓΕΣΥ) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.105-2022). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

43.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης 
Δημοσίων Συμβάσεων και των 
Διαδικασιών Αποκλεισμού των 
Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

44.  Οι περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες 
Εκπομπής Ήχου και Τέλη) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.056-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

45.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές 
Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

46.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση 
Αποβλήτων από Κατασκευές και 
Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.069-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

47.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

48.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

49.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

50.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

51.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  
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52.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη 
Τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

53.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

54.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

55.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

56.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

57.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

58.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

59.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

60.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

61.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

62.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                 Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

63.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2022, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 
2023, του προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, σύμφωνα 
με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2022 Νόμου του 2021 
[Ν.53(ΙΙ)/2021]. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

64.  Σχέδιο ψηφίσματος σχετικά με τις 
ανθρωπιστικές συνέπειες του 
αποκλεισμού του αρμενικού άμαχου 
πληθυσμού στο Ναγκόρνο Καραμπάχ 
(Αρτσάκ). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Χαράλαμπο 
Θεοπέμπτου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.011-2023). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

2. Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.012-2023). 

Γιώργο Κάρουλλα, Μάριο 
Μαυρίδη, Πρόδρομο 
Αλαμπρίτη και Δημήτρη 
Δημητρίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Απαντήσεις δεν έχουμε λάβει. Οι ερωτήσεις έχουν ήδη 
σταλθεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.140, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω πληροφορηθεί για καταγγελίες που έγιναν από γονείς κατά της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Καλαθοσφαίρισης, εξαιτίας της διαφορετικής αντιμετώπισης που τυγχάνουν οι ομάδες καλαθοσφαίρισης 
κοριτσιών και αγοριών.  Σύμφωνα και με σχετικά δημοσιεύματα, φαίνεται ότι αποτελεί πάγια πρακτική της 
ομοσπονδίας η αποστολή σε διεθνείς διοργανώσεις των εθνικών ομάδων αγοριών U16 και U18, αποκλείοντας 
από τις διοργανώσεις τις αντίστοιχες ομάδες κοριτσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με βάση ποια κριτήρια λήφθηκε η απόφαση φέτος, αλλά και τις προηγούμενες χρονιές για αποστολή των 
εθνικών ομάδων αγοριών στο εξωτερικό και αποκλεισμό των αντίστοιχων εθνικών ομάδων κοριτσιών;  
Εξετάζεται το ενδεχόμενο, εάν χρονικά είναι εφικτό, διαφοροποίησης της απόφασης της ομοσπονδίας και 
μετάβασης και των εθνικών ομάδων κοριτσιών στο εξωτερικό; 

2. Ποια αθλητικά γεγονότα είναι προγραμματισμένα να λάβουν χώρα εντός του 2023 στο εξωτερικό;  Έχουν 
ήδη ληφθεί αποφάσεις για συμμετοχή των εθνικών ομάδων αγοριών και κοριτσιών σε αυτά; 

 Παρακαλώ όπως μας αποστείλετε ξεχωριστά ανά έτος τις αποστολές στο εξωτερικό των εθνικών ομάδων 
αγοριών και των εθνικών ομάδων κοριτσιών, καθώς και τα ποσά που δαπανήθηκαν ανά αποστολή τα τελευταία 
δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.141, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Με αφορμή τη διαπίστωση της εκτεταμένης χρήσης αερολυμάτων (sprays) αφρού, σερπαντίνων και 
λοιπών χημικών προϊόντων την περίοδο των εορτασμών των Αποκριών, καθώς επίσης και τη σχετική μελέτη 
που έλαβα από περιβαλλοντική μη κερδοσκοπική οργάνωση αναφορικά με την ανεξέλεγκτη διάθεσή τους και 
έκθεση του κοινού και ιδιαίτερα των παιδιών σε: 

1. “εύφλεκτα” ή/και “πολύ εύφλεκτα” προϊόντα, όπως αυτά ορίζονται από τον ευρωπαϊκό κανονισμό 
“REACH”, 

2. προϊόντα που προκαλούν ερεθισμό της αναπνευστικής οδού, του δέρματος και των ματιών, 

3. προϊόντα που θεωρούνται επικίνδυνα απόβλητα και πρέπει να απορρίπτονται σωστά, 

4. προϊόντα που συμβάλλουν στην κακή ποιότητα του αέρα και ειδικότερα στα υψηλά επίπεδα 
συγκέντρωσης σωματιδίων “ΡΜ10” και  

5. προϊόντα που πρέπει να συλλέγονται (τουλάχιστον κατά 50% κατά βάρος) για ανακύκλωση, σύμφωνα με 
τον περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασίας Νόμο, καθώς και την αρχή της Διευρυμένης Ευθύνης 
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του Παραγωγού, 

παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Δεδομένου ότι ορισμένες από τις εταιρείες εισαγωγής των συγκεκριμένων προϊόντων δεν είναι 
εγγεγραμμένες στο μητρώο της Green Dot, ώστε να καταβάλλουν την οικονομική τους αντιστοιχία για τη 
συλλογή και την ανακύκλωση των συσκευασιών τους, διασφαλίζεται με άλλη μέθοδο η ευθυγράμμισή τους 
με τη Διευρυμένη Ευθύνη του Παραγωγού για τα απόβλητα; 

 Είναι αποτελεσματική; 

2. Τι επιπτώσεις δύναται να έχει στο περιβάλλον (π.χ. ποιότητα αέρα, εδάφους, υπόγειων υδάτων) η μη 
ελεγχόμενη απόρριψη των παραπροϊόντων που προκύπτουν από τη χρήση των συγκεκριμένων 
αερολυμάτων; Υπάρχει ενδεικνυόμενη μέθοδος απόρριψης των υποπροϊόντων αυτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.142, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
υποχρέωση των εισαγωγέων ηλεκτρονικών τσιγάρων μιας χρήσης για εγγραφή στο συλλογικό σύστημα 
ανακύκλωσης μπαταριών “ΑΦΗΣ” και στο σύστημα ανακύκλωσης “Electrocyclosis”.  Εάν ισχύει αυτή η 
υποχρέωση, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε πόσοι εισαγωγείς την έχουν εκπληρώσει και πώς προτίθεται η 
κυβέρνηση να διαχειριστεί το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.143, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν 
στοιχεία για τον αριθμό των παιδιών στην Κύπρο τα οποία ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας, καθώς και για 
τις ηλικίες αυτών ανά έτος τα τελευταία δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.144, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποια η πορεία των έργων και τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης της απόφασης που λήφθηκε για 
δημιουργία ογκολογικού, αιματολογικού και θαλασσαιμικού θαλάμου στον δεύτερο όροφο του νέου κτιρίου 
του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, ο οποίος βρίσκεται υπό ανέγερση; 

2. Είναι διαθέσιμα τα απαιτούμενα κονδύλια (εκτιμώμενο κόστος: €1,3 εκατομ.) για τη δημιουργία των ως 
άνω θαλάμων και, εάν όχι, πώς αναμένεται αυτά να εξευρεθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.145, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2023, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Με αφορμή δημοσιεύματα στον τύπο για τη μη τυπική δραστηριότητα των φουγάρων του 
ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) στην περιοχή του Βασιλικού, καθώς και 
την ανταλλαγή σχετικών επιστολών μεταξύ Τμήματος Περιβάλλοντος και ΑΗΚ, μέσα από τις οποίες 
παρουσιάζεται η μονομερής λήψη απόφασης από την ΑΗΚ για απενεργοποίηση ορισμένων αντιρρυπαντικών 
συστημάτων, προχώρησα στην υποβολή σχετικής κοινοβουλευτικής ερώτησης με αρ. 23.06.012.02.022.  
Λαμβάνοντας υπόψιν την απάντηση που έλαβα από τον τέως Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2022, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Από τις μετρήσεις των δύο σταθμών παρακολούθησης ποιότητας του αέρα που διαθέτει το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας (ΤΕΕ) στις κοινότητες Ζυγίου και Μαρί, για την περίοδο από την 1η Ιουνίου 2022 
-και όχι από τις 20 Ιουνίου 2022, που σημειώνει στην απάντησή του ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος- μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2022, ποιες υπερβάσεις καταγράφηκαν ως προς 
τα όρια ποιότητας του αέρα για τα οξίδια αζώτου και θείου (ΝΟx και SO2) και για τα αιωρούμενα σωματίδια 
(ΑΣ10); 

2. Δεδομένου ότι η δυσλειτουργία των αντιρρυπαντικών μέσων δεν αναμένεται να αποκατασταθεί πριν από 
την άνοιξη του 2024, ποια είναι η γενική εικόνα που προκύπτει από την παρακολούθηση της ποιότητας 
του αέρα ως προς τις υπερβάσεις για ΝΟx, SO2 και ΑΣ10 από τους δύο σταθμούς του ΤΕΕ (Ζύγι, Μαρί) 
από τις 30 Σεπτεμβρίου 2022 μέχρι σήμερα; 

3. Πού θεωρείτε ότι οφείλεται η ασυμφωνία των μετρήσεων για τα αιωρούμενα σωματίδια (ΑΣ10), όπως αυτή 
καταγράφεται στην απάντηση του τέως Υπουργού Γεωργίας, των δύο σταθμών του ΤΕΕ στο Ζύγι και το 
Μαρί (όπου σημειώθηκε μία υπέρβαση) σε σχέση με τις μετρήσεις του σταθμού της ΑΗΚ στην Καλαβασό 
(όπου σημειώθηκαν δώδεκα υπερβάσεις);  Διασφαλίζεται με οποιοδήποτε τρόπο ο έλεγχος και η 
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αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας των συστημάτων και μεθόδων μέτρησης της ποιότητας του αέρα 
του ΤΕΕ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.146, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Από απάντηση της πρώην Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Ζέτας Αιμιλιανίδου, 
ημερομηνίας 9 Μαΐου 2022, σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.012.01.232, αναφορικά με το πρόβλημα που 
αντιμετωπίζουν οι νέοι γονείς σε σχέση με τη φύλαξη των παιδιών κάτω των τριών ετών, αλλά και τη φύλαξη των 
παιδιών κατά τις περιόδους που τα δημόσια σχολεία είναι κλειστά, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων βρισκόταν στο τελικό στάδιο επεξεργασίας του σχεδίου με τίτλο “Σχέδιο Επιδότησης 
Υπηρεσιών Φροντίδας Παιδιών μέχρι 3 ετών και 8 μηνών”.  Το σχέδιο, σύμφωνα με την απάντηση, αποσκοπούσε 
στην ενίσχυση οικογενειών μέσω της επιδότησης υπηρεσιών φροντίδας εξαρτώμενων παιδιών ηλικίας μέχρι και 
3 ετών και 8 μηνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά το πιο 
πάνω σχέδιο και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.147, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Για τον συνολικό αριθμό των κτιρίων που ενοικιάζει το κράτος για σκοπούς στέγασης των υπουργείων, 
υφυπουργείων, τμημάτων και υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας. 

2.  Για το ύψος της συνολικής δαπάνης για σκοπούς ενοικίασης των ως άνω κτιρίων για το έτος 2022 και το 
συνολικό προϋπολογιζόμενο κόστος ενοικίασης για το έτος 2023. 

3.  Για τα υπουργεία, υφυπουργεία και κρατικά τμήματα και υπηρεσίες που στεγάζονται σε ενοικιαζόμενα 
κτίρια.  Παρακαλώ όπως κατατεθεί κατάλογος. 

4.  Για το αν τα κτίρια τα οποία ενοικιάζει το κράτος για σκοπούς στέγασης των υπουργείων, υφυπουργείων 
και κρατικών τμημάτων και υπηρεσιών κατέχουν πιστοποιητικό τελικής έγκρισης και αν αυτά πληρούν τις 
απαιτήσεις των αντισεισμικών κώδικων, είτε του κυπριακού αντισεισμικού κανονισμού είτε του 
ευρωκώδικα.  Εάν όχι, να κατατεθεί ονομαστικός κατάλογος των κρατικών τμημάτων και υπηρεσιών που 
στεγάζονται σε κτίρια που δεν κατέχουν πιστοποιητικό τελικής έγκρισης και σε κτίρια στα οποία δεν έχουν 
εφαρμοστεί αντισεισμικοί κώδικες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.148, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Τον αριθμό και το ποσοστό των δημόσιων και ιδιωτικών σχολείων ανά επαρχία τα οποία δεν κατέχουν 
πιστοποιητικό τελικής έγκρισης. 

2.  Τον αριθμό και το ποσοστό των δημόσιων και ιδιωτικών σχολείων ανά επαρχία στα οποία δεν έχουν 
εφαρμοστεί αντισεισμικοί κώδικες (κυπριακός κώδικας ή ευρωκώδικες).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.149, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Στον πρώτο όροφο του νέου κτιρίου του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου κατασκευάζεται η Νεφρολογική 
Κλινική, η οποία θα λειτουργήσει εντός του 2023.  Καθώς στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2023 δεν 
περιλαμβάνεται οποιαδήποτε πρόνοια για πρόσθετο νοσηλευτικό και ωρομίσθιο προσωπικό για κάλυψη των 
αναγκών που θα προκύψουν για την εύρυθμη λειτουργία της Νεφρολογικής Κλινικής στο Γενικό Νοσοκομείο 
Πάφου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των νέων νοσηλευτών και του ωρομίσθιου προσωπικού που  πρόκειται να στελεχώσουν τη 
Νεφρολογική Κλινική στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 

2. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το αρμόδιο υπουργείο για επαρκή στελέχωση της Νεφρολογικής Κλινικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.150, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σύμφωνα με τον περί της Προώθησης των Καθαρών Οχημάτων Οδικών Μεταφορών προς Υποστήριξη 
της Κινητικότητας Χαμηλών Εκπομπών Νόμο του 2022 [Ν. 72(Ι)/2022], το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας 
ορίζεται ως η Αρμόδια Αρχή Προώθησης Καθαρών Οχημάτων Οδικών Μεταφορών. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 
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1. Πόσα ηλεκτρικά οχήματα και πόσα καθαρά οχήματα έχουν αγοραστεί και χρησιμοποιούνται τώρα από τη 
δημόσια υπηρεσία; 

2. Έχουν οι διάφορες αρχές ήδη ανανεώσει την πολιτική τους για πράσινες συμβάσεις, για να περιληφθούν 
και αυτά τα οχήματα;» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα προχωρήσουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, για το Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ακούμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Δε θα ζητούσα να συζητήσουμε Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα, αλλά θέλω να απευθύνω μία έκκληση κοινή 
εκ μέρους των τριών προέδρων των επιτροπών Εσωτερικών, Περιβάλλοντος και Γεωργίας.  

 Μέσα από μια εκτενή προσπάθεια, έχουμε καταρτίσει μία έκθεση για την καταστροφή που είχαμε με τις 
πυρκαγιές.  Για να έχει αξία το αποτέλεσμα αυτής της δουλειάς, πρέπει να συζητηθεί πριν από το ερχόμενο 
καλοκαίρι, γι’ αυτό θα παρακαλούσα να προγραμματιστεί κάποια στιγμή μετά τις εορτές του Πάσχα, για να 
μπορέσουμε συγκροτημένα να κάνουμε αυτή τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Βεβαίως, πολύ ωραία, συνάδελφε, ευχαρίστως!  Θα καταγραφεί από τις υπηρεσίες και την επόμενη 
Πέμπτη, στη Σύσκεψη Αρχηγών, να βρούμε μια ημερομηνία που να βολεύει όλους, για να προχωρήσουμε στη 
συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο, πόσο μάλλον για ένα τέτοιο ζήτημα, που έγιναν πάρα πολλές όντως 
συνεδριάσεις κοινές των τριών επιτροπών, παρήχθη πολύ υλικό, το οποίο βεβαίως και πρέπει να 
χρησιμοποιηθεί.  Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 23 Μαρτίου 2023, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη που θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 17 Μαρτίου 2023 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής συνεδρίας της Δεύτερης Συνόδου 
της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 «Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 23 Μαρτίου 2023, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δημοκρατίας για την 
κατάργηση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας της Κύπρου για τους 
όρους οργάνωσης, λειτουργίας, διεξαγωγής και διαχείρισης των 
παιχνιδιών που διεξάγονται από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» στην Κύπρο 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.243-2022). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2023 Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.234-2022). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.240-2022). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.247-2022). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.238-2022). 
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 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2023 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.251-2022). 

 7.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.049-2022). 

 8.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022.  
(Πρόταση νόμου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.035-2022). 

 9.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.215-2022). 

 10.  Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.173-2022). 

 11.  Ο περί της Απόσπασης Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Παροχής 
Υπηρεσιών και για συναφή θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.174-2022). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.290-2022). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις αυτών 
στην οικονομία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να καταστεί 
ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 3. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022). 

 4. Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εσωτερικών, Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για το θέμα «Καταστροφικές 
πυρκαγιές στις επαρχίες Λεμεσού και Λάρνακας». 
(Αρ. Φακ. 23.07.008.001, 23.07.009.001, 
23.07.018.001).»] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.59 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Μαυρίδης Μάριος 

Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρα Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κάρουλλας Γεώργιος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Δαμιανού Άριστος Νικολάου Μαρίνα 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Μυλωνάς Παύλος Σαββίδης Χρύσανθος 

Ορφανίδης Χρίστος Σενέκης Χρίστος 

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Παπαγιάννης Λίνος 

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Καρογιάν Μάριος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Ανεξάρτητος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  

Μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής 

Ευσταθίου Κωστής  
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 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1.  Αναφορά της Προέδρου της Βουλής για την Ημέρα της Μεσογείου, για την Παγκόσμια Ημέρα για 
την Εξάλειψη των Φυλετικών Διακρίσεων, καθώς και για την Παγκόσμια Ημέρα Νερού. 

1361 

2.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:   

 α. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου στην 134η Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τη Δημοκρατία μέσω του Δικαίου στη Βενετία. 

1362 

 β. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε επίσκεψη της Ad Hoc Επιτροπής για τη 
Μετανάστευση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και 
τη Συνεργασία στην Ευρώπη στο Κισινάου. 

1362 

 γ. Ορισμός της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου από την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΟΑΣΕ) 
ως Ειδικής Συντονίστριας και Επικεφαλής της αποστολής παρατηρητών του ΟΑΣΕ στο 
Καζακστάν για την παρακολούθηση των επερχόμενων πρόωρων βουλευτικών εκλογών. 

1362 

 δ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άντρος Κυπριανού, ως επικεφαλής, 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Μουσιούττας) στις εργασίες της 
146ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στη Μανάμα. 

1362 

3.  Ανακοίνωση από την Πρόεδρο της Βουλής αλλαγής στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

1362 

4.  Αίτημα της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου για υποβολή προφορικής τροπολογίας σχετικά με την 
καταβολή ποσών για ιδιωτική ασφάλιση για όλους τους οργανισμούς των οποίων οι 
προϋπολογισμοί βρίσκονται στην ημερήσια διάταξη, συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Παύλος 
Μυλωνάς, Χάρης Γεωργιάδης, Αλέκος Τρυφωνίδης) και αποδοχή του αιτήματος. 

1363 

5.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2023 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Παύλος 
Μυλωνάς, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Αβέρωφ Νεοφύτου, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

1365 

6.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου Επιτρόπου για τη Ρύθμιση 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2023 Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

1375 

7.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2023 Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

1378 

8.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2023 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Άριστος Δαμιανού, Αλέκος Τρυφωνίδης, Σταύρος 
Παπαδούρης, Νίκος Σύκας, Ζαχαρίας Κουλίας, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Χρίστος Σενέκης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

1381 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2023 Νόμος του 2022», 
παρατηρήσεις του κ. Αντρέα Καυκαλιά και ψήφισή του σε νόμο. 

1387 

10.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2023 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Αλέκος Τρυφωνίδης, Ζαχαρίας Κουλίας, 
Σταύρος Παπαδούρης, Αντρέας Καυκαλιάς) και ψήφισή του σε νόμο. 

1389 

11.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

1394 

12.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Παύλος Μυλωνάς, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρίστος 
Χριστοφίδης, Χρύσης Παντελίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Πρόεδρος, 
Γιώργος Κάρουλλας, Πρόδρομος Αλαμπρίτης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Ζαχαρίας Κουλίας, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Σάβια Ορφανίδου, Σταύρος Παπαδούρης, 
Ανδρέας Αποστόλου) και ψήφισή του σε νόμο.  

1396 

13.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2023 Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Παύλου Μυλωνά και ψήφισή του σε νόμο. 

1429 
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14.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2023 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Μιχάλης Γιακουμής, Χρίστος Χριστόφιας, Χρύσανθος Σαββίδης, 
Γιώργος Κάρουλλας) και ψήφισή του σε νόμο. 

1433 

15.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2023 Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

1439 

16.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 1445 

17.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Αποκλεισμός από την Κυπριακή Ομοσπονδία Καλαθοσφαίρισης των εθνικών ομάδων 
κοριτσιών από αποστολές σε διεθνείς διοργανώσεις. 

1451 

 - Ανεξέλεγκτη έκθεση του κοινού σε επιβλαβή αερολύματα και χημικά προϊόντα. 1451 

 - Υποχρέωση εισαγωγέων ηλεκτρονικών τσιγάρων μιας χρήσης για εγγραφή σε συστήματα 
ανακύκλωσης. 

1452 

 - Παιδιά κάτω από το όριο της φτώχιας στην Κύπρο. 1452 

 - Η δημιουργία νέων θαλάμων στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 1452 

 - Η ποιότητα του αέρα με βάση τις μετρήσεις των σταθμών παρακολούθησης. 1452 

 - Σχέδιο Επιδότησης Υπηρεσιών Φροντίδας Παιδιών μέχρι 3 ετών και 8 μηνών. 1453 

 - Κτίρια ενοικιαζόμενα για στέγαση κρατικών υπηρεσιών. 1453 

 - Πιστοποιητικά τελικής έγκρισης και εφαρμογή αντισεισμικών κωδίκων στα δημόσια και 
ιδιωτικά σχολεία της Κύπρου. 

1453 

 - Στελέχωση της Νεφρολογικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου. 1453 

 - Χρήση ηλεκτρικών και καθαρών οχημάτων οδικών μεταφορών από τη δημόσια υπηρεσία 
και πράσινες συμβάσεις. 

1453 

18.  Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 1454 

19.  Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων. 1456 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


